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PROVINCIALE STATEN VAN DRENTHE 
 
Verslag van de vergadering van provinciale staten van Drenthe, gehouden op 4 en 5 juli 2007 in het 
provinciehuis te Assen. 
 
 
Op 4 juli zijn tegenwoordig:  
 
A.L. ter Beek, Commissaris van de Koningin, voorzitter 
 
de leden (41 in getal): 
 
J.J. Baltes (VVD) 
H. Beerda (PvdA) 
M.A.M. Berends (PvdA) 
H.H. van de Boer (VVD) 
L. Bomhof (VVD) 
mevrouw K.J. Datema-Klöpping (SP) 
D.B. Dijkstra (CDA) 
K.R. Dijkstra (PvdA) 
A.H.J. Dohle (VVD) 
mevrouw A.H. Fronczek (SP) 
mevrouw W.G. Goudriaan-Visser (PvdA) 
E. Hemsteede (PvdA) 
H.R. Hornstra (PvdA) 
A. Huizing (PvdA) 
S. de Jong (CDA) 
mevrouw M.J. Kaal (CDA) 
A. Kerstholt (VVD)  
H. Klaver (CDA) 
J.H. Lammers (CDA) 
J. Langenkamp (GroenLinks) 
mevrouw W.L.M. Mastwijk-Beekhuijzen (CDA) 
T.S. Medemblik (ChristenUnie) 
mevrouw A.H. Mulder (CDA) 
mevrouw J.H. Mustamu (PvdA) 
P.H. Oosterlaak (SP) 
mevrouw J.M. Pannekoek-van Toor (VVD) 
A.G.H. Peters (CDA) 
mevrouw G. Seinen (CDA) 
J. Slagter (PvdA) 
mevrouw G.H. Smith (GroenLinks) 
mevrouw M. Stijkel-Kuijpers (ChristenUnie) 
mevrouw H.G. Stoel-Snater (PvdA) 
A. Timmerman (VVD) 
A. van der Tuuk (PvdA) 
G.J. Udding (VVD) 
E.R. Veenstra (PvdA) 
J. Vester (SP) 
mevrouw S. van de Vijver-Geitz (PvdA) 
A. Wendt (ChristenUnie) 
R. Westerhof (SP) 
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Th.J. Wijbenga (CDA) 
 
mevrouw I.M. Rozema, griffier der staten van Drenthe  
 
Voorts aanwezig:  
 
H. Baas (gedeputeerde) 
J.H. Bats (gedeputeerde) 
mevrouw A. Haarsma (gedeputeerde) 
mevrouw T. Klip-Martin (gedeputeerde) 
H.P.K.M. Looman (gedeputeerde) 
R.W. Munniksma (gedeputeerde) 
 
 
A. Opening 
 
De VOORZITTER: Ik open de vergadering van provinciale staten (PS) (9.01 uur) en heet u allen hartelijk 
welkom. 
 
B. Mededelingen 
 
De VOORZITTER: Ik deel de staten mee dat er geen berichten van verhindering zijn.  
De heer De Jong heeft laten weten iets later te zullen komen.  
 
C. Ingekomen stukken  
 
De VOORZITTER: Ik stel de staten voor de ingekomen stukken A.1 tot en met A.7 en B.1 tot en met B.4 
conform de voorgestelde behandeling af te doen. 
 
Daartoe wordt besloten.  
 
D. Vaststelling agenda  
 
De VOORZITTER: Het college heeft verzocht om in de vergadering van 5 juli agendapunt K.3 het voor-
stel met betrekking tot de vaarweg Erica-Ter Apel als eerste punt te behandelen. 
Ik stel de staten voor aan dit verzoek te voldoen. 
 
Daartoe wordt besloten.  
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat hiermee de agenda is vastgesteld.  
 
E. Vaststelling verslag van de vergadering van 29 mei 2007  
 
Het verslag wordt conform het ontwerp vastgesteld. 
 
F. Mondelinge vragen 
 
De VOORZITTER: Ik deel de staten mee dat geen mondelinge vragen zijn aangemeld.  
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G. Algemene beschouwingen  
 
Hierbij kunnen worden betrokken de statenstukken 2007-285: Voorjaarsnota 2007 (inclusief 5e wijziging 
Begroting 2007) en 2007-297: Voorjaarsnota PLUS 2007 (inclusief 8e wijziging Begroting 2007)  
 
De VOORZITTER: Ik roep nog even in herinnering dat in het Presidium is overeengekomen dat in eer-
ste termijn de volgende spreektijden zullen gelden: voor de fracties van PvdA, CDA en VVD vijftien  
minuten en voor de fracties van SP, ChristenUnie en GroenLinks tien minuten.  
 
De heer VEENSTRA: Mijnheer de voorzitter. Voor ons ligt de Voorjaarsnota PLUS 2007 van het college 
van VVD, ChristenUnie en PvdA, die een nadere uitwerking is van het collegeprogramma. Het zal wel 
niemand verbazen dat wij goed uit de voeten kunnen met deze Voorjaarsnota als basis voor het beleid 
in de komende vier jaar.  
Het college geeft ambitieus en daadkrachtig aan wat het de komende jaren in Drenthe wil oppakken en 
die daadkracht bleek gisteren nog maar eens toen duidelijk werd dat het college niet meegaat met  
Essent Milieu als het gaat om een vergunning voor meer ovens in Wijster. Wij zijn hier hartstikke blij 
mee, mede gelet op de statenbrede motie die eind vorig jaar over dit onderwerp is aangenomen.  
Wij zullen straks de Voorjaarsnota PLUS steunen en wij kunnen ons helemaal vinden in de financie-
ringssystematiek die het college voor ogen heeft: eerst goede plannen en dan pas geld én een fonds 
voor de grotere projecten in Drenthe. Zo willen wij ook omgaan met moties die worden ingediend.  
Ik zal een vijftal moties indienen, die niet zozeer financieel als wel inhoudelijk van aard zijn en daarmee 
volgen wij de systematiek van het college.  
Ik zal niet het hele boekwerkje waaruit onze algemene beschouwing bestaan, voorlezen, maar daar 
enkele hoogtepunten uithalen en daarnaast zal ik de moties zoveel mogelijk toelichten.  
De Voorjaarsnota PLUS 2007 is een perfect verhaal. De nota is ook ambitieus. Wij hadden wel een wat 
scherpe formulering verwacht van een aantal resultaten en de daarbij horende activiteiten, maar aan de 
andere kant biedt deze Voorjaarsnota de staten hierdoor ongekend veel mogelijkheden om zelf met 
ideeën en voorstellen te komen. De PvdA zal volop gebruikmaken van die mogelijkheid en daarbij geldt 
voor haar altijd dat er sprake moet zijn van oog voor de zwakkeren, solidariteit, als het maar enigszins 
kan eigen verantwoordelijk en niemand aan de kant in deze maatschappij.  
Ik wil het vervolg van mijn bijdrage opbouwen langs een viertal hoofdlijnen: wijken en buurten in  
Drenthe, de provincie doet ertoe, een rijdende trein en overige Drentse pijlers.  
In de aanloop naar de verkiezingen die dit voorjaar zijn gehouden, is de PvdA in verschillende dorpen, 
steden en buurten op bezoek geweest. Zo waren wij op bezoek in Borger-Odoorn en Nieuw-Buinen. Wij 
hebben kennisgenomen van zowel de sociale als fysieke problematiek die daar speelt. Enige tijd gele-
den ontvingen wij van het gemeentebestuur van Borger-Odoorn een plan van aanpak met betrekking tot 
de buurten in die gemeente die op achterstand staan. Wij waren hiervan onder de indruk. Het gaat om 
onderwijs, wonen en kinderopvang. Hoe men hiermee denkt om te gaan, verdient een pluim en andere 
grotere gemeenten kunnen aan hoe die gemeente dit aanpakt een voorbeeld nemen.  
Onze vraag aan het college is hoe vanuit de Voorjaarsnota PLUS 2007 die gemeenten het beste onder-
steund kunnen worden. Weet het college precies wat er in dergelijke wijken en buurten speelt? Hoe kan 
bureaucratie worden voorkomen? Weet de provincie precies wat zo’n gemeente nodig heeft? Wij willen 
wel eens weten wat het college hiervan allemaal vindt.  
Voor ons blijft, ook als het om dit soort van wijken en buurten gaat, het uitgangspunt altijd dat wij de boel 
niet de boel laten, dat wij mensen verder brengen en dat we niet accepteren dat mensen langs de kant 
blijven.  
Wij wachten de reactie van het college af. 
Dan De provincie doet ertoe.  
Vlak voor de verkiezingen werden de provinciale gemoederen nogal beziggehouden door de bestuurs-
kundige Claartje Peters. Zij stelde de meerwaarde en de positie van provincies ter discussie. Wij kunnen 
hier heel krampachtig reageren en direct in de verdediging gaan, maar wij kunnen de discussie hierover 
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ook naar ons toehalen. Want eigenlijk stelt ze de heel simpele vraag of de provincie van alles een beetje 
of een paar zaken heel goed doet.  
Ruimtelijke ordening en natuurbeheer zijn dan onbetwiste taken voor de provincie. Wij zijn ook blij met 
de door het college inzette lijn met betrekking tot Natura2000. De PvdA vindt het van groot belang dat 
een goede balans wordt gezocht tussen landbouw en natuurbescherming. Door het project Bedreven 
bedrijven te continueren, worden meer boeren gestimuleerd om door innovatie bij te dragen aan het 
terugdringen van de ammoniakuitstoot in kwetsbare gebieden.  
Ook steunen wij van harte de voorstellen om de aankoop en inrichting van de ecologisch hoofdstructuur 
(EHS) te versnellen.  
Naar aanleiding van de vraag van mevrouw Peters of de provincie van alles een beetje of een paar din-
gen goed doet, willen wij wel eens een discussie in de staten hebben over wat de provincie moet doen. 
Wij willen de discussie dus eigenlijk naar ons toehalen en niet afwachten waar het college mee komt.  
In de commissievergadering van verleden week bij voorbeeld zei de heer Bats dat het college wel een 
rol ziet voor de provincie als het gaat om Europa maar niet zozeer als het gaat om armoede. Over zo’n 
uitgangspunt kunnen de staten op z’n minst discussiëren.  
Ik wil hierover een motie indienen.  
 
Motie M1 
 
PS van Drenthe in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
 
kennisgenomen hebbende van de Voorjaarsnota PLUS 2007, 
 
overwegende dat: 
- er de afgelopen maanden regelmatig discussie is geweest over de taken, positie, prioriteiten en 

taakopvatting van provincies; 
- het college van gedeputeerde staten (GS) een ambitieuze Voorjaarsnota PLUS heeft gepresen-

teerd; 
- het college van GS in deze Voorjaarsnota PLUS keuzes maakt welke taken de provincie Drenthe 

de komende jaren zou moeten oppakken en haar rol in deze ruim ziet. 
 
Van mening zijn dat: 
- PS zich ook zou moeten buigen over de positie en rolopvatting van de provincie; 
- PS de discussie over de positie van provincies meer naar zich toe zou moeten halen, in plaats 

van af te wachten en in de verdediging te worden gedrukt. 
 
Verzoeken PS het volgende besluit te nemen: 
medio 2008 door middel van een gerichte rapportage een discussie over de taken, positie, prioriteiten 
en taakopvatting van de provincie Drenthe af te ronden. In de rapportage komt naar voren welke taken 
de provincie wel zou moeten oppakken en welke niet. Ook de gewenste (ver)houding richting burgers, 
instellingen en gemeenten wordt besproken. PS stellen hiertoe na de zomer van 2007 een werkgroep of 
commissie in het leven. De griffie bereidt dit voor en begeleidt het traject. Het rapport speelt volgend jaar 
een rol bij de behandeling van de Voorjaarsnota 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen.  
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De heer VEENSTRA: Voorzitter. Ik kom bij het derde onderwerp van mijn verhaal: Een rijdende trein.  
In het verleden zijn verschillende besluiten genomen, waarop wij ons handelen van nu baseren. Maar 
soms duurt het nog wel even voordat besluiten geëffectueerd worden en in de tussentijd kunnen er weer 
nieuwe feiten zijn.  
Twee voorbeelden hiervan zijn de Zuiderzeelijn (ZZL) en de Regiovisie Assen-Groningen. Het kabinet 
neemt binnenkort een beslissing over de ZZL. Vol verwachting klopt ons hart en wij hopen nog steeds 
dat het goed komt, maar hoe het besluit ook uitvalt, de PvdA wil in de tweede helft van 2007 het initiatief 
nemen om weer eens goed en fris naar de bereikbaarheid in Drenthe te kijken. Het openbaar vervoer 
(OV) valt hier ook nadrukkelijk onder.  
In de aanloop naar de verkiezingen is het OV vaak aan de orde geweest, waarbij is gewezen op expe-
rimenten in het OV, het OV in relatie tot de fileproblematiek en wel of niet gratis OV. 
Ik zal een motie indienen waarin het OV-bureau wordt gevraagd een onderzoek te doen naar een ade-
quate vervoersvorm in Noord-Drenthe en dan met name op de lijn Roden-Groningen.  
 
Motie M2 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
 
kennisgenomen hebbende van de Voorjaarsnota PLUS 2007, 
 
overwegende dat: 
- de toename van de verkeersintensiteit in Drenthe op diverse plaatsen leidt tot stagnerende ver-

keersstromen en filevorming; 
- de verbinding Roden-Groningen een van de knelpunten is; 
- het Provinciaal verkeers- en vervoersplan beleidsvoornemens kent, die moeten leiden tot verbete-

ring van vorenstaande problematiek; 
- een van die beleidsvoornemens een kwaliteitsslag binnen het openbaar vervoer is. 
 
Van mening zijnde dat: 
- voor het oplossen van fileproblemen het openbaar vervoer een prominentere rol moet krijgen; 
- het daarom de moeite waard is een onderzoek te doen naar een adequate OV-oplossing voor de 

fileproblematiek op de verbinding Roden-Groningen (transferium); 
- de oplossing onderdeel moet uitmaken van de bereikbaarheidsdoelstellingen binnen Kolibri  
 (regiovisieplannen); 
- voor de financiering van deze extra impuls afstemming moet worden gezocht met belanghebben-

den bij een goede oplossing, zoals de betrokken provincies, gemeente en werkgevers. 
 
Verzoeken het college: 
- het OV-bureau de opdracht te geven een onderzoek in te stellen naar een adequate 

OV-vervoersvorm op de verbinding Roden-Groningen, met als doel het oplossen van de filepro-
blematie;. 

- tevens een onderzoek in te stellen naar een andersoortige financiering door betrokken overheden 
en derden, met als doel onder andere het kunnen toepassen van flexibele tariefstellingen 

 
en gaan over tot de orde van de dag.  

 
De VOORZITTER: Ook deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen.  
 
De heer VEENSTRA: Mijnheer de voorzitter. Een tweede onderdeel van die "rijdende trein" is de Regio-
visie Groningen-Assen en dan gaat het om de woningmarkt. Wij zijn nog steeds van mening dat er ge-
bouwd moet worden in Noord-Drenthe. Daarover zijn in het verleden ook afspraken gemaakt. Er is nog 
steeds een tekort aan sociale huurwoningen, dus daarop moet volop worden ingezet. Maar wij kunnen 
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natuurlijk niet om toekomstige bevolkingsontwikkelingen heen. Zowel kwalitatief als kwantitatief is er in 
Nederland sprake van ontwikkelingen op de woningmarkt en die dienen wat ons betreft consequent 
gevolgd te worden als het gaat om het bouwen van nieuwe woningen in Noord-Drenthe. 
Een balans tussen keuzes uit het verleden en openstaan voor nieuwe feiten is wat ons betreft dan ook 
heel wezenlijk.  
In het najaar organiseert de PvdA een openbare fractievergadering over de Regiovisie Groningen-Assen 
waarop met name dit onderwerp aan de orde zal komen. Alle zeilen zullen bijgezet moeten worden om 
de financiering van de Regiovisie rond te krijgen.  
Ik kom aan mijn vierde punt: een aantal overige Drentse pijlers.  
Zowel bij sport als bij cultuur maakt het college de keuze zowel de top als de breedte te ondersteunen. 
In de praktijk betekent dit dat er de komende periode veel geld gaat naar de top, de top van de cultuur 
en topsport en de vraag is wat er dan voor de breedtesport en de breedte van de cultuur overblijft.  
In een motie willen wij het belang van de breedtesport in relatie tot een eventuele komst van de Vuelta 
onderstrepen en die motie zal ik nu indienen.  
 
Motie M3 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
kennisgenomen hebbende van de Voorjaarsnota PLUS 2007. 
 
overwegende dat:  
- er de afgelopen jaren regelmatig middelen beschikbaar zijn gesteld voor topsportevenementen in 

Drenthe en dat de komende tijd, bijvoorbeeld bij de Vuelta, weer het geval zal zijn; 
- die steun er mede op gericht is sportbeoefening in de brede zin te stimuleren; 
- deze stimulans niet steeds zichtbaar en rechtstreeks te herleiden valt tot het ondersteunde top-

sportevenement; 
- sportverenigingen bijna altijd krap in hun middelen, mensen en materialen zitten. 
 
Van mening zijnde dat: 
- juist de brede beoefening van en deelname aan sport optimaal ondersteund moet worden; 
- ondersteuning van sportverenigingen hiervoor een belangrijk middel kan zijn; 
- er een goede balans moet zijn tussen topsportondersteuning en ondersteuning van topsport-

evenementen in Drenthe. 
 
Verzoeken PS het volgende besluit te nemen: 
voor elke provinciale subsidie aan een topsportevenement in Drenthe, wordt eveneens een (in principe 
het dubbele) bedrag beschikbaar gesteld aan de Drentse sportverenigingen. Dat bedrag kan ook wor-
den vervangen door bijvoorbeeld investeringen in infrastructuur voor het topsportevenement die nadien 
gebruikt kunnen worden door sportverenigingen. 
Het college van GS wordt verzocht met SportDrenthe en vertegenwoordigers van de verschillende vere-
nigingen in gesprek te gaan om PS te adviseren over de wijze waarop deze steun het beste kan worden 
gegeven 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Mag ik een verduidelijkende vraag stellen aan de heer  
Veenstra? 
 
De VOORZITTER: Dan moet u even wachten. Ik moet eerst vaststellen dat de motie deel uitmaakt van 
de beraadslagingen.  
Ik constateer dat deze motie deel uitmaakt van de beraadslagingen en ik geef het woord aan de heer 
Klaver. 
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De heer KLAVER: Ik dank u hartelijk, voorzitter. Dit was weer een leermoment.  
 
De VOORZITTER: Ik ben altijd beschikbaar. 
 
De heer KLAVER: Ik verzoek de heer Veenstra een toelichting te geven op de financiering. Hij spreekt 
over een verdubbeling. Heb ik goed begrepen dat wanneer de Vuelta een bedrag x kost, 2x naar de 
breedtesport moet gaan?  
 
De heer VEENSTRA: Dat klopt. Wij vinden dat er sprake moet zijn van een bepaalde verhouding en 
daarbij hebben wij voor 1 : 2 gekozen. Er zijn in het verleden budgetten beschikbaar gesteld voor het 
WK-atletiek voor gehandicapten in Assen en voor het WK-jeugdvoetbal in Emmen en wij hebben ons 
afgevraagd wat de relatie van die evenementen was met de breedtesport. In het vervolg willen wij die 
relatie graag leggen en daarom willen wij van een bepaalde verhouding uitgaan.  
Mijn volgende onderwerp is klimaat en energiebeleid.  
De ontwikkelingen in Wijster passen hier prima in.  
Het is prima dat het college duurzaamheid als een van de pijlers van zijn beleid ziet en met een aantal 
voorstellen op dit terrein komt. Wij denken dat het als het om klimaat, energiebeleid en duurzaamheid 
gaat, het allemaal nog wel een tandje hoger kan. Wij moeten dat overigens ook wel, want mede naar 
aanleiding van recente ontwikkelingen als het bekend worden van cijfers over het vrijkomen van CO2 uit 
veengronden en de capaciteitsproblemen bij TenneT, bestaan er grote twijfels over het halen van de 
doelstellingen met betrekking tot het terugdringen van de uitstoot van CO2, zoals die zijn verwoord in de 
Energienota. Er zijn dus aanvullende maatregelen nodig. De provincie moet misschien nog wel meer de 
boer op om van gemeenten en vooral woningcorporaties een toezegging tot een stevige inspannings-
verplichting te krijgen.  
Wat ons betreft zit duurzaam bouwen nog steeds onvoldoende tussen de oren. Bij duurzaam bouwen 
gaat het niet alleen om het gebruik van materialen en energietoepassingen maar ook om de sociale 
kant. We zullen de komende tijd alles uit de kast moeten halen en misschien moeten we wel creatiever 
gaan denken.  
Wij verwachten van het college dat zodra de zogenaamde mini-WKK (warmtekrachtkoppeling) op de 
markt komt, het met een stimuleringsplan voor de aanschaf van deze huiscentrales komt. Drenthe kan 
ook veel meer doen met zonne-energie. Het moet haalbaar zijn om met de woningbouwcorporaties in 
Drenthe de afspraak te maken dat bij nieuwbouw en woningverbetering zonnepanelen worden aange-
bracht. Ook kan worden gedacht aan de toepassing van zonne-energie bij de aanleg van de N33 en bij 
de ontwikkeling van het bedrijventerrein bij Assen-Zuid.  
Om al deze woorden kracht bij te zetten, dien ik de volgende motie in.  
 
Motie M4 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
kennisgenomen hebbende van de Voorjaarsnota PLUS 2007, 
 
constaterende dat: 
- de problemen verband houdende met klimaatveranderingen steeds groter lijken te worden; 
- in Drenthe door inklinking van de veenbodem extra CO2 vrijkomt; 
- problemen van teruglevering van stroom aan het Net vooralsnog niet zijn opgelost; 
- initiatieven met betrekking tot verwerking van biomassa te maken krijgen met ruimtelijke beper-

kingen (energiegewassen versus voedselteelt); 
- woonlasten in de toekomst duurder zullen worden door stijgende energieprijzen; 
- duurzaam bouwen nog steeds niet het uitgangspunt is voor alle initiatieven op het gebied van 

ruimtelijke ordening. 
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Van mening zijn dat: 
- oplossingen op de wat kortere termijn moeten worden gezocht in initiatieven die gebaseerd zijn 

op zonenergie en warmtekrachtkoppeling; 
- van gemeenten, woningbouwcorporaties en provincie een extra inspanning mag worden ge-

vraagd als het gaat om ruimtelijke plannen en de uitvoering van duurzaam bouwen of wel meer 
de integrale uitvoering volgens het Grounds for Change-principe. 

 
Verzoekt het college: 
te komen tot een extra duurzaamheidsinspanning: Actie Energie Drenthe PLUS waarin: 
- duidelijke afspraken met gemeenten en woningbouwcorporaties over ruimtelijke vertaling van 

duurzaamheid en duurzaam bouwen worden gemaakt. Dit in de vorm van een plan van aanpak; 
- een extra financiële stimulans voor de aanschaf van mini-WKK, in samenwerking met woning-

bouwcorporaties, mogelijk wordt gemaakt; 
- de mogelijkheden worden aangegeven voor het financieel stimuleren van initiatieven met betrek-

king tot zonenergie in de nieuwe en bestaande bouw, scholenbouw en bij aanleg industrieterrei-
nen en wegen; 

- in het najaar (begrotingsbehandeling) in de uitwerking van deze ‘plusvariant’ met concrete finan-
ciële voorstellen wordt gekomen en het plan van aanpak wordt gepresenteerd 

 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Ook deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen.  
 
De heer VEENSTRA: Mijnheer de voorzitter. Ik kom aan de laatste pijler die ik wil noemen in relatie tot 
de Voorjaarsnota PLUS.  
Het bestrijden van armoede en het bieden van kansen is voor de PvdA uitgangspunt van denken.  
Armoedebestrijding zien wij niet alleen als een inkomenskwestie, maar als een kwestie van sociale uit-
sluiting die bestreden moet worden. Het hoeft geen betoog dat de kennisontwikkeling, die in de  
Voorjaarsnota PLUS is genoemd, en een goede aansluiting van het onderwijs op de arbeidsmarkt op de 
volledige steun van de PvdA kunnen rekenen. Niemand aan de kant, ook niet in Drenthe, de PvdA blijft 
er keihard voor knokken, in Den Haag, in de twaalf Drentse gemeenten en ook hier. 
Wij zijn wel benieuwd van het college te horen op welke terreinen van de arbeidsmarkt het aanvullende 
kansen ziet. Mede dankzij gericht noordelijk en provinciaal overheidsbeleid is de werkloosheid in  
Drenthe fors teruggelopen. Dit pleit nog maar eens voor het voortzetten van het Samenwerkingsverband 
Noord-Nederland (SNN) en een vorm van Langman-gelden.  
Wat ons betreft liggen er in Drenthe nog meer kansen op het terrein van recreatie en toerisme. Hier zit 
in de toekomst nog veel meer werk. Voorwaarde is wel dat de betrokken organisaties het rollebollen 
over straat achterwege laten.  
Voorzitter. Zoals gezegd ondersteunen wij volmondig de Voorjaarsnota PLUS. Op een aantal terreinen 
hebben wij duidelijke accenten en verbeterpunten aangegeven, maar wij zijn ervan overtuigd dat met de 
inzet en ambities van dit college Drenthe de komende jaren een flinke sprong gaat maken.  
Dat was tot gisteravond mijn verhaal. Maar toen hebben wij alsnog besloten een motie in te dienen over 
de waterschapsreglementen na de herziening van de Waterschapswet. Het gaat ons met name om de 
waterschapsbesturen. Wij zijn van mening dat de provincie zich hard moet maken voor een water-
schapsbestuur dat breder van samenstelling is dan tot nu toe het geval was. Wij willen dat in de bestu-
ren meer direct gekozen leden zitting krijgen in plaats van allerlei standsorganisaties. De waterschaps-
besturen moeten ten minste achttien direct gekozen leden hebben.  
Ik zal een motie indienen, die verleden week in de provincie Groningen is aangenomen en waarmee wij 
het hartstikke eens zijn.  
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Motie M5 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
kennisgenomen hebbende van de Voorjaarsnota PLUS 2007, 
 
overwegende: 
- dat als gevolg van de herziene Waterschapswet de provinciale waterschapsreglementen moeten 

worden aangepast; 
- dat het college met de waterschapsbesturen in overleg is getreden over de toekomstige bestuurs-

omvang en –samenstelling; 
- dat het gewenst is dat de staten aan het college vroegtijdig blijk geven van hun opvattingen. 
 
Spreken uit: 
- dat het belang van natuur en landschap beter in waterschapsbesturen moet worden geborgd; 
- dat een ruim aantal gekozen bestuursleden het democratisch gehalte van waterschapsbesturen 

ten goede komt. 
 
Verzoeken het college: 
- in overleg met de waterschapsbesturen alsnog te streven naar een bestuursomvang waarin 

plaats is voor ten minste 18 direct gekozen leden; 
- voorts te streven naar een verhouding in de geborgde zetels van drie voor de categorie  
 agrariërs/overig ongebouwd, twee voor de categorie Bedrijven en twee voor de categorie Bos- en  
 natuurterreinbeheerders 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Goede ideeën krijgen pas waarde als ze worden uitgevoerd. 
Daarom ook hebben wij waardering voor het Collegeprogramma met typische wat wij dan maar 
CDA-kansen noemen.  
De Voorjaarsnota PLUS is een goed vervolg op het collegeprogramma. De nota bevat vooral geen vage 
beloften, maar wel realistische en uitvoerbare plannen.  
De fractie van het CDA wil graag met het college en de staten aan de slag gaan om kansen te verzilve-
ren voor de Drentse samenleving.  
Bij het lezen van de Voorjaarsnota PLUS valt meteen de riante bankrekening op. Een analyse leert snel 
dat die vooral te danken is aan het superdividend van Essent van meer dan € 13 miljoen. En volgens de 
Bestuursrapportage zit er nog meer aan te komen.  
Voorzitter: Essent heeft dit dividend aan ons kunnen uitkeren dankzij een bijdrage van duizenden  
Drentse huishoudens. Zij hebben tarieven betaald die werden bepaald in een monopolistische markt. 
Het CDA wil, vanuit een oogpunt van verdelende rechtvaardigheid, een deel van deze opbrengst terug-
geven aan de Drentse huishoudens. Dividend van Essent terug naar de Drent!  
De stortingen in het Stimuleringsfonds kunnen wat ons betreft met eenzelfde bedrag worden verlaagd. 
Ons voorstel tot bevriezing van het tarief van de opcenten op de MRB krijgt geen steun, zo is ons ver-
leden week in tweede termijn gebleken. Over de precieze hoogte van de dividendteruggave willen wij 
graag met het college en de staten van gedachten wisselen. De vorm waarin die teruggave wordt  
gegoten kan verschillend zijn, mits die maar past in de categorie Energiebesparing.  
Mijnheer de voorzitter: Gaan wij dan nu taart eten, achteroverleunen en potverteren op een mooie 
woensdag in juli? Nee! Er blijft nog voldoende geld over in de Looman-beurs voor de uitvoering van 
lopende projecten en nieuwe initiatieven waar de Drentse burger om vraagt. Uit een enquête die de 
griffie twee jaar geleden hield, bleek dat er best wat meer geld mag worden besteed aan plannen en 
projecten op het gebied van werkgelegenheid, onderwijs, sport en zorg.  
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De zorg voor werkgelegenheid en onderwijs komt goed tot uiting in Programma 4: Kennis wérkt.  
Het doet ons goed dat gewerkt gaat worden aan een duurzame, dynamische en innovatieve kennis-
economie. De werkgelegenheid heeft de voortdurende aandacht van het college, maar juist nu, in een 
periode van economische opleving, maken we ons vooral zorgen over de omvang van de jeugdwerk-
loosheid en over de kansen voor de zogeheten fase 3- en fase 4-werklozen. Volgens de bestuursrap-
portage blijven de verbeteringen achter bij de prognoses en de gewenste ontwikkelingen. Daarom zijn 
wij zeer tevreden met het voornemen om een Taakgroep Jeugdwerkloosheid in te stellen, één van de 
speerpunten uit het CDA-verkiezingsprogramma.  
Voor de sector Recreatie en toerisme is het belangrijk dat er een provinciale beleidsvisie komt, op basis 
waarvan een actieplan kan worden opgesteld.  
Het college wil prioriteit geven aan structuurversterking van deze sector en het doet ons goed dat daar-
voor al in 2008 een fietsknooppuntenplan (FKPP) tot ontwikkeling en uitvoering zal worden gebracht. 
Hiermee kan de concurrentiepositie op de toeristische markt worden vergroot. Wij gaan ervan uit dat 
daarvoor voldoende middelen beschikbaar komen uit het Stimuleringsfonds. Wij willen wel graag van 
het college de bevestiging dat dit plan binnen twee jaar gerealiseerd kan zijn. Dan wordt vermeden dat 
Drenthe op andere provincies gaat achterlopen. En als in dat FKPP de gedachte van GroenLinks voor 
een JanJan of TomTom kan worden verwerkt, slaan wij verschillende vliegen in een klap.  
En nu wij toch in de toeristisch-recreatieve hoek zitten: mijn fractie is blij dat de provincie de schaaps-
kuddes blijft ondersteunen in de mate waarin het Ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit 
dat deed. De CDA-fractie dankt het college voor de op dit punt geleverde inspanningen.  
Ik kom bij de sport. Bartje is nog steeds te dik. Sport is ook waardevol voor sociale verbanden. Wij steu-
nen het collegevoorstel om de breedtesport prioriteit te geven en daarvoor extra geld beschikbaar te 
stellen. Wij hopen dat het verwoorde ambitieniveau gerealiseerd kan worden. En misschien kan via prio-
riteit 2.5 over de zogeheten dagarrangementen ook een bijdrage worden geleverd wanneer de Drentse 
gemeenten daarin ruimte maken voor de sportverenigingen. Wij zijn overigens wel benieuwd naar het 
antwoord van het college op vragen van de VVD over de werkelijke participatie als wij met ons allen 
gaan bewegen in Drenthe.  
In 2009 start de Vuelta in Assen, een feest voor iedereen.  
Voorzitter: Wij kiezen voor een jeugdbeleid dat gericht is op optimale ondersteuning van gezinnen, door, 
zo nodig in een vroeg stadium begeleiding en opvoedingsondersteuning te bieden. Jeugdzorg vraagt om 
een zo vroeg mogelijke signalering en een preventieve aanpak. Op die manier kunnen problemen op 
latere leeftijd voorkomen worden en dat is uiteindelijk kostenbesparend. Daarom ondersteunen wij van 
harte het speerpunt in het Collegeprogramma Een samenleving waarin niemand aan de kant staat.  
Prioritaire onderdelen daarbij zijn kansen voor jeugd en gezin, minder instroom en geen wachttijden in 
de jeugdzorg, ontwikkelingskansen voor jonge kinderen, wegwerken van onderwijsachterstanden en de 
aanpak van vroegtijdig schoolverlaten.  
Ik kom bij het Stimuleringsfonds.  
Het college wil de komende jaren samen met bestuurlijke en maatschappelijke partners structuurver-
sterkende panklare plannen ontwikkelen en daarvoor stelt het veel geld beschikbaar. Er komt een  
Stimuleringsfonds en de middelen daaruit zullen vooral als cofinanciering aangewend worden.  
Het college wil daarmee een multiplier van de factor 4 realiseren: € 80 miljoen. Je geeft er een, je krijgt 
er vier. Goeie deal: Da’s nou Drenthe!  
Wij willen graag van het college weten met wie het inmiddels heeft gesproken, wat er is besproken en 
nog liever wat er is afgesproken, want zo’n fonds is ook zomaar weer leeg en wij hebben van de gede-
puteerde begrepen dat het "wie het eerst komt, het eerst maalt" zal gelden. Wellicht kan de gedeputeer-
de vertellen, wie aan het malen is.  
Wij vinden het overigens een goede aanpak, waarmee inhoud kan worden gegeven aan het voor het 
CDA belangrijke uitgangspunt van de gespreide verantwoordelijkheid. Dus niet alleen je hand ophou-
den, ook meedoen!  
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Het college wil de begroting niet voor de hele periode dichttimmeren en ook dat vinden wij een goede 
benadering, want daarmee kan flexibel op urgente zaken worden gereageerd. Maar wij vinden het nogal 
lastig dat de meerjarenbegroting toch een open eind heeft. Wij vinden en blijven vinden dat de meer-
jarenbegroting gewoon sluitend moet zijn. Wij willen niet voor onverwachte verrassingen komen te 
staan.  
Voorzitter: Ik kom hiermee aan de technische kaderstelling van de begroting, het laatste hoofdstuk van 
de Voorjaarsnota PLUS.  
Belangrijk zijn de te maken afspraken over het autorisatieniveau en de besluitvorming over de begro-
tingswijzigingen. Wij krijgen te maken met 6 programma’s en zo’n 60 prioriteiten. Ook wordt gesproken 
over het totaalbudget going concern waarin ruim 90% van de provinciale middelen omgaan. Maar wij 
moeten spelregels maken voor de volgorde en het tempo waarin we vanuit het Stimuleringsfonds bud-
getten vrijmaken en toewijzen aan de verschillende prioriteiten. En om ervoor te zorgen dat deze hel-
derheid er tijdens de behandeling en de vaststelling van de Begroting 2008 zal zijn, hebben wij daarover 
een motie opgesteld. Deze motie zal ik aan het eind van mijn bijdrage in eerste termijn indienen.  
Voorzitter. In 2006 heeft de provincie Drenthe zich aangesloten bij de landelijke regeling die investe-
ringssteun biedt aan jonge agrariërs. Er is toen € 90.000,-- beschikbaar gesteld uit de reserve Stimule-
ring Vitaal Platteland. Met Europees geld is dat bedrag verdubbeld.  
In totaal hebben 21 jonge agrariërs in Drenthe dankzij deze regeling in hun bedrijven kunnen investeren.  
Nu is besloten voor 2007, dus slechts één jaar later, geen provinciale bijdrage meer beschikbaar te stel-
len. Maar de situatie in de landbouw is niet wezenlijk veranderd. Daarom pleiten wij ervoor om ook in 
2007 de jonge agrariërs investeringssteun van dezelfde omvang te bieden. Daarmee kunnen niet alleen 
de levens-, arbeids- en productieomstandigheden verbeterd worden, wij kunnen hiermee ook een nieu-
we generatie agrarische ondernemers een toekomstperspectief bieden. Zij bepalen mede het aanzien 
van het landelijk gebied en dragen bij aan het ontwikkelen van een vitaal platteland. Aan het einde van 
dit jaar kunnen wij bezien of de steunregeling kan worden voortgezet. Om de regeling voor dit jaar nog 
te realiseren, zal ik ook hierover straks een motie indienen.  
Mijn volgende onderwerp is de Drentse landbouwagenda. Ik gaf al aan dat de fractie van het CDA vindt 
dat er ruimte moet zijn voor nieuwe voorstellen. Wij stellen voor een nieuwe landbouwagenda op te 
stellen, waarin ook de positie van de glastuinbouw een belangrijke plaats krijgt. Een landbouwagenda 
heeft in de vorige collegeperiode haar nut bewezen. De oplopende energiekosten, de ammoniakproble-
matiek, de invulling van de Natura2000-gebieden en de implementatie van de Kaderrichtlijn Water  
maken de agrarische sector zeer kwetsbaar. Wij zijn overigens zeer tevreden met het voornemen van 
het college om de komende jaren steeds € 0,5 miljoen te reserveren voor de sociaal-economische ont-
wikkeling van het platteland. Daarmee wordt uitvoering gegeven aan de motie die onze fractie eind vorig 
jaar heeft ingediend.  
Wij willen ook graag een kansenfonds. Bedrijven zijn bij uitbreiding of nieuw vestiging verplicht om aller-
lei onderzoeken uit te laten voeren, zoals een watertoets, een ammoniaktoets, archeologisch onder-
zoek, geluidsonderzoek en onderzoek in het kader van de Habitat- en Vogelrichtlijn. Wij denken dat dit 
soort onderzoeken drempels kunnen betekenen voor vooral ondernemers in het midden- en kleinbedrijf 
(MKB) die willen uitbreiden of innoveren. Bovendien zijn de totale onderzoekskosten relatief hoog, al 
gauw zo’n € 25.000,--. Het CDA wil de mogelijkheid laten verkennen om een kansenfonds te stichten, 
waaruit kleinere bedrijven een bijdrage in de onderzoekskosten kunnen krijgen. Dit fonds zou op jaarba-
sis maximaal € 500.000,-- kunnen bevatten, zodat er elk jaar zo’n 40 bedrijven geholpen kunnen wor-
den. Er zou met een tweejarige pilot begonnen kunnen worden, waarna op basis van de opgedane erva-
ringen een meer definitief plan kan worden ontwikkeld. Het CDA verzoekt het college een en ander bin-
nen Programma 4 mogelijk te maken.  
Bij het onderdeel Verkeer en vervoer wordt voor 2008 een actuele Investeringsnota aangekondigd. Dan 
wordt zichtbaar wat de komende jaren moet gebeuren en welke financiële middelen daarvoor nodig zijn. 
De jaarrekeningen van de afgelopen jaren laten zien dat jaarlijks minder wordt gerealiseerd dan is  
begroot. Daarom vinden wij dat er vooralsnog geen extra middelen in de meerjarenbegroting of in de 
prioriteitenlijst opgenomen moeten worden. Totdat de investeringsnota is vastgesteld kunnen we bij 
prioriteit 3.11 best even pas op de plaats maken.  
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Wat minder asfalt en wat meer aandacht voor de andere sectoren. Dan wordt het ook gemakkelijker een 
sluitende meerjarenbegroting te maken zonder dat hiervoor een beroep moet worden gedaan op de 
algemene reserves.  
 
De heer VEENSTRA: De heer Klaver zegt "minder asfalt". Kan hij die uitspraak wat verduidelijken? Hoe 
wil hij daar geld weghalen? 
 
De heer KLAVER: In de begroting is voor de volgende jaren € 2,5 miljoen en € 5 miljoen geprognos-
ticeerd. Als blijkt dat er steeds geld over blijft - het staat op pagina 10 van de Bestuursrapportage - kan 
in onze beleving het geld beter op een andere manier besteed worden. Heel simpel: minder wegen aan-
leggen.  
 
De heer VEENSTRA: Maar het gaat niet ten koste van het onderhoud of de verkeersveiligheid? 
 
De heer KLAVER: Dat kan, maar misschien kan voor de dikte van de asfaltlaag wel een andere norm 
gehanteerd worden, of zijn er wegen die minder prioriteit behoeven. De insteek van het CDA is dat er in 
Drenthe minder asfalt komt als het gaat om de besteding van de middelen en dat het geld op een ande-
re plek terecht komt.  
 
De heer VEENSTRA: Dus niet zozeer minder asfalt als wel dúnner asfalt.  
 
De heer KLAVER: Dat is een flauw grapje. Het gaat erom dat aan bepaalde Centrum voor Regelgeving 
en Onderzoek in de Grond-, Water en Wegenbouw(CROW)-normen moet worden voldaan en misschien 
kan een bepaalde norm best een tandje lager. Op die manier zouden wij veel geld kunnen besparen.  
 
De heer VEENSTRA: Maar het is toch duidelijk waar de komende jaren wegen in Drenthe worden aan-
gelegd of uitgebreid. Waar ziet de heer Klaver dan mogelijkheden om minder wegen aan te leggen?  
 
De heer KLAVER: Ik wil best in tweede termijn een aantal wegen noemen, waarvan wij ons afvragen of 
die onmiddellijk moeten worden aangepakt of dat het niet op een andere manier kan. Maar ik kan niet zo 
een, twee, drie de rugnummers van die wegen noemen.  
 
De heer VEENSTRA: Ik ben benieuwd naar de tweede termijn van de heer Klaver.  
 
De heer KLAVER: Ik zal de heer Veenstra verrassen.  
 
De heer LANGENKAMP: Door het Dwingelderveld gaat een stuk asfalt verdwijnen. Misschien is dat een 
leuk begin. 
 
De heer KLAVER: Dat is dan het eerste voorbeeld voor de heer Veenstra.  
Mijnheer de voorzitter: Ik zet mijn betoog voort en ga over naar de ruimtelijke ordening.  
De nieuwe Wet op de ruimtelijke ordening (WRO) zal ingevoerd worden en er wordt een nieuwe provin-
ciale structuurvisie opgesteld. Daarmee worden belangrijke ruimtelijke thema’s geactualiseerd.  
Belangrijk daarbij is de definitie van het begrip Provinciaal belang. Daarom wil het CDA graag een notitie 
van het college over de wijze waarop dit begrip in de nieuwe structuurvisie handen en voeten zal krijgen. 
En wat moeten ons voorstellen bij de door de gedeputeerde in de Statencommissie Bestuur, Financiën 
en Economie (BFE) genoemde vingeroefening in Midden-Drenthe?  
Verder zijn wij benieuwd naar de stand van zaken bij de Ruimte voor Ruimteregeling. Hoe ver is men 
met de evaluatie en is er uitzicht op een regeling die meer geënt is op de Drentse maat? En als het gaat 
om de aanstaande invoering van de Wet algemene bepalingen omgevingsrecht (WABO) is onze  
mening: geen overbodige provinciale bemoeienis, decentraal wat kan en centraal wat moet.  
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Mijnheer de voorzitter: Ik kom bij de landelijke Canon van de Nederlandse geschiedenis, de erfgoednota 
wat ons betreft. Voor onze provincie zou een Drentse canon gemaakt kunnen worden met vensters die 
een doorkijk geven naar plaatselijke geschiedenissen. Deze canon zou gebaseerd kunnen worden op 
een erfgoednota waarin visie en beleid rond cultuurhistorie, archeologie, monumentenzorg en archive-
ring in overleg met de Drentse erfgoedspelers worden samengebracht. Daarmee krijgt het "tafelzilver" 
van Drenthe een extra glans.  
Voorzitter: Ik kom tot een afronding van mijn betoog en zal aan het slot daarvan onze twee moties  
indienen.  
Het CDA wil zijn rol van volksvertegenwoordiger op herkenbare wijze invullen. Vanuit een hechte ver-
ankering in de samenleving willen wij geluiden en opvattingen uit de samenleving oppakken en daarmee 
kaderstellend aan de slag gaan richting het provinciaal bestuur. Dan is het interessant te lezen dat het 
college begin 2008 de verwachtingen over de rolopvatting van de provincie wil afstemmen met mede-
overheden en maatschappelijke organisaties. Op grond van de bevindingen wordt de nieuwe bestuurs-
stijl nader ingevuld. Wij zijn benieuwd met welk startdocument dit college deze "beginspraak" ingaat. Wij 
vinden het wenselijk en noodzakelijk dat PS daarover vooraf een consulterend debat kunnen voeren.  
 
De heer VEENSTRA: In het begin van zijn betoog zegt de heer Klaver dat de financiële positie van de 
provincie riant is en vervolgens doet hij allerlei voorstellen. Een van die voorstellen is dat het dividend 
van Essent terug moet naar de burger. Het gaat dan om een aanzienlijk bedrag en kan de heer Klaver 
aangeven in welke vorm hij dit geld wil teruggeven? Als het dividend als onderlegger voor de Voorjaars-
nota PLUS wegvalt, zullen de staten moeten kiezen wat er wel en wat er niet wordt gedaan.  
 
De heer KLAVER: Politiek is keuzes maken en wij willen die keuzes maken. Wij staan er ook om bekend 
dat wij heel duidelijk willen zijn. Wat ons betreft hoeft niet het hele bedrag van € 13 miljoen dat Drenthe 
als dividend van Essent krijgt, terug naar de burger, wij zijn alleen van mening dat een substantieel  
bedrag terug moet naar de Drentse huishoudens. Als dan wordt uitgegaan van een totaalbedrag van 
€ 1 miljoen dan is dat nog maar € 2,-- per gezin en daar zitten de mensen ook niet op te wachten. Wij 
willen daarom graag dat een deel van het Essent-dividend benut gaat worden voor energiebesparende 
acties. Het zou kunnen gaan om het verstrekken van energielabels aan woningen. Met woningbouwcor-
poraties kan worden afgesproken dat energievriendelijke huizen een label krijgen. Hetzelfde kan met de 
vrijesectorwoningen worden gedaan. Er kan ook gedacht worden aan een educatieprogramma via 
RTV Drenthe of aan energie-educatie op scholen. Wij hebben daar geen panklare oplossing voor. 
 
De heer VEENSTRA: Als ik de heer Klaver goed heb begrepen, gaat hij mee in de lijn van het college 
dat er eerst een plan moet zijn voordat er geld komt en betekenen zijn uitspraken een ondersteuning 
van onze motie over duurzaamheid (motie 4).  
 
De heer KLAVER: Ja, en zo te zien vindt de heer Veenstra dat fijn. 
 
De heer VEENSTRA: Daar ben ik hartstikke blij mee.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Ik zal dan nu de moties indienen.  
Mijn vraag hierbij is of ik ze kan samenvatten of dat ik ze integraal moet voorlezen. 
 
De VOORZITTER: Dit is het derde leermoment: statenleden worden geacht door hen in te dienen  
moties in hun geheel voor te lezen, waarna de voorzitter pas kan constateren dat ze deel uitmaken van 
de beraadslaging.  
 
De heer KLAVER: Dan lees ik nu de moties voor.  
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Motie M6 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
 
constaterende dat:  
- in 2006 provinciale middelen beschikbaar zijn gesteld als aanvulling op de landelijke Subsidie-

regeling investeringssteun jonge agrariërs; 
- deze middelen geheel zijn benut door Drentse jonge agrariërs voor het verrichten van investe-

ringen in hun bedrijven; 
- voor 2007 is besloten geen provinciale bijdrage meer beschikbaar te stellen; 
- in de toelichting op de landelijke regeling onder meer nadruk wordt gelegd op verduurzaming van 

de productie en/of tot betere producten en daarnaast investeringen met (extra) milieurendement. 
 
overwegende dat: 
- jonge agrariërs behoefte hebben aan de verbetering van de levens-, arbeids- en productieom-

standigheden op hun bedrijven; 
- aan een nieuwe generatie agrarische ondernemers toekomstperspectief moet worden geboden; 
- agrariërs mede het aanzien van het landelijk gebied bepalen en bijdragen aan het ontwikkelen 

van een vitaal platteland; 
- de stijgende energiekosten, de ammoniakproblematiek, de invulling van de Natura2000-gebieden 

en de implementatie van de Kaderrichtlijn Water de agrarische sector kwetsbaar maken. 
 
van mening zijnde dat:  
- de provincie Drenthe een bijzondere verantwoordelijkheid heeft voor de ontwikkeling van de 

Drentse landbouw als grootste ruimtegebruiker; 
- de provincie een actieve betrokkenheid moet tonen aan deze kwetsbare sector die te maken heeft 

met vaak extern veroorzaakte veranderingsprocessen; 
- een goed lopende regeling, die zijn nut heeft bewezen, niet al na een jaar kan worden gestopt, 

temeer omdat de regeling indertijd in het leven is geroepen vanwege sociale motieven en dat 
hierin wezenlijk geen verandering is opgetreden. 

 
Verzoeken het college van GS van Drenthe ook in 2007 onder dezelfde voorwaarden als in 2006,  
provinciale middelen met een omvang van maximaal € 180.000,-- beschikbaar te stellen als aanvulling 
op de landelijke Subsidieregeling investeringssteun jonge agrariërs en op basis van een evaluatie te 
bezien of voortzetting in volgende jaren zinvol is 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Ik moet de heer Klaver een compliment maken. Hij is echt een snelle leerling, want 
met deze motie heeft hij wel extra spreektijd gekregen.  
 
De heer KLAVER: En ik heb er nog een.  
 
De VOORZITTER: De motie maakt deel uit van de beraadslaging.  
 
De heer KLAVER: De volgende motie is mede ondertekend door de fracties van Groenlinks, de VVD, de 
SP en de ChristenUnie  
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Motie M7 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
 
gelet op: 
- de voorstellen van het college van GS van Drenthe in hoofdstuk 3 van de Voorjaarsnota 2007 

PLUS over het autorisatieniveau en de begrotingswijzigingen. 
 
overwegende dat: 
- het autoriseren van uitgaven een van de belangrijkste bevoegdheden van PS is; 
- heldere afspraken tussen PS en het college van GS met betrekking tot het autorisatieniveau en 

het hanteren daarvan in de beleidspraktijk van belang zijn; 
- er nog geen duidelijkheid is over het begrip "going concern" en over wat hieronder precies moet 

worden verstaan; 
- nadere afspraken gewenst zijn over de prioriteiten in de begroting en over de vraag hoe met de 

autorisatie daarvan in de beleidspraktijk kan worden omgegaan. 
 
constaterende dat: 
- het college van GS nog doende is met het nader definiëren van het begrip "going concern"; 
- er nog geen spelregels zijn over de wijze waarop en de volgorde en het tempo waarin vanuit het 

Stimuleringsfonds budgetten worden vrijgemaakt en toegewezen aan de verschillende prioriteiten; 
- er in de Voorjaarsnota 2007 PLUS sprake is van bijna 60 prioriteiten. 
 
verzoeken het college van GS om: 
- de voorstellen in hoofdstuk 3 van de Voorjaarsnota 2007 PLUS met de Werkgroep Programma-

begroting nader te bespreken en uit te werken; 
- samen met de Werkgroep Programmabegroting spelregels te ontwerpen voor de wijze waarop de 

uitname van het budget in het Stimuleringsfonds kan plaatsvinden; 
- daarover vóór de behandeling van de Begroting 2008 voorstellen te doen aan PS 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Ook die motie kan bij de beraadslaging worden betrokken.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Ik kom bij mijn afsluitende opmerking. 
Het CDA gaat ervan uit dat wij samen iets kunnen betekenen voor de Drentse burger. Wij hopen dat de 
burger snapt wat hier gebeurt, dat we mogen verwoorden wat hem of haar bezig houdt, dat wij hier tot 
besluiten mogen komen waarvoor draagvlak in de samenleving bestaat. Dan wordt dit provinciehuis een 
huis van en voor alle Drenten.  
Wij voelen ons bij dit alles geïnspireerd en gesterkt door waarden en normen die ons vanuit de Bijbel 
worden voorgehouden.  
 
De heer VAN DE BOER: Mijnheer de voorzitter. Laat ik beginnen met onze verheugenis uit te spreken 
over het besluit dat GS hebben genomen op de aanvraag van een vergunning door Essent. Wij zijn door 
dit besluit blij verrast. Er spreekt ambitie uit en wij wachten vol verwachting de volgende stappen in dit 
proces af.  
Ik zeg dit omdat in dit geval het sleutelwoord "ambitie" is. En van die ambitie is ook de hele Voorjaars-
nota PLUS doortrokken.  
De fractie van de VVD heeft dan ook met genoegen kennisgenomen van de strekking van deze Voor-
jaarsnota PLUS. Het komt er nu op aan tot uitvoering van die nota te komen, waarbij voor ons geldt: nu 
geen gepraat, maar aanpakken. Bij de plannen hoort echter een degelijke financiële onderbouwing.  
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De uitvoering van het ambitieuze Collegeprogramma slaagt alleen dan wanneer de maatschappelijke 
partners bij de uitvoering betrokken worden. Stimuleer en motiveer hen, beoordeel hun producten en het 
proces. Zorg ervoor dat de programma’s een vlotte doorlooptijd hebben. Houd de langeretermijnvisie 
scherp in de gaten en informeer de burger en ons over de ontwikkelingen.  
Ik ga achtereenvolgens in op de volgende aspecten van de Voorjaarsnota PLUS.  
- De positie van de provincie in het bestuurlijke bestel. 
- De ondersteuning van subsidieaanvragen. 
- Het werken en wonen in de sociale context. 
- De jonge agrarische ondernemers. 
- Scholing en werk. 
- Energiedoelstellingen. 
- Vervoerscriminaliteit. 
De VVD is er voorstander van om taken die door gemeenten beter kunnen worden opgepakt ook daad-
werkelijk door hen te laten uitvoeren. De passages in de Voorjaarsnota PLUS voor meer Drentse inzet 
in Europa vinden wij prima. Het gaat om veel EU-voorstellen die ons als provincie raken en het gaat ook 
om veel EU-geld waar wij zoveel mogelijk gebruik van moeten maken.  
Wij moeten daarom ook bereid zijn om als service de Drentse gemeenten te ondersteunen. Van breed 
inspelen op Europa wordt heel Drenthe beter. Service echter als erom gevraagd wordt, de provincie 
moet dus niet te snel taken van de gemeentelijke overheid overnemen. De gemeenten doen wat zij kun-
nen, de provincie doet pas wat als het moet binnen haar wettelijke taak of bij een bovenlokaal belang. 
Gemeenten hebben de kans initiatieven te nemen, maar de uitvoering is wel hún verantwoordelijkheid.  
 
(Voorzitter: mevrouw Stoel.) 
 
Deze discussie speelt straks ook bij de nieuwe WRO en de Wet maatschappelijke ondersteuning 
(WMO). De kernvraag is steeds: wat doet de provincie. De staten moeten naar ons idee een debat  
voeren over welke taken aan de gemeenten en welke aan de provincie toebehoren.  
Wij horen nog regelmatig geluiden van burgers en instanties over onduidelijkheid en ontoegankelijkheid 
van informatie en over alle formaliteiten bij het aanvragen van subsidie. De VVD pleit voor een loketge-
dachte, waarbij een ambtenaar als subsidiemakelaar de aanvrager begeleidt naar het beoogde eind-
doel. Die ambtenaar oordeelt dus niet, maar stimuleert en wijst de weg.  
Om concrete invulling aan deze gedachte te geven, dien ik hierover een motie in.  
 
Motie M8 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007  
 
van mening zijnde dat: 
1. het belangrijk is dat het voor organisaties en burgers in Drenthe met initiatieven die passen bin-

nen het provinciaal beleid inzichtelijk is hoe een subsidie kan worden aangevraagd; 
2. een aanspreekpunt bij de provincie in de persoon van de subsidiemakelaar (iemand die op de 

hoogte is van regelingen en de beleidskaders dan wel de toegang heeft tot de gevraagde infor-
matie) de aanvragers kan helpen hun aanvraag op de juiste wijze en bij de juiste regeling(en) in te 
dienen; 

3. de toegankelijkheid van de subsidieregelingen daardoor in hoge mate vergroot wordt; 
4.  het digitaal subsidieloket (zoals aangekondigd in de Voorjaarsnota PLUS) daarvoor een handig 

instrument is maar de functie zal hebben van "wegwijzer", te wijl voor veel burgers en kleine  
 organisaties een "helper" (de subsidiemakelaar) hen sneller op het goede spoor brengt; 
5. de provincie daarmee een concrete invulling geeft aan externe profilering in het kader van het 

Programma burger en provincie (Collegeprogramma 2007-2011). 
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dringen er bij het college op aan: 
Om tegelijk met de digitale loket iemand binnen de bestaande formatie aan te stellen die uitvoering geeft 
aan de taak van subsidiemakelaar. 
 
En gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Deze motie is voldoende ondersteund en maakt daarom deel uit van de beraad-
slagingen.  
 
De heer KLAVER: Mevrouw de voorzitter. Begrijp ik goed dat de heer Van de Boer een motie indient 
waarin wordt gevraagd om een omscholingscursus? Hij wil dat binnen de formatie naar een subsidie-
makelaar wordt gezocht. Dat betekent dat hij iemand wil om- of bijscholen.  
 
De heer VAN DE BOER: Wij willen aandacht geven aan het verlagen van drempels. In dit huis is de 
nodige kennis aanwezig en het gaat er nu om die kennis dusdanig te richten dat degene die een aan-
vrage doet, snel wordt doorgeleid. De obstakels moeten geslecht worden. Dat betekent niet dat een 
omscholingscursus moet worden gevolgd, het is gewoon het bundelen van de kennis en vanuit het amb-
telijk apparaat bepalen wie de een loketfunctie zal vervullen. Vandaar ook dat in de motie sprake is van 
"binnen de bestaande formatie".  
 
De heer KLAVER: Maar nu krijgen subsidieaanvragers toch ook hulp vanuit de organisatie? Het gebeurt 
dus toch al?  
 
De heer VAN DE BOER: Ons komt veelvuldig ter ore dat er obstakels zijn, sterker nog, dat sommige 
initiatieven niet worden ingediend omdat men zo genoeg heeft van de regeldruk dat men het er bij voor-
baat al bij laat zitten. Dat vinden wij buitengewoon jammer, omdat daarmee een initiatief niet tot wasdom 
komt, terwijl bij het tot wasdom komen van zo’n initiatief misschien ook de werkgelegenheid wel gediend 
is. Daarom willen wij dat obstakel wegnemen. Daarvoor is geen omscholing nodig, maar gewoon het 
bijeenbrengen van alle informatie bij een persoon.  
Voorzitter: Werken, wonen en sociale contacten zijn belangrijke factoren voor het welzijn van eenieder. 
De VVD is ervan overtuigd dat investeringen in die factoren een samenleving genereren die niet aan de 
kant blijft. Dat gaat zowel voor de stedelijke als voor de plattelandsomgeving op. Wij dienen ons nu al te 
bezinnen op de gevolgen van de aankomende vergrijzing van de bevolking. Die ontwikkeling heeft ge-
volgen die nadrukkelijk ook de zorg raken.  
De VVD pleit voor het instellen van een jaarlijks wisselende leerstoel zorgeconomie gedurende een 
periode van drie jaar. Deze leerstoel kan via een lectoraat verbonden worden aan een van de in Drenthe 
werkzaam zijnde hbo-instellingen. Dit idee past ook prima binnen de uitvoering van het Programma 
Onderwijs en Kennisinfrastructuur (WOK), in welk programma ook de dekking kan worden gevonden. 
Daarnaast roepen wij het college op te bezien of marktpartijen ook in dit initiatief willen participeren en 
financieel bij willen dragen.  
De VVD constateert dat op het gebied van de economie de Voorjaarsnota PLUS de activiteiten van het 
SNN in grote lijnen volgt. Het inzetten op sensortechnologie, energy valley en agribusiness is goed, 
omdat het in de lijn ligt van het rijksbeleid en de regionale wensen en behoeften. Maar er is meer, zeker 
in Drenthe met zijn vele agrarische en MKB-bedrijvigheid.  
De VVD nodigt het college dan ook van harte uit met een regeling te komen in de vorm van een Drents 
microkrediet voor innovatief ondernemen. Zo worden starters gestimuleerd te gaan ondernemen en dat 
genereert weer nieuwe werkgelegenheid. Dit microkrediet loopt naast het Fonds innovatieve starters, 
waaraan het SNN jaarlijks € 1 miljoen doteert. Kunnen GS ons over de ervaringen met dat fonds infor-
meren?  
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(Voorzitter: de heer Ter Beek.) 
 
In de vorige collegeperiode is reeds een duidelijk signaal afgegeven aan jonge agrariërs: zij konden met 
steun van de provincie investeren. Die regeling lijkt nu beëindigd, waardoor specifiek de jonge agrariërs 
in de problemen kunnen komen op het moment dat van hen een op innovatie en duurzaamheid gerichte 
bedrijfsvoering wordt verwacht. De VVD pleit er dan ook voor om gedurende drie jaar een daarop ge-
richte regeling in het leven te roepen.  
Ik heb het genoegen om mede namens de PvdA en de ChristenUnie de volgende motie hierover in te 
dienen.  
 
Motie M9 
 
PS van Drenthe in vergadering bijeen op 4 en 5 juli 2007 
 
overwegende dat: 
1. PS in 2006 een aanvullend budget beschikbaar heeft gesteld voor de landelijke Subsidieregeling 

investeringssteun voor jonge agrariërs; 
2. de regeling een stimulans is geweest voor jonge agrariërs om te investeren; 
3. jonge agrariërs ook in de toekomst voor Drenthe van economisch en sociaal belang zijn; 
4. het geen provinciale taak is om onevenwichtige rijksregelingen in stand te houden. 
 
van oordeel zijnde dat: 
1. het in het belang van Drenthe is om jonge agrariërs te stimuleren om maatregelen te nemen die 

duurzaamheid en innovatie bevorderen; 
2. bij duurzaamheid gedacht kan worden aan dierenwelzijn, teelttechnische aspecten, energie-

besparende maatregelen en milieutechnische eisen; 
3. het bij innovatie gaat om samenwerking tussen bedrijven zowel in de reguliere als ook de biolo-

gisch-dynamische landbouw, waarbij men gebruik maakt van elkaars kennis en kunde. 
 
verzoeken GS om: 
1. in het najaar van 2007 aan PS een subsidieregeling voor te leggen voor investeringen van jonge 

boeren als hiervoor bedoeld; 
2. daarvoor in de Begroting 2008-2011 jaarlijks een bedrag op te nemen van € 180.000,--; 
3. de middelen voor deze regeling te financieren uit de post 37108 – economisch vitaal platteland 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Ook deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen.  
 
De heer VAN DE BOER: Voorzitter. Van belang is voorts de daadwerkelijke uitvoering van kennis- en 
scholingsprogramma’s die zijn toegesneden op concrete vragen uit de markt. "Niemand aan de kant" 
kan extra gerealiseerd worden nu de economie aantrekt. Uit berichten van het Centrum voor Wek en 
Inkomen (CWI) en werkgeversorganisaties blijkt dat de vraag het komende jaar het aanbod aan  
arbeidskrachten verre zal overstijgen.  
De zakelijke dienstverlening is een van de snelst groeiende sectoren in het Noorden, dus daarop moet 
zeker gefocust worden. Hier ligt een kans om de werkloosheid extra aan te pakken. Wij verwachten van 
het college een krachtig optreden om werk te maken van scholing en omscholing.  
De extra aandacht in de Voorjaarsnota PLUS voor de jeugd tot 12 jaar en daarmee voor het gezin, is 
volstrekt terecht. Vroegtijdige onderkenning van problemen voorkomt escalatie daarvan. Maar er dient 
niet alleen aandacht voor die groep te zijn. Wij mogen andere leeftijdsgroepen als de 12- tot 18-jarigen 
niet vergeten. Recente leefstijlonderzoeken geven alle aanleiding tot het kritisch volgen van ontwikke-
lingen binnen die leeftijdscategorie.  
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De beschikbaarheid van adequaat geschoolde arbeidskrachten is essentieel voor de verdere ontwikke-
ling van de economie. Nu al is duidelijk dat er in bepaalde sectoren – ik noem de zorg, de bouw en de 
techniek – tekorten aan vaklui zijn of binnenkort zullen ontstaan.  
De VVD vraagt aandacht voor een landelijk initiatief dat in Drenthe nog geen navolging heeft, namelijk 
het opzetten van een technasium. Het doel hiervan is het bevorderen en ontwikkelen van onderwijs in 
de technische bèta wetenschappen in vwo en havo. Daarbij wordt praktijkgericht gewerkt met inschake-
ling van het bedrijfsleven. Bekend is dat sommige scholengemeenschappen in Drenthe al stappen in 
deze denkrichting hebben gezet. Het technasium strekt zich echter uit over de scholengemeenschappen 
van havo en vwo in de gehele provincie! Zo’n samenwerkingsverband heeft een meer regionale uitstra-
ling.  
Naar onze opvatting is het concept van het technasium een waardevol initiatief dat navolging in Drenthe 
verdient. Wij roepen het college op om met betrokken partijen om de tafel te gaan en te trachten te  
komen tot de realisatie van het technasium op een aantal scholen voor havo en vwo, verspreid over de 
gehele provincie. Overigens, de dekking kan door de persoonlijke inzet van de gedeputeerde; de deel-
nemende scholen leveren hun inhoudelijke bijdrage door het aanpassen van het curriculum. 
 
De heer VEENSTRA: Is er onderzoek gedaan naar de behoefte aan dit soort scholen? 
 
De heer VAN DE BOER: Ja. Ik heb recentelijk gesproken met de directeur van een technasium die de 
ontwikkeling begeleidt en stimuleert en het blijkt dat het bedrijfsleven zich meer betrokken voelt bij het 
onderwijs omdat het ook de eigen ideeën kan inbrengen en dat de belangstelling voor de technische 
vakken, de bètavakken, bij leerlingen op vwo en havo toeneemt. Omdat de tekorten juist in de tech-
nische beroepen voorkomen is dit een poging om van onderaf hierop vroegtijdig in te spelen. Dat laat 
onverlet dat er daarnaast nog een spoor zit via vmbo, mbo en hbo.  
 
De heer VEENSTRA: Er is dus echt onderzoek gedaan naar de behoefte, dus ook bij leerlingen en bij 
scholen? 
 
De heer VAN DE BROEK: Nee, dat onderzoek is niet gedaan. Er is landelijk een behoeftepeiling gedaan 
en de uitkomst daarvan heeft geleid tot een landelijk initiatief voor een technasium. Dat initiatief wordt 
provinciebreed uitgerold en wij constateren dat Drenthe daarbij achterblijft. Groningen is bijvoorbeeld al 
wel aan het uitrollen. 
 
De heer KLAVER: Mijn vragen zijn eigenlijk al beantwoord in het antwoord op de vragen van de heer 
Veenstra. Ik begrijp dat de heer Van de Boer geen antwoord kan geven op de vraag naar de kwantiteit. 
Dat vind ik jammer. 
 
De heer VAN DE BOER: Om eerlijk te zijn heb ik de vraag van de heer Klaver niet gehoord. 
 
De heer KLAVER: De heer Van de Boer spreekt over een landelijke behoefte en over het uitrollen van 
een landelijk verhaal. Dat zijn landelijke cijfers. Maar in Drenthe hebben we een volstrekt andere samen-
leving dan in Rotterdam-Zuid. Als de heer Van de Boer het initiatief wil doorvertalen naar Drenthe dan 
wil ik weten wat de omvang van de behoefte in Drenthe is. Hoeveel jonge mensen staan in de rij voor dit 
type onderwijs?  
 
De heer VAN DE BOER: Wij pleiten voor een initiatief om met betrokken partijen om de tafel te gaan en 
te bekijken hoe die behoefte in Drenthe ligt. Wij kijken naar landelijke gegevens en wij kijken naar de 
recente gegevens van het CWI. Het is de werkgeversorganisatie duidelijk dat er in Drenthe behoefte 
aan iets dergelijks is. Ik snap heel goed dat de situatie in Rotterdam en Drenthe niet gelijk is, maar het 
gaat er juist om de leerlingen die belangstelling hebben voor technische vakken in een vroegtijdig  
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stadium in beeld te hebben. Ik heb nog helemaal geen getallen om op basis daarvan een initiatief voor 
te leggen, ik roep de gedeputeerde alleen op met betrokken partijen om de tafel te gaan en te bekijken 
hoe het in Drenthe ligt. Ik ben ervan overtuigd dat het een behoorlijke respons zal krijgen. 
 
De heer HORNSTRA: Ik denk dat het goed is dat de heer Van de Boer dit punt aan de orde stelt, maar 
de initiatieven zijn er al. Allerlei scholen zijn er al heel concreet mee bezig. Ik begrijp dat de heer Van de 
Boer van GS vraagt om, wanneer die initiatieven wat concreter zijn, daar geld bij te leggen. De scholen 
zullen daar zeker blij mee zijn.  
 
De heer VAN DE BOER: De heer Hornstra heeft mij horen zeggen dat het initiatief past binnen de werk-
zaamheden van de gedeputeerde en dat de scholen hun curriculum aanpassen. Ik heb niet gepleit voor 
extra geld hierbij. Er moet juist aangesloten worden bij bestaande initiatieven. Ik vraag alleen die te 
plaatsen in een breder Drents kader omdat men dan van elkaars vruchten de revenuen kan plukken.  
 
De heer HORNSTRA: Ik denk dan dat de heer Van de Boer zich iets beter had moeten laten informeren, 
want scholen zijn daarover allang in overleg. Dit voorstel is dus een herhaling van zetten. 
 
De heer VAN DE BOER: Ik heb dit afgelopen donderdagavond nog uit zeer betrouwbare bron gehoord. 
De crux zit 'm in de constatering dat er uiteraard op scholen al initiatieven in deze richting zijn, maar dat 
die nog niet het stempel van technasium hebben. Het technasium wil juist de wisselwerking met het 
bedrijfsleven, het relevante bedrijfsleven, versterken. Dat doet niets af aan de initiatieven die er al zijn, 
die waarderen wij ook zeer, maar wij willen dat die, vanuit de behoefte die wij constateren, in een duide-
lijke context worden gebracht. En daartoe roepen wij de gedeputeerde op.  
 
De heer VESTER: De heer Van de Boer sprak ook over tekorten die binnen de zorg dreigen te ontstaan. 
Mag ik er daarom van uitgaan dat er ook initiatieven ontwikkeld worden voor een zorgnasium?  
 
De heer VAN DE BOER: Dat heeft de heer Vester mij niet horen zeggen. Maar hij heeft mij wel horen 
pleiten voor een leerstoel zorgeconomie voor de komende drie jaar om te onderzoeken hoe de ontwik-
keling in de Drentse samenleving is. Wij hebben onlangs de demografische gegevens van Drenthe in 
meerjarenperspectief ontvangen en wij willen ons tijdig voorbereiden op de vragen die op het gebied 
van de zorg, en dan in de volle breedte van het woord, op ons af zullen komen. 
 
De VOORZITTER: De heer Van de Boer zet nu zijn betoog voort.  
 
De heer VAN DE BOER: Uiteraard blijft onze aandacht voor het beroepsonderwijs bestaan, gedacht 
vanuit de ontplooiingskansen voor werknemers als ook vanuit de voorziening van arbeidsplaatsen. De 
VVD is benieuwd naar recente initiatieven om de traditionele ambachtsschool van 4 jaar vmbo en 2 jaar 
mbo weer leven in te blazen.  
Voorzitter: De capaciteit voor de afgifte van duurzaam geproduceerde elektriciteit blijkt niet toereikend te 
zijn. De extra CO2-uitstoot vanuit de Drentse veengronden compliceert de situatie extra. Zonder ingrij-
pen dreigen de doelstellingen uit de Nota energiek Drenthe in 2010 niet gehaald te worden. Naast het 
vooralsnog in de lucht houden van de elektriciteitslijn Hoogeveen-Zwolle is investeren in energiebespa-
ring de enige remedie. Daar is subsidiegeld voor nodig.  
De VVD pleit voor een Drents energiefonds van € 1 miljoen per jaar van waaruit gemeentelijke energie-
visies en concrete maatregelen in onder meer overheidsgebouwen kunnen worden gesubsidieerd. Dek-
king van dit bedrag kan gevonden worden in het dividend van Essent.  
Om deze wens te ondersteunen, dien ik namens mijn fractie de volgende motie in.  
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Motie M10 
 
PS van Drenthe in vergadering bijeen op 4 en 5 juli 2007 
 
overwegende dat: 
1. in de Nota energiebeleid Energiek Drenthe doelstellingen zijn geformuleerd om in 2010 de 

CO2-emissie terug te dringen (200 kTon in 2007; 880 kTon in 2010) en het Drentse aandeel van 
duurzame energie te brengen op 5%; 

2. er sprake is van vertraging bij de realisering van windmolens (Coevorden), van een tekortschie-
tende capaciteit van het Noordelijk stroomnet (verhindert levering van duurzaam opgewekte 
energie) en van een niet-voorziene extra CO2-emissie door inklinkende veengronden; 

3. ernstig gevreesd moet worden, dat door voornoemde ontwikkelingen de provincie Drenthe in 
2010 haar energiedoelstellingen niet zal halen; 

4. het daarom noodzakelijk is om extra in te zetten op energiebesparing en wel door met financiële 
bijdragen initiatieven bij gemeenten en particulieren te stimuleren; 

5. hierbij met name gedacht wordt aan het ontwikkelen van gemeentelijke energievisies (bespa-
ringsmogelijkheden door duurzaam te bouwen), van gemeentelijke energiebesparingsprogram-
ma’s (energiereductie van gebouwen van de overheid en maatschappelijke instellingen) en van 
energiebesparingsprojecten bij woningcorporaties en de bouwsector (K/W-opslag, gebruik aard-
warmte). 

 
Dragen het college van GS op:  
1. om aan PS in het najaar van 2007 een voorstel voor te leggen voor een provinciale bijdragerege-

ling voor de realisering van bovengenoemde initiatieven; 
2. voor de bekostiging van deze bijdragen in de Meerjarenbegroting voor 2008-2010 een bedrag op 

te nemen van € 1 miljoen per jaar; 
3. voor de financiële dekking van deze bijdragen gebruik te maken van het – aan de provincie  
 Drenthe jaarlijks uit te keren – dividend van Essent 
 
en gaan over tot de orde van de dag. 
 
De VOORZITTER: De motie maakt deel uit van de beraadslagingen.  
 
De heer VEENSTRA: De heer Van de Boer noemt een bedrag van € 1 miljoen per jaar. Kan hij aan-
geven waarop dit bedrag is gebaseerd. In de Voorjaarsnota PLUS wordt uitgegaan van eerst plannen en 
dan geld en misschien is er dan wel een bedrag van € 2 miljoen per jaar nodig, of is € 0,5 miljoen al 
voldoende. De door de heer Van de Boer ingediende motie ligt heel erg in het verlengde van onze  
motie, maar hij noemt een bedrag. Kan hij toelichten waarom hij dit doet? 
 
De heer VAN DE BOER: De keuze voor het bedrag van € 1 miljoen is arbitrair. Wij geven duidelijk een 
signaal af in de richting van het daadkrachtig aanpakken van een stuk energiebesparing en wij willen dat 
dit vanuit dit huis wordt gestimuleerd. Uiteraard kan over de breedte van het initiatief gediscussieerd 
worden. Het bedrag van € 1 miljoen is arbitrair, het zou ook een ander bedrag kunnen zijn, maar het 
signaal is wat ons betreft het belangrijkste. Wij willen dat er daadwerkelijk wat gebeurt en vandaar ook 
dat wij het in de breedte trekken en ook de andere betrokkenen, gemeenten, woningbouwcorporaties en 
dergelijke, noemen.  
 
De heer KLAVER: Ik denk dat het dividend van Essent geen structurele bijdrage is, terwijl de heer Van 
de Boer wel om een structurele bijdrage vraagt. Over deze gehele bestuursperiode gaat het om 
€ 4 miljoen. Wil hij over deze gehele periode € 4 miljoen uit het Essent-dividend halen? 
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De heer VAN DE BOER: Dat is correct.  
Daarnaast pleit de VVD voor het versneld reduceren en vervangen van de openbare verlichting langs 
provinciale wegen via de bestaande middelen van het programmaonderdeel Wegennet en –beheer.  
De VVD hecht zeer aan de veiligheid en de rust, zoals wij die in Drenthe gewoon zijn. Tot onze spijt 
bereiken ons berichten dat de vervoerscriminaliteit langs de wegen stijgt en agressievere vormen aan-
neemt. Juist omdat wij inzetten op grote doorgaande vervoerslijnen naar het achterland, vervult deze 
ontwikkeling ons met zorg. Dit is voor de VVD de reden om een motie in te dienen, waarin wordt ge-
vraagd een onderzoek te doen naar geschikte locaties voor beveiligde parkeerplaatsen langs de A37.  
Ik zal de motie nu voorlezen.  
 
Motie M11 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007,  
 
overwegende dat: 
1. binnen Europa ons land voor het beroepsgoederenvervoer een hoog risicoprofiel kent als gevolg 

van een toenemende criminaliteit op en rond parkeerplaatsen bij autosnelwegen; 
2. de provincie een bijdrage wil leveren aan het terugdringen hiervan; 
3. er in dat kader bij de brancheorganisaties een duidelijke behoefte is aan uitbreiding van het aantal 

beveiligde parkeerplaatsen; 
4. de provincie in het kader van de Noordelijke ontwikkelingsas (NOA) de aantrekkelijkheid van de 

A37 als verbinding naar de economische kernen in ons achterland wenst te stimuleren. 
 
besluiten: 
1. GS te verzoeken om samen met relevante partners (Rijk, gemeenten, brancheorganisaties, ver-

zekeraars) onderzoek te doen naar geschikte locaties voor beveiligde parkeerplaatsen langs de 
A37; 

2. initiatieven op dit terrein te bevorderen 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen. 
 
De heer LANGENKAMP: Als ik het goed heb gehoord, gaat het in deze motie vooral om de A37. Waar-
om noemt de heer Van de Boer alleen de A37 en niet ook bijvoorbeeld de A28? 
 
De heer VAN DE BOER: Omdat de berichten die ons hierover bereiken vooral betrekking hebben op de 
westoost-verbinding en niet op de noordzuid-verbinding. Afhankelijk van de uitkomsten ervan kan het 
onderzoek naar de situatie langs de A37 leiden tot een breder initiatief.  
 
De heer KLAVER: Kan de heer Van de Boer de omvang van het probleem schetsen? 
 
De heer VAN DE BOER: We gaan af op geluiden van betrokken organisaties en verzekeraars. Het gaat 
om het leeghalen van geparkeerde vrachtwagens, om bedreiging en om pogingen tot snelkraak. De 
frequentie hiervan neemt toe.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Ik zal, als u het goed vindt, mijn vraag nog eens stellen. Kan 
de heer Van de Boer de omvang, dus niet de aard en de inhoud van de delicten, aangeven?  
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De heer VAN DE BOER: De criminaliteitsstatistieken waaruit de toename blijkt, heb ik op dit moment 
niet paraat, maar die vormden wel de grondslag bij het voorbereiden van dit voorstel.  
Voorzitter: De fractie van de VVD is tevreden over de strekking van de Voorjaarsnota PLUS en het 
daaruit sprekende ambitieniveau. De fractie wil graag op een aantal punten aanscherping van het beleid 
voor de komende jaren. Voorts is duidelijk dat het onderschrijven van de strekking van de Voorjaarsnota 
PLUS niet inhoudt dat wij nu al akkoord gaan met elk concreet voorstel dat wordt genoemd. Onze in-
stemming zal afhangen van de inhoud van elk statenstuk, dat te zijner tijd naar de staten wordt gestuurd 
en van onze afwegingen daarover.  
Wij zijn vol verwachting naar de realisatie van de plannen en van de uitgesproken ambities. De lat is 
hoog gelegd en wij wensen het college van GS alle succes.  
 
De heer OOSTERLAAK: Mijnheer de voorzitter. Ik wil beginnen met de opmerking dat wij blij verrast 
waren te horen dat het college heeft besloten geen vergunning te verlenen aan de uitbreiding van de 
vuilverbrander in Wijster. Wij complimenteren het college met deze beslissing.  
Onze algemene beschouwingen bestaan uit een kleine algemene inleiding, een klein hoofdstukje over 
de financiën en de bespreking van enkele onderwerpen uit de voorjaarsnota. 
Mijnheer de voorzitter. Samen, samen, samen. Samen wonen, samen werken, samen leven. Wij gaan in 
onze samenleving weer dingen samen aanpakken. Dat is een beetje de boodschap die het nieuwe  
kabinet-Balkenende de wereld in hielp. En natuurlijk zijn wij blij met die koerswijziging. Want na jaren 
van individualisme, van ieder voor zich en God voor ons allen, van meer markt en minder overheid, van 
privatiseringen en van graaien aan de top is de maatschappij anders geworden. Wij zijn veel kwijt ge-
raakt. Nederland heeft de afgelopen jaren veel ingeboet aan het vertrouwen dat mensen hadden in de 
samenleving. Lange tijd zijn wij met z’n allen vooruitgegaan: samen naar een betere toekomst, een toe-
komst waarin onze kinderen het beter zouden hebben dan wijzelf.  
Maar de afgelopen jaren maakte het onze regering niet uit dat velen het bestaansminimum zagen nade-
ren.  
De samenleving is na paars en Balkenende I, II en III gespleten in een laag van de bevolking die het 
materieel goed gaat en een laag van de bevolking die ook met hard werken de eindjes slechts moei-
zaam aan elkaar kan knopen. Het flexwerken wordt de norm en in naam van de werkloosheid van lang-
durig werklozen wil men zelfs de ontslagbescherming afbreken.  
Overigens, lange tijd is ons socialisten verweten dat wij te veel geloofden in de maakbaarheid van de 
samenleving. Dat verwijt hoort je minder, want de wereldorde van Bush is wel degelijk anders en het 
neoliberalisme heeft wel degelijk veel veranderingen gebracht, ook in Europa en in ons land. Hoe de 
samenleving in elkaar zit, is zoals wij eigenlijk allemaal wel weten in belangrijke mate een keuze. Wij 
maken de wereld, net zo goed als dat wij een product zijn van de wereld.  
Mijnheer de voorzitter. Toen ik de middelbare school doorlopen had, ging net als zoveel andere jonge-
ren studeren, een beetje idealistisch met de naïeve gedachte dat zodra ik was afgestudeerd, ik mij in 
zou kunnen zetten voor de verdere vooruitgang van de samenleving. Want de vooruitgang van de  
wetenschap en de techniek kon toch alleen maar meer mogelijkheden en een betere samenleving voort-
brengen? 
Mijn grootmoeder hielp me al snel uit de droom, hoewel ik er eerst niet aan wilde. "Jongen", zei ze, "zo 
gaat het niet, wij hebben keer op keer crisis, economische crisis en ook vaak oorlog. De samenleving 
wordt niet vanzelf beter".  
Een betere samenleving vraagt om inzet van de bevolking, van ons allemaal, onder andere bij het bepa-
len van de vraag welke politieke partijen het voor het zeggen hebben en vraagt het maken van keuzes 
door politiek verantwoordelijken om onze samenleving vooruit te helpen.  
Balkenende, dezelfde Balkenende die de bezuinigingen van Zalm uitvoerde, heeft het nu over samen, 
samen, samen. Op zich vraagt dat veel soepelheid van denken, niet alleen van Balkenende maar vooral 
van ons allen. Want het is toch wel een heel andere boodschap van dezelfde man. En dan ook nog een 
boodschap die niet erg spoort met het beleid dat wordt ingezet. Want tot nog toe draaien wij lang niet 
alle verslechteringen terug. Er is nog geen verhoging van het minimumloon en van alle uitkeringen. De 
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privatiseringen in de zorg brachten meer bureaucratie, maar worden niet afgeschaft en de menselijke 
maat in het onderwijs is nog geen stap dichterbij.  
Dit was een korte schets van de samenleving en de politiek anno 2007. 
Voorzitter: Hoe gaan wij als provincie Drenthe met de samenleving om, voor zover de provincie daar 
een rol in heeft? Waar staan we en waar gaan we naartoe?  
Ik kom op de financiën. 
Allereerst mag vastgesteld worden dat de provincie ruim in haar financiële jasje zit. Er is een vrije  
beleidsruimte van € 23,5 miljoen in 2007, terwijl operaties om te bezien waar geld nodeloos op de plank 
ligt, nog nauwelijks gestart zijn. Toch kent Drenthe een negatieve meerjarenraming. In de Statencom-
missie BFE is daarover al het nodige gezegd, want het is een merkwaardig fenomeen. De gedeputeerde 
de heer Looman verzekerde de staten dat het meerjarenperspectief bij de Begroting 2008 weer glad zou 
lopen, omdat tegen die tijd duidelijk zou zijn of er op andere manieren geld te vinden is dan door uit de 
reserves te putten. De SP gunnen hem graag de tijd te bekijken waar het wel een tandje minder kan, 
want een sober beleid is wat ons betreft geen slecht beleid.  
Financieel staan wij er goed voor in Drenthe. Toch is ook de maatschappij in Drenthe bepaald niet af. 
Op diverse terreinen waarop de provincie actief is, zijn de problemen bepaald niet opgelost, hoewel er 
soms aan verbetering wordt gewerkt. Daarbij gaat het om zaken die rechtstreeks op het bordje van de 
provincie liggen en soms ook om kwesties waarin de provincie zeker een nuttige rol zou kunnen vervul-
len. Graag lichten wij er enkele onderwerpen uit.  
Het openbaar vervoer. 
Van de kwesties die zeker bij de provincie thuishoren, neemt het OV een belangrijke plaats in. In elk 
onderzoek komt naar voren dat velen in Drenthe vinden dat de bereikbaarheid in onze provincie te wen-
sen overlaat. Op vragen als "wat vindt u aantrekkelijk, of minder aantrekkelijk in Drenthe" is het ant-
woord vaak: "Het openbaar vervoer". Dat de provincie hiermee aan de slag moet, is dus eigenlijk een 
open deur.  
Bekend is ook dat steeds meer groepen mensen aangewezen zijn op het OV. Dat is niet zo vreemd, 
want in een dorp of wijk waaruit de voorzieningen langzaam maar zeker verdwijnen, waar families uit 
elkaar komen te wonen, raken ouderen meer en meer aangewezen op goed OV, willen zij zelfstandig in 
hun eigen dorp of wijk blijven wonen. Dat vraagt om een veelomvattende aanpak van de provincie en 
om te beginnen om de wil om onze inwoners een zo maximaal mogelijk pakket aan OV aan te bieden.  
De SP juicht uiteraard de initiatieven toe om de lijn Zwolle-Emmen te verbeteren. Als het om de reistijd 
Amsterdam-Brussel gaat, horen wij regelmatig hoe belangrijk het is dat de reistijd met enkele minuten 
naar beneden gaat. Welaan, als er ergens tijdwinst te halen is, dan is dat wel op het traject  
Zwolle-Emmen.  
De SP ziet ook mogelijkheden om deze lijn door te trekken naar Oost-Groningen, waarmee de ver-
binding Zwolle-Emmen-Groningen tot stand komt. De gedeputeerde sprak over een onderzoek dat tien 
jaar geleden al eens gehouden is in verband met de N34. Dat is mooi, maar het lijkt ons dat de situatie 
vandaag toch anders is en dat wij ook een bredere afweging moeten maken. Op dit moment mogen wij 
ervan uitgaan dat het traject Zwolle-Emmen binnen afzienbare tijd verbeterd zal zijn. Er zijn ook plannen 
om de lijn vanaf de stad Groningen naar Oost-Groningen te verbeteren. Dat biedt andere mogelijkheden 
voor het lokale vervoer, maar het geeft mensen in Oost-Groningen ook eindelijk de mogelijkheid om 
binnen afzienbare tijd over het spoor via Emmen naar bijvoorbeeld Zwolle of Amsterdam te reizen.  
Nu zitten wij hier natuurlijk als Drentse staten, maar het lijkt mij dat als we de mond vol hebben over de 
noordelijke samenwerking dat wij dan toch ook wel even mogen kijken naar de belangen van de reizi-
gers uit Oost-Groningen. Bovendien, als wij het van belang vinden dat mensen met een bootje een 
rondje kunnen varen door Drenthe en Oost-Groningen, is het een beetje vreemd als wij niet over een 
rondje spoor na willen denken. Bovendien past het verbeteren van de treinverbinding Zwolle-  
Emmen-Groningen in principe goed binnen het concept van de NOA.  
Natuurlijk zijn wij daarbij van mening dat de kosten van het in gebruik stellen van het ontbrekende deel 
van de spoorverbinding niet uitsluitend voor rekening van Drenthe hoeven te komen. Wij willen zeker 
ook de provincie Groningen – reizigers uit die provincie zijn het meest gebaat bij deze verbinding – en 
het Rijk aanspreken.  
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Een dergelijk project vraagt tijd, maar het vraagt allereerst om onderzoek. Wij willen dan ook de door 
GroenLinks op dit punt aangekondigde motie graag steunen.  
Behalve in treinvervoer wil de SP ook graag dat de provincie investeert in een zo fijnmazig mogelijk OV 
per bus en dan met een uitgebreide dienstverlening en uiteraard met voertuigen die voldoen aan hoge 
kwaliteitseisen, zo milieuvriendelijk mogelijk zijn en zijn aangepast voor mensen die niet meer helemaal 
goed ter been zijn. 
Wij zijn voor gratis OV voor doelgroepen. Niet iedereen is het op dit punt met ons eens, maar in de 
Voorjaarsnota komen wij op wel bijzonder weinig ideeën en initiatieven tegen om het OV te verbeteren. 
Wat ons betreft moet het echt anders.  
Wij zijn ook van mening dat de provincie erover na moet denken of het wel door moet gaan met het 
aanbesteden van het OV. Praktisch gezien levert het proces grote risico’s op, zo blijkt in Brabant en 
Gelderland. Bovendien leidt geprivatiseerde bedrijfsvoering bepaald niet altijd automatisch tot meer 
kwaliteit. Het blijkt dat Europese regelgeving aanbesteding niet oplegt. Wij staan nu voor een keuze en 
die keuze moet doordacht en niet op grond van marktfundamentalisme gemaakt worden.  
Een terrein waarop Drenthe ook zeker niet af is, is de gezondheidszorg. De provincie heeft op dit terrein 
niet altijd automatisch het voortouw, maar heeft op een aantal terreinen wel bevoegdheden. Wat de SP 
betreft streeft de provincie naar het tot stand brengen van een aanvullend gezondheidsbeleid, aanvul-
lend aan hetgeen instellingen zelf, gemeenten of verzekeraars doen en ook gericht op de toekomst. 
Ontwikkelingen in de gezondheidszorg als de toegenomen vraag als gevolg van de vergrijzing, zullen in 
Drenthe, zeker vanwege de geringe bevolkingsdichtheid, de komende jaren zichtbaar worden. De vraag 
is of Drenthe daarop voldoende voorbereid is. Natuurlijk zijn er ondernemers die een markt zien voor 
zorgarrangementen, maar de vraag is hoe wij onze inwoners optimale zorg kunnen blijven garanderen.  
De SP pleit daarom voor het samenbrengen van kennis op dit terrein. Van onze kant willen wij daarvoor 
de komende maanden graag een voorzet geven. Wat de SP betreft dient de provincie te laten zien dat 
zij serieus werk wil maken van het gezondheidsbeleid.  
Een eerste stap zou het bekostigen van het elektronisch patiëntendossier (EPD) kunnen zijn. De SP 
heeft de afgelopen maanden de ontwikkeling van het EPD in Drenthe met belangstelling gevolgd. De 
pilot in Hoogeveen is een groot succes. Het EPD is een belangrijk hulpmiddel voor de huisartsenzorg in 
onze provincie. Iedereen in Drenthe profiteert er rechtstreeks van.  
De afgelopen maanden zijn de fracties in de staten uitgebreid geïnformeerd over het EPD. Naar onze 
mening is het goed nog voor de zomer duidelijkheid te verschaffen, zodat heel Drenthe zo snel mogelijk 
kan meeprofiteren van dit systeem. De fractie van de SP heeft hierover een conceptmotie verspreid. We 
nodigen de staten uit deze motie te steunen en wij vragen de fracties de motie mee te ondertekenen. 
Wij horen graag de reactie van de fracties en van mevrouw Haarsma horen wij uiteraard graag of zij 
wellicht nieuws te melden heeft over dit onderwerp.  
Een ander onderwerp waar de SP groot belang aan hecht is de armoedebestrijding. Inkomensbeleid is 
een zaak van het Rijk en de armoedebestrijding is een zaak van de gemeenten, maar toch vindt de SP 
dat de provincie op dit punt haar verantwoordelijkheid niet uit de weg hoeft te gaan. Het lijkt ons prima 
om een coördinerende rol op te pakken. Belangrijk is ook om, waar dat mogelijk is, als provincie zelf aan 
de slag te gaan. Het zo snel mogelijk ontwikkelen van een kortingspas voor sport en cultuur, waardoor 
mensen goedkoop deel kunnen nemen aan allerlei activiteiten, lijkt ons van groot belang.  
 
De heer BEERDA: De heer Oosterlaak zegt eerst dat de gezondheidszorg en de armoedebestrijding in 
principe taken van de gemeenten zijn en dat de provincie daarbij hooguit een coördinerende rol kan 
spelen, maar hij komt vervolgens wel met het voorstel om aanvullend beleid te voeren of toch wel iets te 
gaan doen. Waar liggen voor de SP de grenzen? Wat is nu de taak van de provincie en wat moet de 
provincie er extra bij doen? Het is mij niet helemaal helder. 
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De heer OOSTERLAAK: Wij kijken in de eerste plaats naar wat er in de maatschappij aan de hand is en 
in hoeverre allerlei instellingen hun verantwoordelijkheid kunnen oppakken en daarna bekijken wij waar 
de gaten vallen. De volgende vraag is dan wie daar het beste naar kunnen kijken. In veel gevallen zullen 
dat de gemeenten zijn en kan de provincie volstaan met nagaan of een coördinerende rol bij bijvoor-
beeld de armoedebestrijding een verbetering oplevert, maar soms kan een korte klap worden gemaakt, 
bijvoorbeeld bij het OV. Het is voor ons niet een principiële zaak van hoe het staatsrechtelijk allemaal is 
geregeld, het is vooral een zaak van effectiviteit.  
 
De heer BEERDA: Ook wij zullen niet altijd volgens het staatsrecht opereren, want ook wij houden  
rekening met maatschappelijke ontwikkelingen, maar het kan toch niet zo zijn dat de provincie een 
vangnet is voor alles waar gaten vallen en dat de provincie die gaten dan maar opvult omdat daarmee 
een maatschappelijk doel gediend is?  
 
Mevrouw MASTWIJK: Voorzitter. Mag ik de heer Oosterlaak ook een vraag stellen? 
 
De VOORZITTER: Zeker, maar dan na het antwoord van de heer Oosterlaak op de vraag van de heer 
Beerda. 
 
De heer OOSTERLAAK: Ik ben de vraag van de heer Beerda even kwijt.  
 
De heer BEERDA: Mijn vraag was of de provincie als vangnet moet dienen voor alle noden in Drenthe. 
 
De heer OOSTERLAAK: Dat niet, maar als het om in onze ogen belangrijke zaken gaat, gaan wij eerder 
over een bepaalde lijn heen.  
 
Mevrouw MASTWIJK: De heer Oosterlaak zei iets over effectiviteit in het OV. Maar als het om effectivi-
teit gaat, is het dan niet verstandiger om met het EPD te  wachten op het landelijke verhaal in plaats van 
dat wij in Drenthe het wiel gaan uitvinden wat ons een hoop geld gaat kosten terwijl het er over enige tijd 
landelijk toch wel komt? Waarom moet speciaal Drenthe hierin vooroplopen?  
 
De heer OOSTERLAAK: Wij lopen al voorop. In Hoogeveen is een zeer succesvolle pilot gaande.  
Landelijk zijn er meer pilots, maar die verlopen iets minder succesvol. De verwachting is dat wij in  
Drenthe alle mogelijkheden hebben om de succesvolle pilot in Hoogeveen, waarvoor ook bij artsen en 
patiëntenorganisaties al een groot draagvlak bestaat, zo snel mogelijk ten goede te laten komen van alle 
inwoners. Het lijkt ons onverstandig af te wachten wat er landelijk allemaal gaat gebeuren. Wij weten in 
ieder geval zeker dat het in Drenthe op korte termijn van de grond kan komen en dat is voor ons de 
reden om er snel werk van te maken.  
 
Mevrouw MASTWIJK: Maar heeft de centrale huisartsendienst (CHD) ook rekening gehouden met de 
aanstaande Europese richtlijnen op het gebied van de automatisering?  
 
De heer OOSTERLAAK: Dat is wel een erg specifieke vraag, die beter aan de huisartsen kan worden 
gesteld.  
 
De heer MEDEMBLIK: Voorzitter. In zijn inleiding noemde de heer Oosterlaak het neoliberalisme en 
daaraan voegde hij de uitdrukking "God voor ons allen" toe, dus wat dat betreft staat ons een heel 
mooie maatschappij te wachten. Maar ook ik wilde vragen of het niet verstandiger is de landelijke ont-
wikkelingen en gedachten hierover te volgen.  
Samen, samen, samen is inderdaad heel mooi, maar het is ook wel de vraag of het wel verstandig is 
alle gegevens elektronisch op te slaan en te verspreiden, want daar zitten wel gevaren aan. Misschien is 
het goed de discussie daarover af te wachten. Heeft de SP deze kant van de zaak ook betrokken bij het 
opstellen van de motie?  
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De VOORZITTER: Ik wens de heer Medemblik geluk met zijn maidenspeech in de vorm van een inter-
ruptie.  
 
De heer BEERDA: Over welke motie gaat het in dit geval?  
 
De heer VOORZITTER: De vraag is gesteld naar aanleiding van een opmerking van de heer  
Oosterlaak in zijn eerste termijn over het enig programmeringsdocument (EPD).  
 
De heer BEERDA: Maar de heer Medemblik verwijst naar een motie. 
 
De heer MEDEMBLIK: Wij zijn snelle denkers. 
 
De VOORZITTER: De heer Oosterlaak heeft gezegd dat de SP over dit onderwerp een conceptmotie 
heeft verspreid. Die hebben de staten dus in hun bezit.  
De heer OOSTERLAAK: Over de privacy is uiteraard nagedacht en daarover heeft ook overleg plaats-
gevonden tussen de CHD en de patiëntenorganisaties. Het gaat om een gesloten systeem, waar niet 
iedereen zomaar bij kan. Bovendien krijgen alle deelnemers aan het systeem van tevoren een brief 
waarin staat dat zij aan kunnen geven of zij hun gegevens al dan niet opgenomen willen zien in het 
EPD. In het EPD staan overigens alleen de gegevens van de laatste drie maanden van de patiënten, 
dus de persoonlijke informatie is beperkt.  
 
De VOORZITTER: De heer Oosterlaak vervolgt zijn betoog. 
 
De heer OOSTERLAAK: Wat ons betreft is het dus belangrijk dat de provincie ook op het punt van de 
armoedebestrijding aan de slag gaat.  
Uiteraard zijn wij ook voor de kortingspas. 
Wij willen ook voorstellen de vervoerskosten voor leerlingen die wat verder van hun middelbare school 
wonen, te vergoeden, voor zover zij niet voor studiefinanciering in aanmerking komen. Het is de kortste 
klap als de provincie dit regelt.  
Het is de minister nog niet gelukt om de schoolboeken gratis te maken en daarom zou het prima zijn 
wanneer de provincie erin zou slagen wel concrete maatregelen te nemen, in dit geval door de reiskos-
ten te beperken. Naar onze mening is zo’n maatregel vrij simpel uitvoerbaar als de scholen meewerken 
aan het bekendmaken van de regeling en het innemen van de aanvragen. De regeling moet wat ons 
betreft zo snel mogelijk ingevoerd worden, maar wij kunnen ons ook voorstellen dat eerst fatsoenlijk 
uitgerekend moet worden om hoeveel geld het gaat. Ik weet niet hoelang de provincie erover doet om 
uit te rekenen of het € 1 miljoen of € 3 miljoen gaat kosten, maar in onze motie staat dat er eerst onder-
zoek moet worden gedaan.  
 
De heer BERENDS: Mag ik uit de woorden van de heer Oosterlaak begrijpen dat hij de stigmatiserende 
werking van een kortingspas voor lief neemt? Het is in wezen een soort van armoedepas en dat is het 
grote nadeel dat eraan kleeft. Deelt hij die mening? 
 
De VOORZITTER: Ik wens ook de heer Berends geluk met zijn maidenspeech in de vorm van een inter-
ruptie. 
 
De heer OOSTERLAAK: Ik deel de mening dat het zo kan zijn dat zo’n pas stigmatiserend is, maar  
uiteraard kan de Drentse kortingspas aan iedereen ter beschikking worden gesteld. Dat kan zo geregeld 
worden dat daar normaliter wordt betaald wordt en de gemeenten voor de minima de kosten voor hun 
rekening nemen. Als iemand dan met zijn kortingspas zwaait betekent dit niet automatisch dat hij een 
minimuminkomen heeft.  
 
De heer SLAGTER: Voorzitter. Ik wil de heer Oosterlaak ook graag een vraag stellen. 
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De VOORZITTER: Dat is dan de laatste interruptie en daarna verzoek ik de heer Oosterlaak zijn betoog 
af te ronden, want hij is al ruim over zijn spreektijd. 
 
De heer SLAGTER: Ik hoor graag in welk beleidsveld ik nu moet gaan denken, want het OV-bureau is 
met de schoolbesturen bezig om vervoersstromen en de daarvoor benodigde middelen te regelen. Daar 
komt de vraag bij dat als wij sociaal beleid willen voeren, welke rol de gemeenten daarin spelen. Ik heb 
begrepen dat er voor scholieren van wie de ouders minder bemiddeld zijn, extra studietoelages zijn. Hoe 
moet ik al die dingen plaatsen binnen het initiatief van de SP? 
 
De heer OOSTERLAAK: Wat ons betreft is elke vooruitgang er een. Iedere regeling voor mensen met 
een lager inkomen is natuurlijk winst. Maar als het gaat om de kosten voor ouders met kinderen op de 
middelbare school dan zijn wij voor een regeling waarvan álle ouders kunnen profiteren. Als er zo’n 
regeling kan komen dan is dat wat ons betreft prima.  
De VOORZITTER: Nu gaat de heer Oosterlaak zijn betoog afronden. 
 
De heer OOSTERLAAK: Ik wilde nog iets zeggen over toerisme en recreatie, maar dat kunnen de staten 
en het college ook in mijn schriftelijke bijdrage nalezen.  
Wat de SP betreft gaan wij aan de slag met extra aandacht voor een socialer Drenthe, ook op het vlak 
van het OV, de gezondheidszorg en de armoedebestrijding. De financiële mogelijkheden zijn er en voor 
zover dat nog nodig is sporen wij het college graag aan om zijn verantwoordelijkheid op te pakken.  
 
De heer WENDT: Mijnheer de voorzitter. Voordat ik begonnen ben, is mijn tijd eigenlijk al verstreken, 
maar ik zal toch proberen mijn bijdrage binnen de mij toegemeten tijd af te ronden.  
Voorzitter: Het college zet de ambities, getoond in het Collegeprogramma met grote voortvarendheid om 
in vele plannen in de Voorjaarsnota PLUS 2007. Wij zijn daar zeer verheugd over en waarderen de 
nieuwe insteek. Deze opzet is hier en daar zo daadkrachtig dat wij ons afvragen of er af en toe niet te 
veel power gebruikt wordt of gaat worden. 
Regisseren is aan de orde van de dag, op vele beleidsterreinen. Wij vragen ons af hoe dat zal over-
komen bij de gesprekspartners: als dienen, dwingen of dringen. Elk heeft een ander effect op de part-
ners die mogelijk lang niet altijd staan te wachten op zoveel provinciale bemoeienis. Hoe denkt het  
college daarmee om te gaan? Komt er nog een verduidelijking van wat men in die regierol exact  
beoogt? Provinciale deskundigheid, akkoord, maar niet tot op de millimeter. Wij zijn benieuwd naar de 
aanpak en de uitkomsten van het initiatief om het verwachtingspatroon over de rolopvatting in beeld te 
brengen. Een luisterende houding van de provincie en haar ambtenaren is daarbij een voorwaarde met, 
waar nodig, een cultuuromslag binnen de organisatie.  
Voorzitter: Bij het betrekken van de inwoners dient ons inziens sterk ingezet te worden op bijvoorbeeld 
polls via de moderne media. Veel andere vormen van participatie genereren in het algemeen alleen de 
tegenstanders van maatregelen en projecten. Daarnaast zijn via pakkende artikelen en mededelingen in 
plaatselijke kranten burgers ook goed te bereiken. Wij hebben dat hier al vaker naar voren gebracht. De 
provincie Overijssel is op dit terrein nog steeds een goed voorbeeld.  
Drenthe moet geprofileerd worden, inderdaad en daarbij moet behalve op recreatie en toerisme ook 
ingezet worden op wonen en werken. Drenthe moet voor mensen van buiten Drenthe meer zijn dan 
Bartje en Berend Botje.  
Van groot belang is ook het SNN. Wij spreken de wens uit dat er geen metaalmoeheid optreedt en dat 
er van haarscheurtjes geen sprake zal zijn.  
Drenthe moet ook sterker in Europa gepositioneerd worden. Daarbij moeten wij bedenken dat een  
dergelijke investering langetermijndenken vraagt. Er moet eerder in tien dan in vier jaar gedacht worden; 
het gaat ook niet om politieke scores maar om vruchtbaar beleid.  
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Wat de profilering naar de inwoners toe betreft: laat zien wie en wat je bent en doe dat door concrete 
zaken te benoemen. Dít hebben wij voor elkaar gekregen: geen wachtlijsten, geen verrommeling, veilige 
wegen, droge voeten, een beter op maat gesneden OV en duurzaam wonen om maar wat te noemen. 
Maak je kracht en daden zichtbaar.  
Wat de jeugdzorg betreft zijn we blij met de kleinschaligheid in Drenthe. Profileer je daar maar mee. 
Wachtlijsten zijn hier niet lang, maar houd de vinger aan de pols!  
Jeugd en gezin zijn onlangs in Drenthe opnieuw onder druk gezet. De onrust, enkele weken geleden in 
Nieuw-Buinen is mogelijk ook mede een gevolg van te weinig aandacht voor de relatie met de politie bij 
het thema Jeugd en gezinszorg. Ontbreekt het de politie niet aan geld, capaciteit en wettelijke middelen 
om bewijs boven tafel te krijgen bij misstanden in gezinnen?  
Daarnaast willen wij toch ook, evenals vorig jaar, nog expliciet het alcoholprobleem onder de jongeren 
noemen. Dat probleem lijkt met de week groter te worden en op steeds jongere leeftijd komen er pro-
blemen. Onderneemt het college op dit terrein nog specifieke acties? In het collegeprogramma staat er 
wel iets over, maar in de Voorjaarsnota PLUS 2007 niet.  
Kansen voor jeugd en gezin mogen wat de ChristenUnie betreft niet in conflict komen met de 7 tot 
7-diensten. Prima dat er bijvoorbeeld in kleinere dorpen allerlei voorzieningen voor de inwoners zijn 
waardoor de leefbaarheid vergroot wordt. Dat is zonder meer toe te juichen, maar een te groot econo-
misch of emancipatorisch accent bij jonge gezinnen in hun eventueel gebruikmaken van 7 tot 7-diensten 
doet jongeren tekort en levert dan weer extra zorg en mogelijk langere wachtlijsten op. De Leidse 
rechtsfilosoof Kinneging schreef een artikel in NRC Handelsblad met als titel Denk eerst aan je kinderen 
voordat je jezelf wilt ontplooien. Hij stelt onder andere: "Wie echt iets wil doen aan het kinderleed kan 
niet alleen maar volstaan met onder toezicht stellen. Niet slechts reactief zijn, maar proactief en de oor-
zaken van slecht functionerende gezinnen waar mogelijk bestrijden en wegnemen. Een goed gezin is 
een gezin dat een veilige en liefdevolle thuishaven biedt aan een kind, waarin ouders de tijd hebben en 
nemen hun kind op te voeden tot een verantwoordelijk en sociaal mens, die de zorg kan én wil dragen 
voor zichzelf en zijn naasten en een steentje kan en wil bijdragen aan het nut van het algemeen".  
Wij willen de grote verantwoordelijkheid van de ouders in dezen niet verzwijgen en we waren dan ook 
tevreden met de woorden van het college, bij monde van mevrouw Haarsma, verleden week, dat er niet 
gestreefd wordt naar een 24 uurseconomie.  
Voorzitter: Sport is zo mooi. Om naar te kijken en vooral om te doen. Sport is gezond, socialiseert en 
biedt plezier en voldoening. Doen dus. Maar helaas, te vaak is topsport het enige einddoel. Presteren 
moet men. Dat werkt maar al te vaak als een boemerang. Vraag het maar eens aan de jeugd waarom er 
niet meer gesport wordt. Afgeknapt op de prestatiedrang van trainers en ouders van wie de sportende 
kinderen een verlengstuk zijn van het eigen ik. Midas Dekkers schreef: "Men toont aan hoever je kunt 
gaan, niet hoever je hoort te gaan". 
Dat laat onverlet dat wij enthousiast zijn over sportdeelname door jong en oud. Wij zijn voor stimulering 
van de breedtesport. Maar om het scherp te stellen: is de Vuelta in Drenthe straks nog schoon en eerlijk 
in economisch en menselijk-biologisch opzicht? Topsport maakt helaas meer kapot dan je lief is.  
Wij zijn blij met de serieuze aanpak van de verrommeling van de openbare ruimte. Het gebruik en de 
inrichting van de ruimte behoort in relatie te staan met de kwaliteit van het leven in zowel de kleine  
kernen als in de grote steden. Nationaal kunnen wij als Noord-Nederland een bijdrage leveren door 
beter bereikbaar te zijn voor de rest van het land via de ZZL. Regionaal pakt het college dit op via  
samenwerking met de gemeenten. Daarbij mag als doel gelden dat wij een duurzame leefomgeving 
wensen. Wij willen Drenthe beter achterlaten dan wij het aantroffen. Het Milieu- en Natuurplanbureau 
heeft in een recent rapport aangetoond dat er actie dient te worden ondernomen. Daarbij kunnen wij in 
een spagaat komen: behoud van het landschap in relatie tot de wensen van de individuele burger, ge-
meenten en bedrijfsleven. Wat ons betreft geldt hier niet: lokaal wat lokaal kan, maar laat men lokaal 
doen wat men lokaal beter kan. College, houd de leiding in dezen strak in handen!  
De toeristisch-recreatieve sector en de landbouw blijven dragers van onze economie. Ze verdienen dan 
ook extra aandacht. Zorgen zijn er rond promotie, klimaat en regelgeving. In hoeverre komt er daadwer-
kelijk steun vanuit het stimuleringsfonds voor vooral de landbouw?  
Innovatie is een thema dat steun verdient. Wij kunnen er veel mee winnen.  
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Ook de budgetten voor landschap buiten de EHS zijn beperkt. Wij hechten groot belang aan het land-
schap voor de agrarische sector, de recreant en zeker ook voor de planten en de dieren. Juist buiten de 
natuurgebieden wordt een ontmoeting met bijvoorbeeld een ree, een vos of een minder algemene vogel 
hoog gewaardeerd. Om dat te bevorderen is er zeker aandacht nodig voor landschapselementen als 
houtwallen, solitaire bomen of akkerranden.  
In onze samenleving geldt snelle vooruitgang als normaal. Zit hier ook geen vorm van illusie in, daarbij 
de werkelijkheid versmallend? Klimatologisch moet er iets gebeuren aan de opwarming van de aarde. 
Veel onderzoek is nodig, ook in onze veenrijke provincie.  
Polemologen wijzen op gevaren rond de wedren op schaarse grondstoffen en energievoorwaarden en 
water. Windenergie lijkt ook in ons klimaat steeds meer op te leveren. We willen het bij de ernst van de 
huidige situatie echter niet laten bij alleen windenergie; ook de toepassing biovergisting en zonne-
energie behoeft nader onderzoek. Hebben wij ons in slaap laten sussen door de mooie verleidelijke 
tonen van altijd mee goederen en geld? Is de eigenlijke vraag die wij samen met de econoom  
Goudzwaard willen stellen, dan toch niet of wij op tijd willen inzien dat we echt niet meer kunnen ont-
komen aan de economie van het genoeg?  
Voorzitter: Wij leven in de week van 30 juni 2007 tot 7 juli 2007, de week halverwege 2000 en 2015, een 
week die centraal staat in het Millenniumproject van de Verenigde Naties (VN).  
Afgelopen zaterdag is het Akkoord van Schokland getekend, wij mogen stilstaan bij vele millenniumdoe-
len als de bestrijding van armoede, hongersnood, watertekorten, onderwijsachterstanden en klimaats-
problemen. Mijn fractie zou het zeer op prijs stellen als we als relatief rijke overheid in Drenthe een bij-
drage leverden aan de VN-doelstelling, al dan niet samen met gemeenten in onze provincie. Wij willen 
via een motie aan het college vragen als Drenthe actie te ondernemen in het kader van het millennium-
vraagstuk.  
Ik zal de motie even voorlezen. 
 
Motie M12 
 
PS van Drenthe in vergadering bijeen op woensdag 4 juli 2007,  
 
constaterende dat: 
- in 2000 regeringen van 189 landen afgesproken hebben vóór 2015 op belangrijke thema’s van de 

wereldproblematiek concrete doelstellingen te halen; 
- de provincie Drenthe vanuit deze uitgesproken (overheids)doelstellingen een concrete uitdaging 

heeft liggen; 
- de doelstellingen gecategoriseerd zijn in acht millenniumdoelen; 
- de wereldproblematiek ons allemaal aangaat. 
 
van mening zijn dat: 
- er een verantwoordelijkheid rust op regio’s waar ruimte is om een bijdrage te leveren; 
- er ruimte is op provinciaal niveau om hier invulling aan te geven; 
- wij de kansen die wij in Drenthe hebben hiervoor in willen zetten als stimulerende rol richting ge-

meenten maar vooral als concrete doelstelling voor de provincie Drenthe zelf; 
- het een kwestie is van doen om een bijdrage te leveren aan de millenniumdoelen. 
 
verzoekt het college: 
- vanuit de provincie Drenthe voor de besteding van het geld aansluiting zoekt bij lopende projecten 

of nieuw te initiëren projecten van Waterleidingmaatschappij Drenthe (WMD); 
- een doelstelling voor 2015 te formuleren samen met WMD die hier uitvoering aan geeft; 
- hiervoor jaarlijks een bijdrage te reserveren van € 1,-- per inwoner in Drenthe voor een periode 

van vier jaren; 
- financiële ruimte van de Reserve voor algemene doeleinden in te zetten voor dit doel 
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en gaat over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen.  
 
De heer WESTERHOF: Ik welke hoedanigheid denkt de heer Wendt dat deze ene euro per Drent be-
steed moet worden. Gaat het geld naar de WMD en kan dat bedrijf dit bedrag in zijn boekhouding op-
nemen, of moet het bedrag van € 483.000,-- daadwerkelijk in Indonesië terechtkomen? 
 
De VOORZITTER: Ik wens ook de heer Westerhof geluk met zijn maidenspeech in de vorm van een 
interruptie. 
 
De heer WENDT: De vraag stellen is haar beantwoorden. Het bedrag gaat natuurlijk niet naar de boe-
ken van de WMD, maar de WMD is al met diverse projecten elders in de wereld bezig en daar zouden 
wij bij aan kunnen sluiten. 
 
De heer WESTERHOF: Sluit de heer Wendt zich dan ook aan bij de opvatting van de heer  
Doekle Terpstra die, in tegenstelling tot staatssecretaris, zegt dat daarbij ons eigen belang geen rol mag 
spelen, maar dat het belang van de derde wereld de primaire rol heeft?  
 
De heer WENDT: Natuurlijk is de primaire rol voor de derde wereld, maar uiteindelijk zal die insteek als 
winst bij ons terugkomen. 
 
De heer WESTERHOF: De staatssecretaris is die mening ook toegedaan, want die zegt dat de regering 
de Derde Wereld wel wil steunen, maar daar zelf ook wel beter van wil worden, terwijl Doekle Terpstra 
zegt dat wij als rijke natie niet de onbeschoftheid aan de dag moeten leggen om aan de Derde Wereld 
eisen te stellen met betrekking tot concessies die zij aan ons moet doen.  
 
De heer WENDT: Daar kan ik mij bij aansluiten, maar dat betekent niet dat wij de ander niet de helpen-
de hand moeten toesteken.  
 
Mevrouw SMITH: In de Statencommissie BFE hebben wij de suggestie gedaan in het Interprovinciaal 
Overleg (IPO) voor te stellen de Millennium-provincie in het leven te roepen. Hoe denkt de heer Wendt 
over die suggestie? 
 
De heer WENDT: Als er vervolgens acties volgen, is dat prima, want alleen een naam geven is niet ge-
noeg. Het lijkt ons, ook in de richting van de Drentse samenleving, vruchtbaarder om ook als Drenthe 
zelf iets te doen, want het IPO is een orgaan dat bij de burger redelijk onbekend is. Wij willen de millen-
niumdoelen zo dicht mogelijk bij de samenleving laten dalen.  
 
De VOORZITTER: Ik geef de heer Veenstra nog de gelegenheid een interruptie te plaatsen en daarna 
moet de heer Wendt zijn betoog gaan afronden. GroenLinks moet ook nog spreken en de klok tikt al 
aardig door.  
 
De heer VEENSTRA: Wat in de motie wordt voorgesteld, is eigenlijk een soort ontwikkelingshulp. Eigen-
lijk wil de ChristenUnie een bedrag van zo’n € 2 miljoen beschikbaar stellen voor een project in een 
Derdewereldland. Heb ik het zo goed verwoord?  
 
De heer WENDT: Ja, dat klopt. De VN heeft de overheden opgeroepen 1% van hun budgetten beschik-
baar stellen voor het bereiken van de doelen voor 2015. Zoals het er nu voor staat, lijkt het niet te lukken 
en dus moet er een extra tandje bijgezet worden. 1% is voor Drenthe € 2 miljoen.  
 
De heer VEENSTRA: En dat bedrag komt naast en bovenop alles wat Drenthe al doet?  
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De heer WENDT: Inderdaad, het komt er naast en bovenop.  
Voorzitter; Senatu deliberante, Saguntum perit. De Romeinen bleven maar praten zodat noodzakelijke 
besluiten uitbleven en Hannibal in 219 voor Christus slechts acht maanden nodig had om de Spaanse 
stad Saguntum te veroveren.  
De politiek die poldert, onderhandelt, hoor en wederhoor toepast, laat die zich verrassen? We praten 
deze gehele dag weer volop. Het college redeneert vanavond zelfs elders verder onder het genot van...  
Laat het niet bij praten alleen blijven, maar laten wij aan de slag gaan opdat de kwaliteit van Drenthe 
versterkt uit de strijd komt.  
Sinds de torenbouw van Babel leven wij in verscheidenheid, waarbij wij elkaar nooit echt helemaal ver-
staan. Maar, geschapen naar Gods beeld aanvaarden wij elkaar en dat houdt ook in dat wij elkaar pro-
beren te begrijpen en te verstaan door overleg.  
Ik wens allen in dat overleg en bij de besluitvorming Gods zegen toe.  
 
De heer KLAVER: Ik heb een heel verhaal gehoord van de heer Wendt en nu wil ik nog graag zijn  
mening horen over de Voorjaarsnota PLUS2007.  
 
De heer WENDT: De mening heb ik in mijn eerste zinnen al gegeven: het is een voortreffelijk verhaal, 
waar we de komende jaren zeker mee vooruit kunnen.  
 
De heer LANGENKAMP: Mijnheer de voorzitter. Een college dat de ideale lijn zoekt en soms zelfs heel 
bewust de curbstones gebruikt, het klinkt een sportliefhebber als muziek in de oren. Wij voelen ons  
virtueel een collegepartij, heb ik al eens gezegd. Maar het komt natuurlijk wel op de uitwerking aan.  
Verleden week werd gespeeld om het Europees kampioenschap voor voetballers onder de 21 jaar. Wat 
een verademing! Verrassend spel met in de hoofdrol Royston Drenthe. Kijk, da’s nou Drenthe, dat moe-
ten we hebben: Drenthe in de hoofdrol. Fris en vrolijk over het hele veld, van linksback tot rechtsvoor. 
Hoezo imagoprobleem in Drenthe? Als je naamsbekendheid, een sterk merk zoekt, dan is dit dé kans 
om Drenthe op de kaart te zetten. 
College, toon lef, geen woorden maar daden. Drenthe wordt kampioen! Regel het zo dat Royston  
Drenthe wordt benoemd tot ambassadeur van Drenthe. Da’s nou Royston Drenthe. 
Natuurlijk heeft ook GroenLinks net als een echte collegepartij wel wensen. Dat hoort ook zo in het  
duale stelsel. Armoedebeleid is voor ons echt heel, heel belangrijk.  
Wij zijn ook heel blij dat de ChristenUnie heeft gepleit voor het instellen van de millenniumprovincie. Wij 
ondersteunen dit prima idee direct.  
In onze schriftelijke bijdrage hebben wij het een en ander opgenomen over het armoedebeleid en ik 
roep de staten op dit te lezen, want mijn spreektijd nu is nogal beperkt.  
Wij willen een motie indienen, die wij vooral zien als een vervolg op motie M13 van verleden jaar. Het 
gaat over het onderwijskansenbeleid. Daarvoor willen wij als een soort van preprioriteit nu al het geld 
veiligstellen, want het bedrag van vijf ton van afgelopen jaar is zeer snel gebruikt voor heel goede pro-
jecten. Gelukkig staat het onderwijskansenbeleid wel in het lijstje van het Stimuleringsfonds, maar wij 
willen hierover nu al zekerheid verschaffen. Ik zal de motie straks indienen.  
Bij armoede gaat het niet alleen om financiële armoede. Het gaat veel dieper. Armoede beïnvloedt  
essentiële zaken als gezondheid, sociale contacten en de opvoeding en ontwikkeling van kinderen. In 
de commissie merkte ik dat de heer Bats nog wel enige informatie mist. Als betrekkelijk nieuw zij hem dit 
vergeven. Maar ik wil hem straks wel twee brochures aanbieden, waarin het verband tussen die twee 
zaken wordt uitgelegd: een over gratis OV en een over armoedebeleid.  
Kinderen die opgroeien in armoede doen minder mee met sportclubs en leven ongezonder. Wij willen 
dat iedereen meedoet. Geen sociale uitsluiting, maar sociale "insluiting", erbij willen horen. Daarom is 
het echt van belang dat kinderen aan sport kunnen doen. Het gaat in Drenthe om circa 10.000 kinderen 
en voor hen moet wat worden gedaan. Ook hier: college toon lef, geen woorden maar daden!  
Er is al een Jeugdsportfonds opgericht. Wij willen dat de provincie een bijdrage levert aan dit fonds en 
ook daarover dienen wij een motie in.  
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Daarnaast moeten wij de werkloosheid onder laaggeschoolden niet vergeten. In onze schriftelijke bij-
drage doen wij enkele suggesties, waarop wij later dit jaar nog wel terugkomen.  
Voorzitter: In de pers is al veel te doen geweest over de spoorlijn tussen Groningen en Emmen. Ik had 
naar mijn idee een simpele vraag gesteld, want ik vroeg of Drenthe mee kon doen aan het onderzoek 
dat al in Groningen wordt gedaan. In de commissie ging onze gedeputeerde daar nogal robuust, zoals 
hij het noemde, op in. Hij vond het niet erg slim van Groningen. De bedragen die de heer Bats toen 
noemde - hij zei dat die spoorlijn wel € 500 miljoen zou kunnen kosten - zijn inmiddels door anderen, 
deskundigen, fors naar beneden bijgesteld. Wie was hier nu slim? Of was dit ook jeugdige politieke 
overmoed?  
Voorzitter: Bij de promotie van Drenthe zou ik ook wat meer lef willen zien. Twee jaar geleden deed ik 
vanaf dit spreekgestoelte al de oproep dat geprobeerd zou moeten worden de Tour de France naar 
Drenthe te halen. Zet Drenthe op de kaart als dé fietsprovincie.  
De werkgroep heeft het inmiddels voor elkaar dat de Ronde van Spanje naar Drenthe komt, maar daar 
moet het niet bij blijven. Toon lef. Er is maar één Tour en er is maar één fietsprovincie en dat is Drenthe. 
Dus weer de oproep: ga de Tour halen, ga zaterdag kijken en zie hoe prachtig het is. 
 
De VOORZITTER: Probeer het zelf! 
 
De heer LANGENKAMP: Als dit een serieuze uitnodiging is dan ga ik door waar ik twee jaar geleden 
stopte.  
Voorzitter: Als ik het over fietspromotie heb dan kom ik vanzelf bij het fietsknooppuntensysteem. Ik roep 
het college op ook op dit punt lef te tonen. Het is al een bestaand iets; het is niet zo erg nieuw en als het 
college echt innovatief wil zijn, moet het voor de fietsrouteplanner gaan. Of het nu TomTom heet, of 
henkhenk of janjan, maakt mij niet uit, als het er maar komt.  
Bij innovaties in het verkeer hoort het intelligente snelheidsaanpassing(ISA)-systeem; dit systeem maakt 
het mogelijk van buitenaf de snelheid van auto’s te regelen. Dat betekent dat de drempels weggehaald 
kunnen worden, want auto’s kunnen dan gewoon niet harder dan bijvoorbeeld 30 km per uur. Stel eens 
voor dat hiervan met gebruikmaking van de prachtige sensortechnologie van LOFAR een pilot kan wor-
den gemaakt. Dan wordt het Willy Wortel-verhaal ook meteen duidelijk. Da’s ook Drenthe op de kaart 
zetten als een innovatieve provincie. Zo’n provincie trekt hoogwaardige werkgelegenheid aan en, nog 
belangrijker, met ISA worden mensenlevens gespaard.  
De promotie van Drenthe lijkt, helaas, een beetje te haperen. De PvdA noemde in dit verband al weer 
de naam Noord-Nederlands Bureau voor Toerisme (NNBT). Ik ga ervan uit dat het college hard met de 
vuist op tafel slaat om het gehakketak te laten stoppen. Maar, wij moeten ook de hand in eigen boezem 
steken.  
Verleden jaar heb ik herhaaldelijk gevraagd wanneer de site www.drenthe.nl beschikbaar zou komen 
voor het toerisme. Verleden jaar werd gezegd dat dit voor de zomer zou zijn en nu is het al eind 2007. 
Dat vind ik echt onacceptabel.  
Ik heb hier geen motie voor gemaakt, want ik wil graag eerst van de gedeputeerde horen wat er nu  
eigenlijk nodig is: prioriteit, techniek, menskracht of gewoon geld? Het moet echt eerder dan eind 2007! 
Voorzitter: Ik kom op de burgerinspraak, het betrekken van de inwoners bij het beleid. Dit is een lang 
gekoesterde wens. Vorig jaar hebben wij voorgesteld er een aparte commissie voor in te stellen; wij 
proberen het nu weer en vragen nu om een werkgroep. Het is niet alleen een andere naam, de inhoud is 
ook wel degelijk anders. In andere provincies zijn goede ervaringen opgedaan met het instellen van 
werkgroepen die zich met een bepaald onderwerp bezig houden en ik verwijs in dit verband ook naar 
onze eigen werkgroep die zich heeft gebogen over het ammoniakvraagstuk.  
Mijn voorstel is een werkgroep in te stellen die zich vooral bezig houdt met de vraag hoe de landschap-
pelijke en cultuurhistorische waarden van Drenthe beter kunnen worden beschermd en als het kan zelfs 
worden hersteld. De druk op het landschap is groot. Verleden jaar stond er in de krant een heel illustra-
tief verhaal van twee gedeputeerden, waarin zij zich afvroegen hoe het kon gebeuren dat hier zo lelijk is 
gebouwd. Wij praten er vaak over, maar toch gaat het nog steeds door. Wij willen een aparte staten-
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werkgroep die met burgers, bedrijven, instellingen, alle betrokkenen dus, in gesprek gaat en onderzoekt 
hoe kan worden bereikt dat ons mooie landschap mooi blijft.  
Laot Drenthe Drenthe blievn, zong Daniël Lohues vorig jaar in deze zaal.  
Zo doe ik deze keer een oproep aan PS: stel zo’n werkgroep in om Drenthe inderdaad mooi Drenthe te 
laten blijven.  
 
De heer HORNSTRA: Ik wil de heer Langenkamp er aan herinneren dat verleden jaar door enkele  
statenleden een aanzet is gegeven aan hetgeen waarom hij nu vraagt. Eigenlijk moet hij daarom het 
college vragen daar daadwerkelijk mee aan de slag te gaan. Maar voor zover ik weet is men bezig alle 
door de heer Langenkamp genoemde aspecten tot uitvoering te brengen. Ik denk daarom dat het niet 
zinnig is nog weer een hele discussie te voeren over iets waarover wij de afgelopen periode redelijk 
uitvoerig hebben gesproken, namelijk onze zorg voor het landschap. 
 
De heer LANGENKAMP: Het verschil is denk ik dat de heer Hornstra het vraagt aan GS, terwijl ik mij 
richt tot PS. Het lijkt mij goed dat wij als staten in gesprek gaan met alle betrokkenen. PS moeten het 
naar zich toe halen en niet tegen GS zeggen dat zij er maar wat van moeten maken. 
 
De heer HORNSTRA: De heer Smidt en ik hebben samen een verhaal gemaakt en daarbij hebben wij 
de oproep gedaan om tot een Agenda van het landschap te komen en daarbij aandacht te besteden aan 
alle aspecten die nu ook door de heer Langenkamp worden genoemd. Er moet niet alleen gepraat wor-
den, er moet uitvoering komen. Ik denk dat de heer Langenkamp daar ook op uit is.  
 
De heer LANGENKAMP: Dat laatste klopt in ieder geval en misschien dat wij dan toch nog iets samen 
kunnen doen, maar het lijkt mij vooral van belang dat PS veel meer dingen naar zich toe proberen te 
trekken.  
Kiek op Drenthe is een uitstekende brochure, die als handvat kan dienen.  
Voorzitter: Ik kom aan mijn afsluiting. Ik had willen meedelen dat wij van plan waren een breed samen-
gestelde werkgroep op te richten in verband met de plannen van Essent voor uitbreiding van het aantal 
verbrandingsovens. Maar gelukkig - vele anderen hebben het al gezegd - hebben GS gisteren echt lef 
getoond door een vergunning te weigeren, waarvoor driewerf hoera. De vraag of die werkgroep nog zal 
worden opgericht, houd ik daarom voorlopig even aan. En als het college die werkgroep is, vind ik dat 
ook prima. Dat is snel zaken doen.  
College, ga voor de ideale lijn, gebruik de curbstones dus niet per ongeluk maar heel bewust, ga voor 
een perfecte samenwerking met coalitie en oppositie en vooral ook met GroenLinks.  
Voorzitter: Ik zal de moties voorlezen. 
 
Motie M13 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
 
kennisgenomen hebbende van: 
- het feit dat PS vorig jaar motie 13 heeft aangenomen, die voor een groot deel over onderwijskan-

senbeleid gaat; 
- er € 500.00,-- beschikbaar was; 
- in de Voorjaarsnota PLUS het onderwijskansenplan staat als een plan voor de komende tien jaar 

voor heel Drenthe; 
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overwegende dat: 
- de gelden van motie 13 nu zijn gebruikt; 
- het onderwijskansenplan nog opgesteld en besproken moet worden met het onderwijs veld en de 

gemeenten; 
- uit de uitgevoerde projecten via motie 13 al te zien is dat er volop mogelijkheden zijn; 
- 2008 tussen wal en schip dreigt te raken; 
- het onderwijskansenplan is opgenomen in de lijst van belangrijke projecten die uit het Stimule-

ringsfonds Drentse projecten worden betaald; 
 
spreken uit dat: 
- de financiën ook voor volgend jaar veiliggesteld moeten worden zodat dit ingezette beleid ook in 

2008 doorgaat; 
 
verzoeken het college van GS: 
- e voor zorg te dragen dat in 2008 het onderwijskansen beleid in ieder geval € 1 miljoen uit het 

Stimuleringsfonds ontvangt; 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen. 
 
De heer LANGENKAMP: Voorzitter. De volgende motie is die over het provinciaal Jeugdsportfonds. 
 
Motie M14 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
 
kenni genomen hebbende van: 
- het feit dat Bureau Jeugdzorg Drenthe en SportDrenthe samen het Jeugdsportfonds hebben op-

gericht; 
 
overwegende dat: 
- men nu een beperkt startbudget vanuit de landelijke organisatie heeft voor het opzetten van net-

werken; 
- het in Drenthe gaat om ongeveer 10.000 kinderen die tot deze doelgroep behoren; 
- de bijdrage per kind € 250,-- per jaar bedraagt; 
- wil het effect hebben, men moet uitgaan van continuering van minimaal drie jaar; 
- het in de bedoeling ligt dat 50% wordt gefinancierd uit de twaalf Drentse gemeenten; 
- 25% moet worden gevonden uit het bedrijfsleven en fondsen; 
- er nog een tekort is van 25%. 
 
spreken uit dat: 
- er zo snel mogelijk een provinciebreed jeugdsportfonds netwerk komt. 
 
verzoeken het college van GS: 
- voor drie jaar 25% vanuit de provincie te financieren, zijnde in totaal € 1.875.000,-- vanuit de  
 algemene reserve; 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Ook deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen. 
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De heer LANGENKAMP: Voorzitter. Dan de motie over de spoorlijn Emmen-Groningen. 
 
Motie M15 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
 
overwegende dat:  
- het college van GS van Groningen een onderzoek naar de haalbaarheid van de spoorlijn  
 Emmen-Groningen wil laten verrichten; 
- de provincie Groningen de treindienst naar Veendam en mogelijk Stadskanaal gaat herstellen; 
- de treinverbinding voor de Veenkoloniën van groot belang is voor zowel de ontsluiting als de leef-

baarheid; 
- de treinverbinding van Zwolle naar Emmen in de toekomst een belangrijkere rol krijgt; 
 
spreken als hun mening uit dat: 
- twee doodlopende lijnen met elkaar verbonden kunnen worden; 
- het Veenkoloniale gebied daardoor beter ontsloten gaat worden; 
- het voor Emmen en geheel Zuidoost-Drenthe potentiële kansen biedt; 
 
verzoeken het college: 
- om in goed overleg met de provincie Groningen te komen tot het laten verrichten van een haal-

baarheidsonderzoek; 
 
en gaan over tot de orde van de dag. 
 
De VOORZITTER: Ook deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen. 
 
De heer LANGENKAMP: En dan, voorzitter, nog de motie over het instellen van een werkgroep tegen 
de verrommeling. 
 
Motie M16 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
 
overwegende dat: 
- de landschappelijke en cultuurhistorische waarden van Drenthe belangrijke elementen zijn; 
- in de Voorjaarsnota PLUS veel aandacht is voor ontwikkelingsplanologie; 
- het behoud van cultuurhistorische landschappen daar een belangrijk onderdeel van uit moet  
 maken; 
- er op dit punt een kwaliteitsslag gemaakt moet worden; 
 
spreken uit dat: 
- het gewenst is dat PS hierover in open gesprek gaat met alle betrokkenen; 
- onderzocht wordt hoe de landschappelijke en cultuurhistorische waarden beter kunnen worden 

beschermd, bewaard of indien mogelijk worden hersteld; 
 
besluiten dat: 
- hiervoor een werkgroep uit PS wordt ingesteld; 
- voor deze werkgroep ook leden van buiten PS kunnen worden uitgenodigd; 
- de uitkomsten van deze werkgroep worden gepresenteerd in commissieverband; 
- de uitkomsten van deze werkgroep worden gebruikt bij de op te stellen structuurvisie; 
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en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Ook deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen.  
Ik schors de vergadering. 
 
(Schorsing van 11.17 tot 11.48 uur.)  
 
De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering.  
Het woord is aan het college voor de beantwoording van de eerste termijn van de zijde van de staten.  
Ik geef het woord aan de heer Looman.  
 
De heer LOOMAN: Mijnheer de voorzitter. In een nog niet geheel gevulde statenzaal begin ik toch met 
de constatering dat de cyclus van planning en control bij de staten in goede aarde is gevallen. Het  
college beoogt de financiële positie, dus de mogelijkheden en onmogelijkheden, transparanter te  
maken. Het is daarbij goed dat de provincie Drenthe ambities heeft en dat het beschikbare geld niet op 
de plank blijft liggen maar besteed kan worden aan de verwezenlijking van die ambities.  
Wij hebben ook aangegeven de autorisatie graag op een andere wijze te organiseren, waarna in deze 
zaal de discussies kunnen worden gefocust op de hoofdlijnen van het beleid en op de politieke prioritei-
ten die staten en college met elkaar afspreken.  
Het CDA heeft een motie ingediend waarin erop wordt aangedrongen hierover wat nadere werkafspra-
ken te maken. Gisteren heb ik al met de statengriffier afgesproken dat hierover begin september ge-
sproken zal worden. De motie richt zich overigens tot de eigen werkgroep van de staten.  
Mijn idee is dat de staten eind augustus van het college een voorstel krijgen met betrekking tot de orga-
nisatie van de autorisatie. Dat voorstel zal aan de werkgroep worden voorgelegd en wij gaan met die 
werkgroep in overleg. Uiterlijk medio september moeten dan heldere afspraken zijn gemaakt. Wat dat 
betreft zitten wij inhoudelijk volstrekt op een lijn. De discussie over going concern en het eventueel clus-
teren van de politieke prioriteiten - het zijn er nu zestig - kan ook bij die discussie betrokken worden.  
Het tweede uitgangspunt van het college was: eerst de plannen en dan het geld. De discussie moet 
gaan over de inhoud en het geld is dan een afgeleide. Wij hebben al aangegeven veel met anderen 
samen te zullen doen en op de vraag met wie wij dan is gesprek zijn, is het antwoord: Dat is heel geva-
rieerd". Uiteraard praten wij met het Ministerie van Economische Zaken, met Europa en met gemeenten 
om projecten tot echt concrete plannen te maken om daarna de cofinancieringsbijdrage te bepalen. Het 
is dan niet "wie het eerst komt, het eerst maalt", het geld zal naar de beste plannen gaan. Met betrek-
king tot het in de commissie genoemde risico dat vanwege de tijdsvolgorde het "wie het eerst komt, het 
eerst maalt" toch gaat gelden, heb ik al aangegeven dat wij bij de begroting zullen komen met een  
indicatie van welke plannen de staten deze periode voorgelegd zullen krijgen. Staten en college kunnen 
dan in een gezamenlijke discussie en via het jaarlijks bijstellen van de voorjaarnota bekijken hoe die 
prioriteiten verlopen. Want ook hierbij geldt dat wij niet voor een periode van vier jaar de financiële ruim-
te willen dichttimmeren.  
In de commissie heb ik ook al aangegeven dat het optimaal aanboren van extern geld noodzakelijk is 
om alle ambities te verwezenlijken, want anders zouden de ambities wel eens groter kunnen blijken te 
zijn dan de financiële polsstok reikt. Er is nu het beeld dat er genoeg geld is, maar ik wijs er nogmaals 
op dat de ambities ook heel erg groot zijn en dat het een hele klus zal worden om de multiplierfactor 
- van elke euro uit het fonds moet extern drie euro geworven worden - werkelijkheid te laten worden. 
Maar het externe geld is echt nodig.  
Als wij in het meerjarenperspectief niets veranderen, komen wij aan het eind van deze statenperiode 
negatief uit. Ik meld dit nog maar eens om druk te houden op de discussie over hoe wij omgaan met 
andere bestemmingsreserves. In de Voorjaarsnota 2008 zullen de resterende bestemmingsreserves, 
waaronder die van verkeer en vervoer, ontrafeld worden, want ook die reserves moeten zo transparant 
mogelijk zijn. Misschien levert die operatie geld op. Daarnaast willen wij meer geld uit externe fondsen 
halen en wij willen ook dat de discussie over "oud voor nieuw" geld oplevert.  
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Dit is allemaal geen gemakkelijk financieel beleid, zoals mij wel eens voor de voeten wordt geworpen, 
want het zou heel gemakkelijk zijn om het gat van € 10 miljoen te dichten vanuit de algemene reserve. 
Ik kies ervoor druk op de discussie te houden.  
Het lijkt erop dat het systeem al werkt, want uit de junicirculaire die wij gisteren hebben ontvangen, blijkt 
dat het financiële beeld over de gehele periode met € 4 miljoen verbetert. Voordat de staten nu in de 
verleiding komen hiervoor allemaal bestedingsvoorstellen te doen, heb ik al bedacht hoe dit geld kan 
worden besteed. In de Voorjaarsnota PLUS staat dat wij de huidige systematiek van personeelskosten 
activeren op projecten om die vervolgens in 20 jaar af te schrijven waarmee wij onze opvolgers belasten 
met kosten die wij nu maken, willen terugdraaien. Wat nu geactiveerd wordt, is ongeveer € 1 miljoen per 
jaar en mijn voorstel is het systeem van activering te verlaten het bedrag van € 1 miljoen per jaar te 
dekken uit deze meevaller uit de junicirculaire. 
 
De heer VEENSTRA: Maar dan nog is er € 4 miljoen extra.  
 
De heer LOOMAN: Met die mededeling ben ik ook begonnen. Wij gaan nu alleen de kosten zuiverder 
toerekenen aan de periode waarin ze gemaakt worden. Op de langere termijn leidt dit tot een nog dege-
lijker financieel beleid. Wij willen niet onze opvolgers belasten met de kosten die wij nu maken. 
 
De heer VEENSTRA: Ik vind dit allemaal terecht, maar het beeld is dat de provincie er warmpjes bij zit. 
In de vorige periode werd dat allemaal wat versluierd en ik vind het terecht dat dit nu zo naar voren 
komt. Dat is een ommekeer en ik vind dat goed. Ik vind het goed dat wanneer er mogelijkheden zijn, die 
gemeld worden en dat geprobeerd wordt die te benutten.  
De heer LOOMAN: Dat is ook precies wat wij gedaan hebben. Dat geld was er altijd al, wij maken het 
bestaan ervan maken wij nu alleen inzichtelijker. Wij hebben ook ambities genoeg; dus laten wij het geld 
besteden aan de uitvoering van ambities die de Drentse burger ten goede komen. Daar gaat het uitein-
delijk om.  
Het uitgangspunt "eerst de plannen, dan het geld" is statenbreed omarmd. Ik roep de staten op dit uit-
gangspunt ook te laten gelden voor alle ingediende moties. Want in een aantal moties wordt voorgesteld 
een financiële preprioriteit te leggen en bij dat geld plannen te verzinnen. Laten wij discussiëren over de 
inhoud van de moties - wat willen wij met elkaar bereiken - en laten we de financiering laten lopen via 
het cofinancieringsfonds. Als dat gebeurt, hanteren college en staten dezelfde maatstaven. Het is niet 
zo dat de gedeputeerde Looman een goedgevulde creditcard heeft, het is gewoon geld waarover de 
staten beslissen. De staten sturen het college op pad om goed met het geld om te gaan, maar dan moe-
ten over en weer eigenlijk wel dezelfde criteria gelden.  
 
De heer VEENSTRA: Maar al volgen wij de systematiek van de Voorjaarsnota PLUS, wij ontkomen er 
natuurlijk niet aan in de moties bedragen te noemen. Wij kunnen niet iedere motie op voorhand laten 
uitmonden in een financiële onderbouwing die verderop ligt.  
 
De heer LOOMAN: Nee, maar de keuze van het college is eerst te bekijken wat wij inhoudelijk met  
elkaar willen, inzichtelijk te maken hoeveel geld er is, en op het moment dat het allemaal wat scherper 
geformuleerd is, te bepalen welk bedrag wij waaraan willen besteden. De heer Veenstra zegt zelf in zijn 
eerste termijn dat de doelstellingen versus de middelen wel wat SMART'er geformuleerd hadden kun-
nen worden. Bij de begroting zullen wij echt proberen de slag te maken dat zowel doelstellingen als 
middelen SMART'er geformuleerd zijn. Of het voor de Begroting 2008 allemaal lukt, is de vraag, maar 
het is zeker voor de komende jaren een opgave om het allemaal wat scherper geformuleerd te krijgen.  
 
De heer KLAVER: Voorzitter: Heb ik goed begrepen dat de gedeputeerde zegt - als het niet zo is, hoor 
ik het graag - dat er eerst plannen moeten zijn, en dan niet maar vaag maar zo concreet mogelijk in de 
tijd weggezet en omschreven, SMART geformuleerd voor mijn part - en dat daarna fase 2 komt, name-
lijk het geld en dat beide plaatjes compleet moeten zijn voordat met uitvoering van de plannen wordt 
begonnen?  
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De heer LOOMAN: Dat heeft de heer Klaver helemaal correct geformuleerd.  
In een van de moties is sprake van financiering uit het dividend van Essent. Die systematiek kan niet. 
Het dividend van Essent wordt in de begroting ingeboekt aan de inkomstenkant. Dat geld wordt dus al 
gebruikt voor dekking van de begroting. Als er dan toch dekking voor iets extra’s moet komen, dan moet 
die komen uit het cofinancieringsfonds. 
 
De heer VEENSTRA: Maar er kan toch wel een relatie met dat dividend worden gelegd?  
 
De heer LOOMAN: Ik zeg dat wij het dividend van Essent hebben geraamd en dit bedrag als dekking in 
de begroting hebben opgenomen. Het is dus niet mogelijk uit dat dividend extra uitgaven te financieren. 
Voor extra uitgaven die een gat in de begroting veroorzaken, moet dus een andere dekking worden 
aangegeven. Het dividend kan niet tweemaal worden uitgegeven.  
 
De heer VEENSTRA: Het dividend staat met andere inkomsten aan de inkomstenkant van de begroting 
en omdat er ruimte in de begroting zit, kan die relatie toch wel gelegd worden?  
 
De heer LOOMAN: Maar in een van de moties wordt concreet het dividend van Essent als dekking ge-
noemd. Dat dividend is als inkomstenbron voor de hele begroting ingeboekt en kan niet nogmaals wor-
den uitgegeven.  
Ik zal proberen het nog gemakkelijker uit te leggen. Het structurele dividend is aan de inkomstenkant 
van de begroting ingeboekt. Het extra dividend dat wij kregen nadat Essent-kabelcom was verkocht, is 
gebruikt om het stimuleringsfonds te voeden. Er ligt dus wel een relatie, maar als dekking moet dan het 
stimuleringsfonds worden gebruikt.  
 
De heer KLAVER: Ik snap wel dat de gedeputeerde het dividend heeft gebruikt om de begroting sluitend 
te krijgen, of een eind in die richting te komen, maar… 
 
De heer LOOMAN: De Begroting 2008 sluit wel, maar de meerjarenraming nog niet helemaal. 
 
De heer KLAVER: De gedeputeerde vergeet dat uit het aantal projecten waarvan de uitvoering uit het 
Stimuleringsfonds gecofinancierd wordt, nog geen keuze is gemaakt. Er is politiek gezien op dit moment 
dus wel degelijk ruimte om in dit fonds te graaien, om het maar even populair te zeggen.  
 
De heer LOOMAN: Die ruimte zal ik de staten absoluut niet ontzeggen. Dat doe ik vandaag niet en dat 
heb ik in de commissievergadering ook niet gedaan. Ik zeg alleen dat de systematiek is dat nu niet meer 
rechtstreeks uit het dividend kan worden geput, maar dat de dekking moet worden gezocht in het  
cofinancieringsfonds. Het is het geld van de staten en de staten beslissen erover. 
 
De heer VEENSTRA: We zeggen het dan misschien iets anders, maar er is voldoende ruimte.  
 
De heer LOOMAN: Voor de gedachte dat er ruimte voldoende is, wil ik waarschuwen. Het lijkt of er heel 
veel geld beschikbaar is, nu er dit jaar € 17 miljoen en volgend jaar € 3 miljoen in dat fonds wordt ge-
stort. Maar de lijst met ambities is al zo lang en waarschijnlijk voegen de staten daar vandaag nog wel 
enkele aan toe, dat alle meevallers, die mogelijk uit de bestemmingsreserves en de discussie "oud voor 
nieuw" en het putten uit externe bronnen komen, echt nodig zijn om alle ambities te verwezenlijken. Ik 
zal de laatste zijn om te zeggen dat de financiële positie van de provincie niet goed is, maar als een 
degelijk gedeputeerde van financiën waarschuw ik voor het idee dat er een enorme pot geld is waaruit 
de uitvoering van elk idee dat maar op komt borrelen gefinancierd kan worden.  
 
De heer LANGENKAMP: Maar het gaat er vandaag toch om dat wij de prioriteiten aangeven, waarna 
het college een begroting kan opstellen waarin bedragen aan ons lijstje zijn toegevoegd? Dat is toch de 
clou van de discussie van vandaag?  
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De heer LOOMAN: Dat doen we nu ook al. Maar de grote projecten die via het cofinancieringsfonds 
moeten lopen, willen wij, zolang die nog niet helemaal uitgewerkt zijn, niet al op geld zetten.  
Mogelijk komt er nog wat extra financiële ruimte door een extra dividend van Essent-kabelcom en mis-
schien levert een fusie tussen NUON en Essent ook nog wat op, maar die financiële ruimte zal worden 
toegevoegd aan het cofinancieringsfonds om over de gehele collegeperiode onze ambities waar te  
maken.  
Op economisch gebied willen wij verder toegroeien naar het Nederlandse gemiddelde. Daarvoor zetten 
wij de beschikbare middelen uit EFRO, Koers Noord en INTERREG in en uit die fondsen moet ook een 
belangrijk deel van de cofinanciering komen. In het Dagblad van het Noorden van gisteren stond iets 
over het cofinancieringsfonds dat vooral door mijn collega’s Haarsma en Klip zou mogen worden ge-
bruikt, maar zo simpel is het niet. Zeker ook op het gebied van de economie zal er fors uit dat fonds 
geput moeten worden, willen wij verder naar het Nederlandse gemiddelde toegroeien. Wij zullen dat ook 
in SNN-verband blijven doen en voorlopig maak ik mij nog niet veel zorgen over de gemelde haar-
scheurtjes in het SNN. Vanavond zitten de gezamenlijke colleges bij elkaar en wij zullen ervoor zorgen 
dat Noord-Nederland ook de komende jaren met een mond spreekt richting Den Haag en Brussel. Dat 
heeft in het verleden goed gewerkt en dat willen wij ook voor de toekomst blijven borgen.  
 
De heer LANGENKAMP: De heer Looman moet niet alles geloven wat in de krant staat. 
 
De heer LOOMAN: Ik refereerde nu aan een opmerking die in deze statenzaal is gemaakt.  
 
De VOORZITTER: De heer Langenkamp heeft kennelijk een rijke ervaring op dit gebied.  
 
De heer LOOMAN: De heer Langenkamp staat inderdaad heel vaak in de krant. 
 
De heer LANGENKAMP: Daarom zeg ik het ook.  
 
De heer LOOMAN: De conclusie is dus: ik moet de heer Langenkamp niet te veel geloven.  
Binnen het economisch beleid zijn meer innovatie en meer transitie naar een kenniseconomie sleutel-
begrippen en daarop zetten wij ook in. 
Met  betrekking tot het MKB, dat voor onze provincie van groot belang is, wordt om het inzetten van een 
extra instrument gevraagd. Ik wil daarvoor waken. Innovatie van het MKB is en blijft een speerpunt in 
het collegebeleid. De instrumenten die daarop tot nu toe zijn ingezet, blijven we evalueren en op basis 
van de uitkomst daarvan bepalen wij welke instrumenten wij in de nieuwe periode moeten inzetten om 
de innovatie met kracht te blijven bevorderen. Dat doet de provincie niet alleen, daarbij worden interme-
diairs en standsorganisaties ingezet. Maar ik wil ervoor waken op dit moment daarop heel specifiek in-
strumentarium in te zetten. Laten we blijven inzetten op de innovatie binnen het MKB. De ICT-tender en 
de tender Innovatief ondernemen hebben goed gewerkt en voor de tender innovatieve starters die eind 
2006 van start is gegaan, is € 1 miljoen beschikbaar. Inmiddels zijn er twintig aanvragen ingediend, 
waarvan een kwart inhoudelijk is afgewezen en een tweetal inmiddels daadwerkelijk is toegewezen. Bij 
die twee is sprake van groei van de werkgelegenheid met zeven arbeidsplaatsen Maar ook dit instru-
ment zal gemonitord moeten blijven worden. Met de EFRO-middelen en onze aanvullende cofinancie-
ring moeten wij een goed instrumentarium tot stand brengen om ook in de komende jaren de innovatie 
van het MKB met kracht voort te zetten.  
 
De heer KLAVER: Voorzitter. Ziet de gedeputeerde ook kans om het door ons voorgestelde kansen-
fonds onder te brengen in dat dossier van innovatie?  
 
De heer LOOMAN: Ik vind dat wij moeten evalueren hoe de instrumenten die wij tot nu toe hebben  
gebruikt, gewerkt hebben. Alle suggesties voor verbeteringen zullen wij in die discussie meenemen. In 
die zin zullen wij zeker bekijken of het voorstel van het CDA bij kan dragen aan de innovatie van het 
MKB, die wij allen willen.  
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(Voorzitter: mevrouw Stoel.) 
 
De heer VEENSTRA: Er zijn vanochtend twee moties ingediend over steun aan jonge agrariërs. Nu kan 
natuurlijk de vraag gesteld worden waarom wel een jonge boer en geen jonge bakker of een innoveren-
de kruidenier gesteund moet worden. Kan het college misschien op de manier zoals de heer Looman 
het net uitgelegd heeft, ook iets voor die mensen doen? 
 
De heer LOOMAN: Als het om de landbouw gaat, laat ik de beantwoording graag over aan mijn collega 
Munniksma.  
In algemene zin kies ik dat als het om innovatie van het MKB gaat, voor een generiek instrumentarium.  
 
De heer VEENSTRA: Maar zijn er voldoende mogelijkheden om jonge startende ondernemers op ande-
re fronten dan de agrarische sector te steunen?  
 
De heer LOOMAN: De heer Veenstra zal zich herinneren dat we bij de tender innovatief ondernemen 
met name ook starters de mogelijkheid hebben gegeven daarin te participeren. Zij hebben vaak extra 
problemen omdat ze van de bank geen leningen krijgen en veel onderzoeken moeten doen. Met het 
bedrag van € 1 miljoen uit de tender innovatief ondernemen hebben wij twintig bedrijven geholpen om 
de eerste stap te maken. Dat zal ook de komende jaren het beleid zijn.  
 
De heer VEENSTRA: Dus komen er straks afzonderlijke moties voor agrariërs, of betekent hetgeen de 
heer Looman nu zegt ook dat er sprake kan zijn van een mogelijke koppeling voor andere startende 
ondernemers?  
 
De heer LOOMAN: De heer Veenstra moet maar eerst het antwoord van collega Munniksma afwachten.  
 
De heer WIJBENGA: Voorzitter. Via u wil ik proberen de heer Veenstra iets duidelijk te maken. Er is een 
belangrijk onderscheid tussen de moties die betrekking hebben op jonge agrarische ondernemers en die 
voor starters in het algemeen. De specifieke problematiek van jonge agrarische ondernemers ligt in de 
bedrijfsovername. Om een bedrijf over te nemen, moeten zij zich zeer diep in de schulden steken en 
daarom verdienen zij volgens ons – en er zijn fracties, waaronder die van de PvdA die er net zo over 
denken – een extra steuntje in de rug. Wij moeten de jonge agrarische ondernemer niet verwarren met 
de startende ondernemer zoals die bijvoorbeeld door de Kamer van Koophandel of andere instanties 
wordt bediend.  
 
De heer VEENSTRA: Met alle respect en ik weet dat wij de motie hebben ondertekend: overnames en 
forse overnamesommen gelden natuurlijk ook voor andere startende ondernemers en dus niet alleen 
voor agrariërs.  
 
De VOORZITTER: Ik ga ervan uit dat de vakgedeputeerde dit punt ook mee zal nemen in zijn betoog.  
Ik verzoek de heer Looman zijn betoog voort te zetten.  
 
De heer LOOMAN: Voorzitter. Mijn laatste onderwerp bespreken wij hier regelmatig, namelijk de  
marketing en promotie. Wij zijn het met elkaar eens dat het gedonder maar eens afgelopen moet zijn. Ik 
heb hierover ook heldere afspraken gemaakt met de voorzitters van de raden van toezicht van de twee 
meest betrokken instellingen. Zij hebben mij gisteren nog weer bevestigd dat wij het met elkaar eens zijn 
over hoe er in de toekomst gewerkt moet worden. Zij zijn onderling in overleg om de beleidsterreinen 
waarop zij zich bewegen helder af te bakenen en ervoor te zorgen dat zij samen in dezelfde richting 
gaan werken. Ik weet dat er op uitvoeringsniveau hier en daar steeds weer iets de kop opsteekt, maar 
laten wij ons aan de bestuurlijke afspraken vasthouden en laten wij niet elk incident in de statenzaal 
steeds enorm uitvergroten, want dat is niet goed voor het imago van het hele gebeuren.  
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Het is, mede op grond van mijn gespreken met de Stichting Marketing en de Stichting VVV, mijn over-
tuiging dat wij het verleden achter ons kunnen laten en nu naar voren kunnen kijken. Ik denk dat de 
verenigingen nu ook even de tijd moeten hebben om in alle rust het nieuwe verhaal in te zetten.  
De Stichting Marketing waarvoor wij voor de komende tijd per jaar € 1,3 miljoen hebben vrijgemaakt, 
heeft het eerste halfjaar van 2007 gebruikt om een strategie op te zetten over hoe de marketing en pro-
motie van Drenthe moet plaatsvinden. Wij hebben dat rapport onlangs ontvangen en het is mijn ambitie 
om de bekostigingverklaring die ik moet afgeven in het kader van de subsidieverordening aan het plan 
van Marketing Drenthe te linken, nadat wij dat naast onze doelstellingen hebben gelegd. Wij willen de 
doelen die wij willen bereiken en het geld dat wij hiervoor beschikbaar stellen aan elkaar linken en ligt in 
onze bedoeling – hierover hebben wij overleg gehad met de stichting – de bekostigingsverklaring voor 
september te verstrekken.  
 
De heer LANGENKAMP: Ik hoor de heer Looman zeggen dat er gisteren nog weer een gesprek is  
geweest. 
 
De heer LOOMAN: Ik heb telefonisch contact gehad.  
 
De heer LANGENKAMP: Het valt mij op dat de heer Looman het heel voorzichtig formuleert. Hij zegt dat 
er onderling indringend wordt gesproken. Dat was volgens mij een maand geleden en in maart ook al 
zo. Ik hoop net als de heer Looman dat het gedonder nu afgelopen is, maar kan hij iets zeggen over de 
termijn? Ik heb het idee, omdat de heer Looman het zo voorzichtig formuleert, dat het nog wel eens lang 
kan gaan duren. Kan hij die angst wegnemen?  
 
De heer LOOMAN: Ik moet afgaan op de toezeggingen die ik van beide instellingen heb. Op dit moment 
zitten de bestuurders van de verenigingen bij elkaar om de discussie af te maken. Het is bedoeling om 
in september alles opgelost te hebben, dus ook de kwestie van de URL’s. Die toezegging heb ik van 
beide instellingen gekregen.  
 
De heer LANGENKAMP: Dan hoop ik in september het eindantwoord te horen.  
 
De heer LOOMAN: Ik ook.  
 
Mevrouw HAARSMA: Mevrouw de voorzitter. Ruimtelijke ordening, ruimtelijke ontwikkeling is een be-
langrijke tak van sport voor de provincie; ik denk dat vriend en vijand het daarover wel eens zijn. Dat 
betekent dat dit beleidsaspect een belangrijke plaats heeft gekregen in de Voorjaarsnota PLUS 2007.  
Het speerpunt voor de komende periode als het om de ruimtelijke ontwikkeling gaat, is het tot stand 
brengen van een nieuw omgevingsplan. Vanwege de nieuwe WRO vraagt dit een andere werkwijze van 
de provincie.  
Wij zijn bezig dit vorm en inhoud te geven. In de Volkskrant is een artikel verschenen waarin de provin-
cie duidelijk op haar verantwoordelijkheid is gewezen. Wij zullen onze verantwoordelijkheid serieus op-
pakken.  
Over de bemoeienis van het Rijk maak ik mij wel enigszins zorgen. Minister Cramer gaat zeer voort-
varend te werk als het om het klimaat en de energie gaat, maar als het daadwerkelijk om de ruimtelijke 
inrichting gaat, horen wij veel minder.  
 
De heer VEENSTRA: Wat verwacht mevrouw Haarsma dan van het Rijk? 
 
Mevrouw HAARSMA: Ik vind dat het Rijk veel meer de regie moet voeren als het om de ruimtelijke  
inrichting gaat. Hoe belangrijk klimaat en energie ook zijn, de ruimtelijke inrichting wordt nu toch wel 
enigszins… 
 
De heer VEENSTRA: Maar hoe moet het Rijk dan de regie voeren op de ruimtelijke ordening?  
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Mevrouw HAARSMA: Het Rijk heeft met de provincies gesproken over gebiedsontwikkeling, als voor-
beeld noem ik het stedelijk netwerk Groningen-Assen. In de Nota ruimte heeft de vorige minister aange-
geven dat Rijk en provincies samen aan de slag gaan. Als Rijk en provincies daar daadwerkelijk uitvoe-
ring aan moeten geven dan geldt het “boter bij de vis”, dus geld voor die ontwikkelingen. En juist op dat 
punt zien wij nu een duidelijk terugtrekkende beweging. 
 
De heer VEENSTRA: Bij de rol van het Rijk gaat het dus niet zozeer om de regie, het gaat puur om het 
geld.  
 
Mevrouw HAARSMA: Het gaat niet alleen om geld. Wij kunnen heel goed de regierol oppakken en dat 
doen wij ook. Alleen, het Rijk laat het afweten als het gaat om zijn verantwoordelijkheid in het gezamen-
lijk optrekken, om de financiering en om het meedenken over ontwikkeling. Dat is waar wij als provincies 
op dit moment tegenaan lopen.  
 
De heer LANGENKAMP: Ik schrik een beetje als mevrouw Haarsma zegt dat de regie meer bij het Rijk 
moet liggen. Het gaat om decentralisatie en dan moet de regie juist naar de provincie.  
 
(Voorzitter: de heer Ter Beek.) 
 
Mevrouw HAARSMA: Het gaat om decentraal wat kan en centraal wat moet; zo voeren wij het ook uit. 
Het Rijk heeft zijn Nota ruimte. Wij hebben een stedelijk netwerk en in overleg met het Rijk hebben wij 
een ontwikkelagenda vastgesteld. Dat is allemaal gebeurd in het kader van de Nota ruimte. Het Rijk 
moet nu niet plotseling terugtrekkende bewegingen maken als het op de uitvoering aankomt, want dan 
komt het alleen op de provincie neer en wij vinden dat dat niet moet gebeuren.  
 
De heer VEENSTRA: Maar zegt de gedeputeerde nu eigenlijk dat er meer geld van het Rijk nodig is om 
hier een goed ruimtelijkeordeningsbeleid te voeren?  
 
Mevrouw HAARSMA: Als het gaat om de financiering van de ontwikkelagenda in het stedelijk netwerk 
Groningen-Assen moet het Rijk zich aan de afspraken houden. En juist op dit punt zien wij terugtrek-
kende bewegingen. Daar gaat het om. 
 
De heer VEENSTRA: Het gaat dus om de regiovisie. 
 
Mevrouw HAARSMA: Onder andere. Maar zo zijn er natuurlijk legio projecten in heel Nederland en zo 
zijn er ook veel meer projecten waar wij het Rijk bij zouden kunnen gebruiken. Ik spreek gewoon mijn 
zorg uit. 
 
De heer WIJBENGA: De gedeputeerde begon haar verhaal met de mededeling dat zij de regierol van 
het Rijk mist. Ik denk dat wij even helder moeten stellen dat wij niet vragen om nog meer regie van het 
Rijk, want die regie is er geweest, de netwerken zijn aangewezen. Wat de gedeputeerde mist - en het is 
terecht dat zij dit opmerkt, maar laten wij het dan ook duidelijk zo benoemen - is de boter bij de vis. Dus 
de regeling is er, maar wij missen het geld.  
 
Mevrouw HAARSMA: Ik spreek nu alleen voor Drenthe, want als het om de ruimtelijke inrichting van 
Nederland gaat, denk ik daar toch nog wel iets anders over. Maar dat voert te ver op dit moment. Wij 
weten natuurlijk allemaal wat er over tien, twintig jaar aan de hand is. Het Westen groeit helemaal dicht. 
De heer Veenstra heeft vanochtend zelf gerefereerd aan een plan dat in ontwikkeling is en waarin de 
Randstad oprukt tot voorbij Amersfoort en de vraag is nu hoe wij daar gezamenlijk mee omgaan. Daar 
hoor ik het ministerie niet over. Mijn zorg is dus hoe wij omgaan met de verdere ruimtelijke inrichting van 
Nederland. Ik wil verantwoordelijk zijn voor de regie als het gaat om de ruimtelijke inrichting in onze 
provincie. Die inrichting doen wij samen met gemeenten en op basis van de nieuwe WRO. Dit houdt in 
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dat wij niet achteraf, maar vooraf met de gemeenten in gesprek gaan. Wij moeten het provinciaal belang 
formuleren - en dat is al moeilijk genoeg - en daarbij is de ruimtelijke kwaliteit een heel belangrijk onder-
deel.  
Wat betreft de verrommeling denk ik dat we in Drenthe nog redelijk goed uit zijn, maar wij moeten naar 
bestaande situaties en naar de toekomst kijken. Er zijn immers nog wel wat zaken die wat beter georga-
niseerd kunnen worden dan zij nu zijn.  
 
De heer KLAVER: Ik raak ietwat ongerust nu ik de gedeputeerde hoor spreken over allerlei acties van 
niet alleen mevrouw Cramer van Ministerie van VROM, maar van het hele kabinet. De gedeputeerde 
kan wel constateren dat er iets niet goed gaat, maar wat voor actie gaat zij ondernemen? Kan zij mij 
geruststellen? 
 
Mevrouw HAARSMA: In het IPO, waarin alle provincies samenwerken, zitten twaalf gedeputeerden  
van ruimtelijke ordening die heel goed van wanten weten. Zij zijn op alle mogelijke manieren bezig ge-
zamenlijk op trekken richting de minister. De minister heeft ook al geluisterd, want wij zijn uitgenodigd 
om op korte termijn met haar in gesprek te gaan en in dat gesprek kunnen wij onze zorgen kenbaar 
maken. Er wordt dus wel degelijk aan gewerkt. 
 
De heer VEENSTRA: Om hoeveel geld gaat het voor Drenthe? 
 
Mevrouw HAARSMA: Ik wil nu niet over euro’s praten. Het gaat mij gewoon om de aandacht, want tot 
nu toe werden de afspraken gewoon weggeduwd. Ik wil niet gelijk met eurotekens in de ogen het ge-
sprek ingaan. 
 
De heer VEENSTRA: Maar aan hoeveel geld moeten wij dan denken? 
 
Mevrouw HAARSMA: Daar heb ik op dit moment geen flauw benul van. Maar dat is op dit moment mijn 
zorg ook niet. Ik wil dat de minister weer aandacht schenkt aan waarover duidelijk afspraken waren ge-
maakt. Dáár gaat het in eerste instantie om. Wij willen het weer bij haar op de agenda krijgen.  
De heer Klaver vroeg naar de vingeroefening Midden-Drenthe. Ook die heeft te maken met wat ik zojuist 
heb verteld: een andere werkwijze, vooraf met elkaar in gesprek, dus de gemeente gaat niet achteraf 
een structuurvisie indienen waar de provincie met het rode potlood langs moet gaan en moet besluiten 
of het wel of niet kan. De gemeente Midden-Drenthe heeft nadrukkelijk gevraagd om hierover vooraf 
een overleg te hebben. Die vraag hebben wij met "ja" beantwoord en nu vinden de eerste verkenningen 
plaats. Wij willen op die manier een goede afstemming krijgen tussen het provinciale belang, de provin-
ciale structuurvisie en de structuurvisie van de gemeente.  
 
De heer VEENSTRA: Ik zit toch een beetje met het ruimtelijkeordeningsbeleid. De gedeputeerde zegt 
dat er een nieuw omgevingsplan komt en mijn vraag is: hoe komt dat plan er en wanneer? Komt het 
plan van onderop of begint het met een visie vanuit de provincie?  
 
Mevrouw HAARSMA: De heer Veenstra heeft de Voorjaarsnota PLUS gelezen en daar was hij lovend 
over. Hij heeft daarin kunnen lezen dat het college het woord "beginspraak" hoog in het vaandel heeft 
en beginspraak betekent dat wij eerst in gesprek gaan met de gemeenten. Daar zijn wij al heel druk mee 
doende, zowel ambtelijk als bestuurlijk. Ik heb al gezegd dat het niet vanuit een ivoren toren in Assen 
als pandoer wordt opgelegd. Nee, we gaan gezamenlijk in gesprek over hoe dat plan er uit moet gaan 
zien. Wij hopen aan het eind van dit jaar - we hebben nog wel enige respijt, want de invoering van de 
nieuwe WRO is met een halfjaar uitgesteld - of begin volgend jaar een notitie aan de staten voor te leg-
gen, waarin wij aangeven hoe wij denken het provinciaal belang te waarborgen. Over die notitie kunnen 
de staten zich uitspreken. 
Het is dus absoluut niet van bovenaf. Het begrip bottom-up wordt zo langzamerhand wat sleets, maar 
wij gaan het echt gezamenlijk aanpakken. De volgende stap zal ook zijn dat we de provincie ingaan om 
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met de verschillende maatschappelijke organisaties en instellingen te spreken over hoe provincie en 
gemeenten gezamenlijk tegen te contouren, dus niet het plan, aankijken. Dát is de werkwijze die wij 
voorstaan, maar de staten worden hierover uiteraard op de hoogte gehouden.  
 
De heer VEENSTRA: Maar het college start niet zelf met een bepaalde visie. 
 
Mevrouw HAARSMA: Intern zijn wij heel druk bezig die visie tot stand te brengen. Maar de verleiding is 
natuurlijk heel groot om alles provinciaal belang te laten zijn. Ik geef eerlijk toe dat ik daar zelf ook wel 
een beetje last van heb. Wij moeten er dus op een andere manier, op een ander niveau naar kijken en 
dat is best lastig, dat mag de heer Veenstra van mij aannemen.  
Voorzitter. Ook de volkshuisvesting is een heel belangrijke kerntaak van de provincie. Ik zal niet alle 
concrete voorstellen noemen, maar wil wel ingaan op de wijken en buurten.  
Het zal duidelijk zijn dat de sociale impuls wijk- en buurtvernieuwing in dit huis niet nieuw is: in ons vorig 
provinciaal omgevingsplan hadden wij immers al een sociale pilot. Wij wisten er toen alleen nog niet zo 
goed handen en voeten aan te geven. Goede voorbeelden in Drenthe zijn Emmen Revisited en Krakeel, 
voor welke projecten de provincie een nogal substantieel bedrag heeft vrijgemaakt. De resultaten van 
die projecten mogen er echter ook zijn. Ik denk dat op dezelfde wijze moet worden gekeken naar een 
vervolg wijk- en buurtimpuls. Wij moeten de wijk en buurt nog aanwijzen, maar het is in Drenthe dus 
absoluut geen nieuw fenomeen. In het ISV waren wijken en buurten ook al aandachtsgebieden. Er gaat 
erom dat een samenhang gecreëerd wordt bij het oplossen van de verschillende problemen die zich in 
een wijk kunnen voordoen.  
Ik hoorde gisteren op de radio dat door een wijkcomité een petitie is aangeboden aan minister Vogelaar, 
omdat het wijkcomité absoluut niet gehoord was. De staten kunnen verwachten dat zoiets in deze pro-
vincie niet gaat gebeuren, want iedereen hoort erbij en de bewoners zijn dan de eerste doelgroep die 
aan snee komt.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Wij hebben twaalf gemeenten in Drenthe en wij hebben be-
grepen dat er twee grotere plaatsen en een plattelandsgemeente worden gescreend als het gaat om 
aandacht voor een wijk. Wij hebben in Drenthe ook een gemeente, overigens geen stad, die valt onder 
het grotestedenbeleid. Kan de gedeputeerde aangeven welke parameters leiden tot het aanwijzen van 
de buurt of wijk waarmee zij in zee wil? Zij hoeft de naam van de wijk niet te noemen, want dat kan of wil 
zij kennelijk niet, maar wat zijn de parameters. Zijn dat de graad van werkloosheid, de inkomensgrens, 
het opleidingsniveau of het aantal allochtonen. Hoe denkt zij daarover?  
 
Mevrouw HAARSMA: Ik kan mij er heel gemakkelijk afmaken met de opmerking dat wij dat nog aan het 
onderzoeken zijn. Dat zijn wij ook. Wij zijn nog in gesprek met de gemeenten en daarbij ligt een hele 
range aan aandachtsvelden voor. Maar het heeft ook te maken met hoe enthousiast een gemeente-
bestuur is, want daar zit ook verschil in. De ene gemeente is al druk doende en heeft nog een extra 
duwtje in de rug nodig en ook dat willen wij meewegen in onze besluitvorming. Het is mij nu nog te 
vroeg om daarop al gedetailleerd in te gaan.  
 
De heer VEENSTRA: Krijgen PS vooraf die criteria?  
 
Mevrouw HAARSMA: De staten mogen wat mij betreft best de parameters krijgen. Dat vind ik geen  
enkel probleem. 
 
De heer VEENSTRA: Afgesproken.  
 
De heer KLAVER: Ik deel niet de laatste opmerking van de gedeputeerde, dat als een gemeente maar 
actief is, dat extra gehonoreerd wordt. Er kunnen ook gemeenten zijn die nu nog niet actief zijn, maar 
die wij juist actief moeten maken.  
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Mevrouw HAARSMA: De heer Klaver moet mijn woorden niet omdraaien. Ik heb gezegd dat het ook te 
maken heeft met het enthousiasme van een gemeente. Ik zeg heel eerlijk, dat als een gemeentebestuur 
heel enthousiast is en er een wijk in die gemeente is die absoluut aandacht nodig heeft, dat enthousi-
asme wel heel belangrijk is. Het moet niet zo zijn, dat de provincie de gemeente moet zeggen dat zij wat 
moet gaan doen. Nee, het moet een gezamenlijk belang zijn en daarvan wil ik uitgaan.  
 
De heer VEENSTRA: Maar we spreken nu dus af dat de staten de criteria krijgen voordat de wijken 
worden uitgekozen. 
 
Mevrouw HAARSMA: Dat had ik al toegezegd.  
 
De VOORZITTER: De heer Langenkamp mag nog een interruptie plaatsen en daarna vervolgt mevrouw 
Haarsma haar betoog . 
Ik vraag u allen ook even op de tijd te letten.  
 
De heer LANGENKAMP: Waarom gebruikt de gedeputeerde, als zij het zo moeilijk vindt de criteria te 
bepalen, niet gewoon de criteria die de minister hanteert? Waarom kiest de gedeputeerde niet voor de 
Drentse wijken op het lijstje van de minister?  
 
Mevrouw HAARSMA: Ik heb niet gezegd dat de criteria zo moeilijk zijn te bepalen. Er is een lijst van 
criteria, maar wij moeten kijken wat het best scoort en waar de problemen zich voordoen. De criteria zijn 
dus niet moeilijk: ik kan er zo honderd opnoemen. Het gaat er nu om welke wijk het snelst gediend is bij 
een aanpak.  
 
De heer OOSTERLAAK: De gedeputeerde heeft twee wijken en een dorp in gedachten, waarom geen 
twee of vijf. Waarom kiest de gedeputeerde voor drie? Ik kan mij namelijk voorstellen dat toch iets  
ruimer wordt bekeken wat er in Drenthe nog allemaal te doen is.  
 
Mevrouw HAARSMA: We kunnen natuurlijk heel ruim kijken, maar we moeten ook het budget in de  
gaten houden. Ik heb net gezegd dat in het kader van ISV de wijken ook al aandacht krijgen en dat in 
het kader van de stedelijke ontwikkeling al bepaalde trajecten lopen. Wij hebben rekening gehouden 
met de menselijke maat en wij willen geen te grote broek aantrekken. We beginnen met twee gemeen-
ten in het stedelijk gebied en een plattelandsgemeente; dat is onze eerste keus.  
 
De heer OOSTERLAAK: Ik heb begrepen dat er al enige ervaring is met dit werk en daarom vraag ik mij 
af waarom het college nu maar een klein stapje en niet meteen een grotere stap voorwaarts wil maken.  
 
Mevrouw HAARSMA: Het lijkt nu alsof er niets gebeurt in de wijken en zo is het absoluut niet. Het gaat 
nu om een surplus bovenop hetgeen al plaatsvindt en daarom lichten wij er nu drie gemeenten uit. De 
andere gemeenten worden tekortgedaan met de suggestie dat daar helemaal niets gebeurt, want zo is 
het volstrekt niet.  
Het volgende onderdeel van mijn portefeuille is het welzijn. Ik zal niet de ambities noemen die al in de 
VJN zijn vermeld. Het gaat om vijf speerpunten. Wij willen samen met de gemeenten bekijken hoe wij 
bovenregionale belangen, dus belangen voor heel Drenthe, een extra impuls kunnen geven.  
We weten allemaal dat als het gaat om de kwaliteit van het basisonderwijs er nog een forse slag ge-
maakt moet worden. Bovenop de inzet die wij al met de onderwijsagenda hebben gepleegd, gaan wij 
een meerjarenplan onderwijs opstellen. Dat gaat in september gebeuren en nog voor de begrotingsbe-
handeling zullen de staten een plan van aanpak voor 2008 ontvangen, waarin concrete plannen zijn 
verwerkt. 
Met betrekking tot motie 13 van verleden jaar wil ik erop wijzen dat een bedrag van € 120.000,-- is vrij-
gemaakt voor een paar projecten die tot het eind van dit jaar worden uitgevoerd. Daarna is het geld op 
en zullen de staten weer een nieuw voorstel ontvangen.  
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De strekking van de vandaag ingediende motie M13 is helder, maar aan het daarin gevraagde wordt al 
gewerkt.  
Ik ben heel blij dat de fractie van GroenLinks in de persoon van de heer Langenkamp zal trachten de 
Tour naar Drenthe te halen. Het was al een hele toer om de Vuelta naar Drenthe te krijgen, maar ik roep 
de heer Langenkamp op met de staten in de slag te gaan en ervoor te zorgen dat na 2009 de Tour naar 
Drenthe komt. Het college heeft nog wel wat handreikingen over hoe dit het beste kan worden aange-
pakt, maar de heer Langenkamp heeft mijn credits.  
 
De heer LANGENKAMP: Ik dank de gedeputeerde daar zeer hartelijk voor en ik ga ermee aan de slag. 
 
Mevrouw HAARSMA: Heel goed.  
Voorzitter. Ik ben heel blij met alle aandacht voor de sport. We constateren allemaal dat de breedtesport 
heel belangrijk is. Wij zetten in op twee pijlers: Drenthe nog verder profileren als sportprovincie via aller-
lei sportieve evenementen en de breedtesport, want het een kan niet zonder het ander.  
De strekking van motie M3 van de PvdA is prima, maar ik maak een voorbehoud met betrekking tot de 
verdubbeling van het bedrag dat geïnvesteerd gaat worden in de komst van de Vuelta, mede omdat 
bepaalde projecten binnen de komst de Vuelta ook al ten goede komen aan de breedtesport en de sport 
voor mensen met een beperking. Daar moeten wij het evenwicht en de balans nog in zien te vinden.  
Met betrekking tot de motie M14 van GroenLinks over een jeugdsportfonds wil ik erop wijzen dat ik in de 
commissievergadering heb gezegd dat wij met Jeugdzorg Drenthe, Sport Drenthe en de gemeenten 
bezig zijn te onderzoeken of een jeugdsport- en cultuurpas tot stand kunnen worden gebracht.  
GroenLinks kiest voor een aparte lijn, maar ik wil het combineren zodat er in Drenthe één pas komt. En 
er wordt dus al druk aan gewerkt.  
 
Mevrouw SMITH: Dat weet ik, maar het jeugdsportfonds is specifiek bedoeld voor kinderen die bij het 
minimumniveau leven. Korting via een sport- of cultuurpas is prachtig en moet er ook komen, maar daar 
hebben die kinderen te weinig aan. Het gaat ons specifiek om zo’n 10.000 kinderen die met zo’n pas 
drie jaar kunnen sporten.  
 
Mevrouw HAARSMA: Ik weet dat en wij spreken nu juist met de gemeenten en met Jeugdzorg om de 
doelgroep te verbreden. De doelgroep die mevrouw Smith noemt, moet absoluut bediend worden. Maar 
ik pleit er niet voor er nog een traject naast te laten lopen.  
 
Mevrouw SMITH: Maar het sportfonds bestaat al, dat is al opgericht door Jeugdzorg en Sport Drenthe. 
 
Mevrouw HAARSMA: Dat weet ik en wij willen het nu samenvoegen; we maken het gewoon breder, dat 
is eigenlijk het verhaal.  
 
De heer BEERDA: In de algemene beschouwingen van de PvdA is het verhaal breder gemaakt. Het 
gaat ons niet alleen om de Vuelta. Het gaat ons om de verhouding tussen het subsidiëren en onder-
steunen van topevenementen en de breedtesport of de cultuur. 
 
Mevrouw HAARSMA: De heer Beerda weet als geen ander dat in januari 2007 de nota Drenthe beweegt 
is vastgesteld. In die nota wordt heel uitvoerig ingegaan op alle impulsen die wij voor de breedtesport in 
Drenthe van belang achten. Wij werken hierbij samen met Sport Drenthe. Het belang van breedtesport 
in relatie tot de sociale component en in relatie tot "dikke Bartje" - ik gebruik maar even de woorden van 
de heer Klaver - onderkennen wij zeer zeker. Wij vinden de breedtesport ontzettend belangrijk; dat  
hebben wij die in nota al uiteengezet. 
 
De heer BEERDA: Hetgeen betekent dat wij op de steun van de gedeputeerde voor onze motie M3 
kunnen rekenen?  
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Mevrouw HAARSMA: Ik heb al gezegd de strekking van die motie fantastisch te vinden.  
De heer Van de Boer heeft een vraag gesteld over de leerstoel zorgeconomie. Het college is bezig om 
samen met de onderwijs- en kennisinstellingen een visie te ontwikkelen met betrekking tot het onderwijs 
in Drenthe. De heer Van de Boer vindt dit ook passen in mijn reguliere werkzaamheden en ik ben blij dat 
hij met mij meedenkt. Ik zeg toe dat ik dit voorstel meeneem in de gesprekken.  
 
De heer BERENDS: In de Voorjaarsnota PLUS staat "samen met de gemeenten en de Hogeschool 
Drenthe". Moet ik uit de woorden van de gedeputeerde begrijpen dat ook andere onderwijsinstellingen, 
c.q. andere hogescholen voor die leerstoel in aanmerking komen?  
 
Mevrouw HAARSMA: Als het om de leerstoel gaat, gaan wij niet alleen in gesprek met de Hogeschool 
Drenthe. De Voorjaarsnota PLUS was al gedrukt toen er nog geen sprake was van een fusie met de 
Christelijke Hogeschool Nederland (CHN) in Leeuwarden. Wij zullen uiteraard ook over de provincie-
grenzen heenkijken. Wij willen kijken wat er in Drenthe op het terrein van kennis, innovatie en onderwijs 
nodig is en wat daarbij een passend aanbod is. Het gaat dus inderdaad breder.  
 
De heer BERENDS: Dus de Hanzehogeschool uit Groningen die al een vestiging in Eelde heeft en  
binnenkort in Assen komt, wordt niet uitgesloten?  
 
Mevrouw HAARSMA: Ik heb gezegd dat wij ook over de provinciegrenzen heen zullen kijken. Ik denk 
ook dat wij dit moeten doen. Ik sluit in dezen dus niets uit.  
 
De VOORZITTER: De heer Van de Boer mag nog een vraag stellen en daarna moet mevrouw Haarsma 
haar betoog afronden, anders komen wij echt met de tijd in de problemen.  
 
De heer VAN DE BOER: Ik hoop op enig tempo omdat anders de vergrijzing nog verder is gevorderd en 
we dan te laat zijn.  
 
Mevrouw HAARSMA: Ik kan heel goed tempo maken en ik zal dat ook zeker doen.  
Voorzitter. De discussie over het technasium heeft mij wat verbaasd. We weten allemaal dat het aantal 
leerlingen dat bètaonderwijs volgt, afneemt en dat het als het erom gaat de kwaliteit van het onderwijs te 
behouden, dit onderwijs een forse impuls moet krijgen. De discussie hierover begreep ik dan ook niet 
helemaal. Want als het gaat om het ontwikkelen van kansen, ambitie en talenten dan verwacht ik toch 
wat meer ambitie. De heer Klaver vraagt zich bijvoorbeeld af of er in Drenthe wel behoefte aan een 
technasium is. Mijn mening is dat wij de talenten moeten opzoeken en dat wij onze ambitie moeten uit-
stralen. Daar gaat het toch om, dat is Drenthe toch!  
 
De heer KLAVER: Voorzitter. Ik hoop dat u mij toestaat toch nog een interruptie te plegen. 
 
De VOORZITTER: Ja, maar alleen omdat u werd aangesproken. 
 
De heer KLAVER: Ik heb de heer Van de Boer alleen gevraagd de kwantiteit aan te geven. Om hoeveel 
jongeren gaat het dan? Als mevrouw Haarsma die vraag uitlegt dat ik het niet goed snap, dan heeft zij 
niet goed geluisterd.  
 
Mevrouw HAARSMA: Misschien heb ik de heer Klaver dan verkeerd begrepen, maar ik heb zijn opmer-
king opgevat als een vraag of dit in Drenthe nu wel nodig is. Ik denk dat het bij uitstek nodig is. Er wordt 
al het nodige aan gedaan en wij moeten er nog veel meer aan doen. Wij moeten aan de onderkant  
denken, maar ook aan de bovenkant en dat is de ambitie van dit college.  
 
De heer OOSTERLAAK: Voorzitter.... 
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De VOORZITTER: Ik wil nogmaals op de tijd wijzen. Wij hebben om één uur gasten, namelijk het Drents 
Jeugdorkest. Maar oké en ik hoop dat de gedeputeerden die nog het woord moeten voeren, dat beknopt 
zullen doen. 
De heren Oosterlaak en Wijbenga mogen nog interrumperen en dan is het schluss.  
 
De heer OOSTERLAAK: Voorzitter. Wij hebben mevrouw Haarsma gevraagd of er nog nieuws te mel-
den is over het EPD.  
 
Mevrouw HAARSMA: Ik heb daarover verleden week een gesprek gehad met de zorgverzekeraar. Ik 
heb het probleem voorgelegd en de zorgverzekeraar heeft mij meegedeeld dat er op dit moment geen 
financiële ruimte is, maar dan zal worden bekeken of er in het volgende jaar nog wel ruimte is. Dat is 
wat mij is toegezegd. 
 
De heer WIJBENGA: Ik heb nog een vraag over de Ruimte voor ruimte-regeling, maar neem genoegen 
met een schriftelijk antwoord, waarna we er in de Statencommissie OGB over kunnen spreken.  
Mijn vraag is - het is een bijna jaarlijks terugkerend thema - wat de stand van zaken is en hoe de  
commissie hierover wordt geïnformeerd. 
 
Mevrouw HAARSMA: De staten krijgen hierover in oktober een vervolgnotitie. Daarover kan dan gede-
batteerd worden.  
 
De VOORZITTER: Voor ik mevrouw Klip het woord geef, deel ik mee dat zo-even bekend is geworden 
dat de staten van Groningen Max van den Berg hebben voorgedragen als de nieuwe Commissaris van 
de Koningin in Groningen. Uiteraard zal De Kroon zich hierover nog moeten uitspreken.  
 
Mevrouw KLIP: Mijnheer de voorzitter. De staten lezen ongetwijfeld niet alleen de Volkskrant maar ook 
het Dagblad van het Noorden en dan hebben zij net als ik vanochtend verheugd het dagblad gelezen. 
Dat was in ieder geval wel mijn begin van de dag en dat begin werd gevolgd door drie zoenen van een 
van de leden van de fractie van de SP bij het betreden van deze statenzaal. Men zal begrijpen: mijn dag 
kan niet kapot.  
Ik zal, gelet op de tijd, geen vlammend en enthousiast betoog houden over mijn totale portefeuille, in 
relatie tot de Voorjaarsnota zal ik op slechts een aspect ingaan, namelijk ons energiebeleid en ons 
voornemen om dat programmatisch vorm te gaan geven. Daarnaast zal ik ingaan op de motie van de 
PvdA met betrekking tot de waterschapsreglementen. Dat heeft wel niets met de Voorjaarsnota te ma-
ken, maar ik zal er toch op ingaan. 
Ons energiebeleid kan als volgt kort samengevat worden: bewust en intelligent omgaan met energiebe-
sparing, energiegebruik, het opwekken van duurzame energie, het terugdringen van de CO2-uitstoot 
enzovoorts. Een dergelijk beleid mag anno 2007 van een overheid verwacht worden. De provincie heeft 
daarin een dubbele rol: aan de ene kant die van vergunningverlener en aan de andere kant die van 
aanjager, stimulator, regisseur enz. 
Wat betreft onze rol als vergunningverlener: de overheid is geen stempelmachine. Wij kijken met de bril 
van 2007 naar wet en regelgeving en vergunningaanvrage en doen dit vanzelfsprekend binnen de  
kaders van de wet. Het besluit dat het college gisteren heeft genomen met betrekking tot de aanvrage 
van Essent Milieu Wijster is een goed voorbeeld van het feit dat de provincie er echt toe doet. Maar de 
staten kennen natuurlijk het formele traject dat nog gaat lopen.  
Met betrekking tot het aanjagen, stimuleren enzovoorts zijn twee moties ingediend, die in ieder geval 
ook door het CDA gesteund worden, zo heb ik althans de woorden van de heer Klaver hierover vertaald. 
In die moties wordt ons gevraagd extra inspanningen te leveren op het gebied van besparing en duur-
zame energieopwekking.  
Ik wil graag een aantal van de in die moties genoemde zaken die al in gang zijn gezet, noemen. 



  
4 en 5 juli 2007 53 

 

In maart is een prestatieovereenkomst gesloten met een aantal woningcorporaties en wij hebben alle 
andere in Drenthe werkzame corporaties opgeroepen zich bij die overeenkomst aan te sluiten, om in 
2010 aan alle corporatiewoningen minimaal het C-label te kunnen geven.  
Gisteren is het college akkoord gegaan met het project Wonen ++ dat volgende week gepresenteerd zal 
worden. Dat is een heel groot traject, waarbij alle eigenaren van woningen tot aan bouwjaar 1985 gesti-
muleerd en geholpen worden om allerlei energiebesparende maatregelen te nemen en voorzieningen 
aan hun woning te treffen tegen een buitengemeen aantrekkelijke financiële regeling.  
Wij zijn samen met Groningen en Fryslân op weg naar een Noordelijk energieconvenant met het Rijk.  
Het traject dat wij hebben gestart om te kijken wat CO2-opslag op het vasteland betekent, is afgerond en 
wordt binnenkort gepresenteerd.  
Wij zijn inmiddels met twee grote gemeenten in onze provincie in gesprek om te kijken hoe wij hen kun-
nen helpen bij het opstellen van hun totale gemeentelijke energievisie.  
Wij zijn het traject Sterk bouwen gestart, als opvolger van het inmiddels wat sleets geraakte project 
Duurzaam bouwen, waaraan bouwers, maar ook makelaars, projectontwikkelaars, installateurs, enz., 
enz., meedoen.  
In een van de moties wordt als voorbeeld Assen-Zuid genoemd. Een werkatelier in de systematiek van 
Grounds for Change heeft inmiddels plaatsgevonden voor Assen-Zuid.  
De staten bepleiten die extra inzet en het college is het daarmee eens.  
Aanjagen, regisseren en subsidiëren, maar de uitvoering moet door anderen gebeuren.  
En dan het Programma klimaat en energie. Wij stellen de staten voor dit programmatisch aan te pakken, 
omdat wij met heel veel partijen te maken hebben, zowel in dit huis als daarbuiten en omdat bovendien 
een programmatische aanpak het voordeel biedt dat er een aantal projecten onder gehangen kan wor-
den.  
Er zijn inmiddels rondetafelgesprekken met heel veel mensen georganiseerd en het eerste heeft al 
plaatsgevonden. Ik ga graag ook met de staten op basis van een startnotitie om de tafel om met de 
benen op tafel hierover verder te praten. Het college zal de staten ook voorstellen om wat in de wandel-
gangen jonge honden worden genoemd, bij die gesprekken te betrekken. Het lijkt ons uitermate nuttig 
om voor bijvoorbeeld een jaar net afgestudeerde studenten uit Delft hierbij te betrekken, want zij zullen 
er met een heel frisse en toch technische blik naar kijken. Natuurlijk betekent dit ook - de wereld gaat 
heel snel op het gebied van klimaat en energie - dat wij opnieuw zullen bekijken waar de accenten ge-
legd moeten worden en met welke punten wij uit onze lopende energienota vooral door moeten gaan, 
want het uitvoeringsprogramma dat de staten hebben goedgekeurd, eindigt dit jaar.  
Kortom, ik ervaar de moties van de fracties van de PvdA en de VVD als een steun in de rug. Ik zeg toe 
dat wij bij de begroting met de eerste ideeën zullen komen. De totale invulling van het programma zal 
pas begin volgend jaar klaar zijn, omdat wij met een aantal partijen nog om de tafel moeten en ik zeg 
toe dat de inhoud van de moties in de totaliteit bekeken zullen worden en aandacht zullen krijgen, voor 
zover dat al niet in gang is gezet en dus ‘meegenomen’ worden, om dat vreselijke woord maar eens te 
gebruiken.  
 
De heer KLAVER: Voorzitter. Kan de gedeputeerde aangeven of zij haar ambities, die wij zeer waar-
deren en ook straks wellicht terug kunnen lezen in startnotities, waarin alle gedachten, ideeën en gevoe-
lens van deze staten verwerkt zijn, binnen haar begroting kan regelen of dat zij wellicht toch iets wil put-
ten uit het dividend van Essent dat naar de Drent moet.  
 
Mevrouw KLIP: Voor het verwerkelijken van onze ambities is zeker extra geld nodig. Ik maak graag ge-
bruik van het investeringsfonds, waar dat dividend ook in gestort wordt, maar dat investeringsfonds zal 
zeker ook gebruikt worden om investeringen van anderen uit te lokken, want de uitvoering moet door 
anderen plaatsvinden en de provincie helpt in al haar rollen alleen een stevig handje mee. Willen wij 
onze ambities waarmaken - wij hebben die in opwaartse richting bijgesteld, bijvoorbeeld Kyoto plusplus - 
dan moet er inderdaad heel veel gebeuren.  
Voorzitter. Ik kom op de motie van de PvdA die betrekking heeft op de nieuwe waterschapsreglementen 
die opgesteld moeten worden nu er inmiddels een nieuwe Waterschapswet is.  
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Het college ontraadt aanvaarding van die motie en ik wil graag uitleggen waarom.  
De wet geeft aan dat het zogenaamde artikel 3- en artikel 4-overleg, overleggen tussen provinciebe-
sturen, de GS’en en de DB’s van de betrokken waterschappen, een heel open proces is. Het is boven-
dien ook een heel subtiel proces, want als het gaat om grensoverschrijdende waterschappen, rolt de 
mening van een provincie als een domino over het hele land verder. De rol van PS komt tot volle was-
dom en volledig tot zijn recht wanneer zij, en met hen de PS’en van de andere elf provincies, na de  
periode van terinzageligging beslissen over het voorstel dat dan voorligt. PS kunnen in dat proces van 
besluitvorming ook alle inspraakreacties meenemen. De wet heeft heel duidelijk de verantwoordelijkheid 
voor de overleggen ex artikel 3 en artikel 4 bij de dagelijkse besturen van de provincies gelegd.  
 
De heer VEENSTRA: Maar het kan toch geen kwaad dat PS vooraf al aangeven hoe zij erover denken?  
 
Mevrouw KLIP: Nee, dat kan ook helemaal geen kwaad, maar het kan ook geen kwaad dat ik aanvaar-
ding van de motie ontraad. Ik wil het nog wat verder uitleggen.  
Het voorstel dat de Tweede Kamer heeft goedgekeurd is wat hybride. Unie van Waterschappen, VNG 
en IPO hebben via het Kabinet een voorstel aan de Tweede Kamer voorgelegd, waarin sprake is van 
zes geborgde zetels. De Tweede Kamer heeft daar zeven tot negen van gemaakt. De algehele lande-
lijke verwachting is dat de komende waterschapsverkiezingen een tussenfase zijn in de uiteindelijke 
overstap naar een volledig lijstenstelsel bij de verkiezingen van 2012 wordt gemaakt.  
Ons advies - en GS van Drenthe staat hierin niet alleen - is die waterschapsbesturen toch zo lean and 
mean, zo bescheiden mogelijk te houden.  
Inmiddels heeft Drenthe vier artikel 4-overleggen gevoerd op basis van de beredeneerde voorstellen die 
de Statengriffie de staten heeft toegestuurd. Het zijn vier overleggen, want Drenthe heeft met vier  
waterschappen te maken. Alle overleggen hebben geresulteerd in de formulering zoals die door GS van 
Drenthe in samenspraak met de colleges van Groningen en Overijssel is voorgesteld. De heer Bleker 
heeft, toen de twee artikel 4-overleggen met de twee noordelijke waterschappen werden gevoerd, aan-
gegeven wat de staten van Groningen in meerderheid van mening zijn, maar ook hij heeft gezegd  
akkoord te zijn met het voorstel dat voor lag.  
De staten zijn in december volledig aan zet maar het streven moet er wel op gericht zijn dat wij het als 
provincies eens worden. Als dat niet gebeurt, neemt de minister het over en die ontwikkeling moeten wij 
geen van allen willen.  
Dus nogmaals: de artikel 4-overleggen voor Drenthe zijn gevoerd. Ik heb motie M5 gelezen en ik ont-
raad aanvaarding daarvan en de staten zijn eind dit jaar volledig aan de beurt. Bovendien heb ik in over-
leg met de griffie in de commissievergadering van 12 september tijd gereserveerd om de staten volle-
diger te informeren en om met de staten in discussie te gaan.  
 
De VOORZITTER: Voordat u gaat interrumperen wil ik de staten erop wijzen dat zij nog een tweede 
termijn krijgen. De discussie kan eventueel in de tweede termijn voortgezet worden.  
Ik geef het woord aan de heer Baas. 
 
De heer BAAS: Mijnheer de voorzitter. De fracties van PvdA, CDA, ChristenUnie en GroenLinks hebben 
opmerkingen gemaakt over de rolopvatting en taken van de provincie. Hoe breng je de provincie dichter 
bij de samenleving, welke rol heeft de provincie richting de gemeenten en instellingen, hoe vult de pro-
vincie haar regierol in, hoe geeft zij vorm aan en welke visie heeft zij op interactieve beleidsvorming, iets 
wat wij "beginspraak" hebben genoemd.  
Het college heeft het voornemen hierover een startnotitie op te stellen, een startnotitie op basis waarvan 
het in het najaar met de staten van gedachten wil wisselen. Immers, de beginspraak begint hier. Het 
consulterende debat waarover de heer Klaver sprak, komt er dus zeker.  
Het zal gedeeltelijk ook gaan om een cultuuromslag in dit huis. Hoe worden wij als provincie zichtbaar 
en herkenbaar, hoe wordt de provincie meer betrouwbaar en transparant en meer bereikbaar.  
In dat kader past ook motie M8 van de VVD over de subsidiemakelaar. Het college is het met de strek-
king van die motie eigenlijk wel eens. Ook het college is van mening dat de toegang tot subsidieregelin-
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gen voor elke belanghebbende eenvoudig, eenduidig en laagdrempelig moet zijn. Toch ontraadt het 
college aanvaarding van de motie, omdat het met de voorgestelde uitvoering, namelijk het aanstellen 
van een subsidiemakelaar, niet gelukkig is. Het college ziet andere, meer directe mogelijkheden, want 
de subsidiemakelaar is weer een extra schakel. Voor ons is het daarom de vraag of dat de goede oplos-
sing is. Wij zoeken in eerste instanties naar andere oplossingen die een meer directe toegang geven en 
die beter aansluiten bij de organisatiestructuur die wij voor ogen hebben, namelijk een waarbij de amb-
tenaren veel directer toegankelijk zijn.  
 
De heer BERENDS: Kan de heer Baas daar wat concreter over zijn?  
 
De VOORZITTER: Liever niet, want nogmaals, ik doe een beroep op uw medewerking. We kunnen de 
leden van het Drents Jeugdorkest niet eeuwig op ons laten wachten.  
 
De heer VEENSTRA: Maar we mogen toch wel wat vragen? 
 
De heer KLAVER: Ik begrijp dat u liever niet hebt dat wij nog interrumperen en dat wij met onze reactie 
wachten tot de tweede termijn. 
Ik vraag dit even voor mijn duidelijkheid. 
 
De VOORZITTER: Er is gepland dat de fracties in tweede termijn de helft van hun spreektijd in eerste 
termijn krijgen. Het debat kan dus in de tweede termijn voortgezet worden.  
 
De heer KLAVER: Dan wacht ik rustig af.  
 
De heer VEENSTRA: Ik wil hier toch nog wel iets aan toevoegen. Interrupties horen er toch gewoon bij? 
Het zou toch jammer zijn omwille van de tijd anders te moeten werken? 
 
De VOORZITTER: Natuurlijk horen interrupties erbij, maar in de tweede termijn kan ook nog geïnter-
rumpeerd worden.  
We hebben met elkaar afgesproken ernaar te streven om één uur - dat is het inmiddels - de beantwoor-
ding in eerste termijn afgerond te hebben. Daarna zou er geschorst worden en na die schorsing zou de 
tweede termijn plaatsvinden.  
Laten wij ons daar nu ook een beetje aan houden.  
 
De heer BAAS: Voorzitter. Ik zal mijn best doen om het verder heel kort te houden.  
Motie M1 is een oproep aan de staten zelf en daarover hoeft het college dus geen mening te hebben. 
Overigens sluit de motie wel mooi aan bij wat ik zojuist heb gezegd over het consulterende debat zoals 
de heer Klaver het formuleerde.  
Rest mij nog een antwoord aan GroenLinks over www.drenthe.nl. Die vraag is al tweemaal eerder be-
antwoord, maar wellicht geldt ook hier het "driemaal is scheepsrecht". De nota Welkom in digitaal  
Drenthe die indertijd door de staten is vastgesteld gaf in 2006 /2007 financiële ruimte voor de aanschaf 
van het al zo vaak genoemde content management systeem. Dat systeem is er nu, daar gaan wij voort-
varend mee aan de slag en nog in 2007 zal www.drenthe.nl in ieder geval aan alle overheidsbrede richt-
lijnen voldoen. Wij gaan voortvarend verder met de uitbouw ervan, ook als het gaat om een portal waar-
mee heel Drenthe bereikbaar wordt.  
Als de staten de Voorjaarsnota PLUS vaststellen, is daarvoor geld beschikbaar.  
 
De VOORZITTER: Ik stel voor om van onze planning af te wijken en nu al de vergadering te schorsen. 
De consequentie hiervan is wel dat de staten deze schorsing niet kunnen gebruiken om alle antwoorden 
van het college tot zich door te laten dringen. Daarom zal ik na het antwoord van de heren Bats en 
Munniksma de vergadering opnieuw schorsen.  



  
4 en 5 juli 2007 56 

 

De staten doen mij een groot plezier wanneer zij nu al onderling een beetje overleggen over de lengte 
van die schorsing. 
Ik schors de vergadering. 
 
(Schorsing van 13.02 uur tot 14.33 uur.)  
 
De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering en geef het woord aan de heer Munniksma. 
 
De heer MUNNIKSMA: Mijnheer de voorzitter, dames en heren statenleden. U hebt zonet kunnen  
genieten van dat deel van mijn portefeuille dat ik uitermate boeiend vind, namelijk de cultuur en daar-
over wil ik toch in het kort nog even wat over zeggen.  
Cultuur is in onze provincie een heel boeiende portefeuille. De noordelijke provincies geven zelf heel 
veel geld uit aan cultuur en ik vind het een boeiende uitdaging om in het kader van cultuurparticipatie 
meer geld naar Drenthe toe te halen, want het is eigenlijk gek dat de provincies die veel rijksgeld hier-
voor ontvangen, veel minder, vaak minder dan 50 cent per inwoner, aan cultuur besteden en dat de 
provincies die zelf heel veel bijdragen relatief heel weinig uit de cultuurfondsen krijgen. Daar wil ik wat 
aan doen.  
De fractie van de PvdA heeft in haar algemene beschouwingen aangegeven dat bij cultuurbeleid niet 
alleen naar de pieken moet worden gekeken, maar ook naar de brede basis die daaronder ligt. Voor ons 
is die brede basis van groot belang. Dat geldt bijvoorbeeld voor erfgoed en cultuureducatie en zeker ook 
voor de ondersteuning via de tweede lijn richting amateurkunst. Tegelijkertijd moeten we ook vaststellen 
dat er in Drenthe een gat ligt en dat wij te weinig het talent stimuleren dat wij toch graag in het Drents 
Orkest of op andere plekken naar voren laten komen.  
Er is ook kort stilgestaan bij een onderwerp dat, voor ik deel uit ging maken van het college, hier al een 
paar keer aan de orde is geweest, namelijk het Huis van de Taal. Wij gaan ervan uit dat het Huis van de 
Taal niet alleen maar een huis voor de letteren is, maar dat daar ook andere Drentse tonen gehoord 
kunnen worden. In het najaar zal in de Statencommissie CW besproken worden wat het Huis van de 
Taal de komende jaren voor Drenthe moet gaan betekenen.  
Ook het erfgoed - het CDA sprak over het "tafelzilver" – vinden wij van groot belang.  
Claartje Peters heeft de afgelopen tijd een aantal discussies aangezwengeld over het wel en wee van 
de provincie en daarbij staat ook voor haar een ding als een paal boven water, namelijk dat de provincie 
wat te makken heeft in het landelijk gebied. Wij willen de balans tussen natuur en landschap en de  
dynamiek van recreatie en landbouw goed houden. Dat betekent dat wij doorgaan met het stevig op-
pakken van de EHS. Daarbij betrekken wij ook LOFAR, zoals in de geschreven bijdrage van de SP werd 
gevraagd, want dat het gaat om goede projecten waarbij wetenschappelijke ontwikkelingen, de natuur 
en De Hunze aan elkaar verbonden kunnen worden.  
GroenLinks heeft een motie ingediend over de verrommeling. In die motie richt GroenLinks zich tot de 
staten en in dit verband wil ik erop wijzen dat de uitstekende werkgroep die al werkzaam is, ook dit punt 
op kan pakken.  
Nogal wat partijen zijn ingegaan op de kwestie van investeringssteun aan jonge agrariërs. Toen wij hier-
over eerder spraken, heb ik niet onder stoelen of banken gestoken dat ik wat problemen had met de 
focus op dit gebeuren.  
Omdat ik een goede interactie met de staten op prijs stel, zal ik nu even stoppen en de heer  
Langenkamp de gelegenheid geven te interrumperen. 
 
De heer LANGENKAMP: Ik vind het prima dat GS zelf de werkgroep noemen.  
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De heer MUNNIKSMA: Ik vind het ook prima dat de heer Langenkamp de indruk heeft dat het college 
werkt.  
De motie over investeringssteun voor jonge agrariërs is na vanochtend al driemaal, waarvan tweemaal 
in de commissie, aan de orde geweest. Ik moet bekennen dat ik aanvankelijk enige aarzeling hierover 
had, aarzeling die misschien is veroorzaakt door mijn leeftijd. Ik ben van mening dat wanneer wat oude-
re boeren fors investeren in milieu en innovatie, zij evenveel steun van de overheid zouden moeten 
krijgen dan een jonge boer die investeert. Maar tegelijkertijd weet ik ook dat wanneer iemand een zaak 
wil overnemen van zijn voorouders, hij daarvoor moet betalen en dat een goedlopende zaak dan een 
hoge prijs heeft. Maar waarom moet dan een specifieke uitzondering voor de landbouw worden ge-
maakt? Het college stelt een goede wisselwerking met de staten op prijs en daarom zal het, ondanks 
het feit dat het enkele procedurele problemen ziet als het op uitvoering motie M9 aankomt, proberen tot 
een uitvoeringskader te komen. In de loop van dit najaar zullen de staten van de bevindingen van het 
college op de hoogte worden gesteld.  
Binnenkort komt LNV met een tender rond de problematiek van starters in de agrarische sector. Ik heb 
al eerder aangegeven van mening te zijn dat LNV hiervoor afdoende maatregelen moet nemen. Het is 
nu bekend geworden dat er landelijk € 8 miljoen beschikbaar zal zijn en ik zal de ontwikkelingen in  
Drenthe richting die tender nadrukkelijk volgen.  
Ik zie dat de heer Klaver wil interrumperen. Sorry, voorzitter, ik moet nog even wennen aan mijn nieuwe 
rol.  
 
De VOORZITTER: Ik neem u uw jeugdig enthousiasme niet kwalijk, maar het gaat nu om bij uitstek een 
taak van de voorzitter, of dat nu de voorzitter is van een college van burgemeester en wethouders of 
van de staten. 
 
De heer KLAVER: Mijnheer de commissaris, u bent een vriend.  
Voorzitter. Wij zijn toch wel nieuwsgierig naar de mening van de gedeputeerde over motie M6. Ik denk 
dat hij die motie gemakshalve maar even overslaat, maar wij menen toch wel recht te hebben op een 
motivering van de gedeputeerde voor wat hij met die motie gaat doen.  
 
De heer MUNNIKSMA: Ik heb volgens mij - ik zal het nu wat rustiger zeggen - al aangegeven dat het 
college er de voorkeur aan geeft deze problematiek langs de lijn van motie M9 op te pakken. Tegelijker-
tijd kan er in 2007 een probleem ontstaan. Vanaf 1 september tot 1 oktober loopt er een tender, waarbij 
bedrijven uit geheel Nederland kunnen inschrijven op de startersregeling van LNV. Voor die tender is 
een bedrag van € 8 miljoen beschikbaar. Ik heb gezegd dat ik graag monitor hoe die ontwikkeling ver-
loopt om daarna te bepalen of het al dan niet nodig is er extra gas bij te geven. Maar in eerste instantie 
wil ik monitoren wat daar gebeurt.  
Een aantal fracties ondersteunt het voornemen van het college om op korte termijn in overleg met de 
sector een visie te ontwikkelen voor recreatie en toerisme in de komende periode. Wij willen dit overleg 
gebruiken voor de onderbouwing van een provinciale visie op dit terrein in het kader van de nieuwe 
WRO.  
Het CDA heeft gevraagd hoe wij omgaan met het fietsknooppuntenplan (FKPP). Wij gaan ervan uit dat 
wij in overleg met het Recreatieschap - dat is de instantie die het gaat uitvoeren - tot een uitrol zullen 
komen van het FKPP. Wij zullen in dit overleg aangeven dat het verstandig is ook naar de nieuwe tech-
nieken te kijken.  
Het is leuk te kunnen constateren dat in de sectoren recreatie en toerisme en economie de afgelopen 
tijd veel aan de orde is geweest. Zo hebben wij bekeken wat de rol van de provincie is bij Plopsaland. 
Wij willen nadrukkelijk komen tot een evenwicht tussen de belangen van de Drentse bevolking en die 
van de recreant. Voor de provincie betekent dit dat vooral de insteek zal worden gekozen om via infra-
structuur en landschappelijke inpassing een bijdrage te leveren. Ik zal hierover morgen graag wat meer 
vertellen.  
De bijdrage van de SP over recreatie en toerisme kwam op een heel bijzondere manier tot ons en ik zal 
daar op dezelfde manier op reageren.  
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De heer WIJBENGA: Voorzitter. Wij hebben iets gezegd over een nieuwe Drentse landbouwagenda. 
Vanwege het succes van de vorige agenda lijkt het ons vanwege de nieuwe problematieken alleszins 
redelijk samen met de organisaties tot een nieuwe agenda te komen. Wij horen graag de mening van de 
gedeputeerde daarover. 
 
De heer MUNNIKSMA: Ik heb wel een mening over landbouwagenda’s, want ik heb de afgelopen  
periode gezien dat alle overheidslagen zich nadrukkelijk met de landbouw hebben bemoeid en ook een 
aantal agenda’s hebben opgesteld. Het Ministerie van LNV heeft er een heel circus voor opgetuigd, het 
is in provincieland gebeurd en het is in gemeenteland gebeurd. Voor we starten met een nieuwe land-
bouwagenda wil ik toch eerst even nagaan wat nut en noodzaak daarvan is. Maar als wij tot een nieuwe 
agenda komen dan doen we het op dezelfde manier als wij van plan zijn het bij recreatie en toerisme te 
doen. Het lijkt het verstandig hierover nog eens in de Statencommissie OGB te spreken.  
 
De heer BATS: Mijnheer de voorzitter. Ik ga wat doen aan mijn imago. Verleden week werd ik erg  
ambitieus en een jonge hond genoemd, vandaag werd ik jong en jeugdig genoemd en vandaag kreeg ik 
door GroenLinks een brochure in handen gedrukt over het OV waarin ik de opdracht krijg sexy te wor-
den. GroenLinks, dank daarvoor.  
Ik ben dus een jack russell die een sint-bernardshond moet worden, maar daarbij wel zijn ambitie vast 
moet houden. Ik zal oefenen. 
De komende jaren zal ik aan de onderwerpen binnen de portefeuilles die onder mijn verantwoordelijk-
heid vallen, met volle ambitie uitvoering geven. Een van de punten daarbij het Provinciaal verkeers- en 
vervoersplan (PVVP). Ik voel mij hierbij gesterkt en gesteund door de staten, omdat de afgelopen 
maanden in twee commissievergaderingen hierover zeer positief werd gesproken.  
Uiteraard – het staat ook in het PVVP – zal in Drenthe de auto de primaire vervoerswijze blijven, maar 
wij vinden het ook van belang dat de mogelijkheden voor fiets en OV de komende jaren op een goede 
en innovatieve manier vorm krijgen. Dus van doemscenario’s in het OV en het vergeten van fietspaden, 
is geen sprake.  
Met betrekking tot het OV is het standpunt van dit college dat de aanpak die de afgelopen jaren is  
ingezet, de komende jaren wordt vervolgd. Het OV is beter gaan renderen. Meer mensen hebben  
gebruikgemaakt van het OV en zij beoordelen de kwaliteit – de insprekers en degenen met wie wij  
regelmatig spreken over het OV hebben ons dit ook bevestigd – als goed.  
Europa en de Noordelijke Ontwikkelingsas (NOA) zijn voor het college van belang in de ondersteuning 
van gemeenten en andere instanties die een beroep op de provincie doen.  
De PvdA vroeg naar goede voorbeelden van de economische slagkracht van Drenthe. Wat ons betreft is 
dat in ieder geval het dossier NOA, omdat in dat dossier wordt gezocht naar een verbinding tussen de 
Randstad en ons achterland in Duitsland, de Baltische staten en Rusland, niet alleen op economisch 
vlak, maar ook op het terrein van toerisme en culturele uitwisselingen. Ik zie daar wel degelijk grote  
kansen voor onze provincie.  
Alvorens op de moties in te gaan wil ik nog enkele vragen beantwoorden.  
De PvdA vroeg in het kader van een bredere discussie over energie hoe de komende jaren wordt  
omgegaan met de verlichting van de provinciale Drentse wegen. Ik zeg toe dat ik dit jaar nog de staten 
een voorstel zal voorleggen waarin ik uiteenzet hoe op een verstandige manier de verlichting gere-
duceerd kan worden en tegelijkertijd tegemoet kan worden gekomen aan de wens van de staten om 
verlichting en energiebeleid aan elkaar te koppelen. Het is mijn insteek dat waar mogelijk gebruik zal 
worden gemaakt van led’s bij verlichting of bewegwijzering.  
Het CDA vroeg of het FKPP na presentatie van het plan binnen een termijn van twee jaar kan worden 
uitgevoerd. Ik denk dat dit mogelijk is, maar de provincie is hierbij natuurlijk ook afhankelijk van de  
medewerking van de gemeenten en het Recreatieschap. Maar ik schat de mogelijkheid positief in.  
Het verhaal over bezuiniging op het onderhoud vond ik wat bijzonder. Ik heb nagevraagd of de asfalt-
laag een paar millimeters dunner zou kunnen worden. Mij is verzekerd dat dit niet aan te bevelen is. Wel 
zal worden bekeken hoe op een innovatieve manier met verkeer en vervoer en OV kan worden omge-
gaan.  
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Het CDA koppelde zijn opmerking aan de financiën, want uiteindelijk was de vraag of het niet een tikkel-
tje minder zou kunnen. De lijn die dit college voor de komende jaren heeft gekozen is niet het minder te 
doen, maar om in de komende twee jaar niet verzwaard in te zetten op financiën en toch tot uitvoering 
van zijn ambities te komen. Voor de jaren daarna zal geld gereserveerd worden om de ambities van het 
PVVP in het meerjareninvesteringsprogramma (MIP) tot uitvoering te kunnen brengen. Dus we varen de 
komende twee jaar een rustige koers en we hopen onze ambities de laatste twee jaar van deze be-
stuursperiode te verwezenlijken.  
De fractie van de SP heeft een behoorlijk aantal opmerkingen gemaakt over het OV. De opvatting dat de 
bereikbaarheid te wensen overlaat, deel ik niet en de statistieken van de afgelopen jaren wijzen dit ook 
absoluut niet uit.  
Ik ben het wel met de fractie van de SP eens dat de verbinding Zwolle-Emmen verbetering behoeft. Het 
college is daar ook druk mee bezig. Ik heb in een eerder stadium al gemeld dat wat het college betreft 
de provincie die spoorlijn overneemt, maar dan wel op een financieel fatsoenlijke basis. Ons ultieme 
doel is – en dit doel geldt het hele OV – de burger optimale mogelijkheden te bieden om door Drenthe te 
reizen. De staten kunnen erop rekenen dat onze inzet om dit te bereiken groot zal zijn.  
 
De heer LANGENKAMP: Ik neem aan dat de heer Bats bij de onderhandelingen over het overnemen 
van die spoorlijn dezelfde tactiek toepast als zijn voorganger de heer Swierstra en dat de provincie bij 
overneming van die lijn uiteindelijk geld ontvangt. Of denkt de gedeputeerde dat Drenthe voor overname 
van die lijn zal moeten betalen? 
 
De heer BATS: De staten mogen erop rekenen dat de provincie daarvoor geld ontvangt en zij mogen mij 
aan die uitspraak houden.  
 
De heer LANGENKAMP: Dan is mijn volgende vraag of de gedeputeerde een schatting kan geven van 
het bedrag. Voor de N34 kreeg Drenthe € 80 miljoen. Gaat het om een bedrag in dezelfde orde van 
grootte?  
 
De heer BATS: Het zou bijzonder dom zijn nu, staande de onderhandelingen met het Rijk, een bedrag 
te noemen. Ik neem dan ook aan dat de heer Langenkamp het respecteert dat ik nu geen bedrag noem.  
 
De heer LANGENKAMP: Natuurlijk, vanuit de onderhandelingspositie zeker en daarom sprak ik ook 
over “de orde van grootte”. Maar ik kreeg uit de woorden van de gedeputeerde even de indruk dat het 
ons geld zou gaan kosten en ik weet nu dat dit absoluut niet het geval zal zijn.  
 
De heer BATS: Nee, ik zei ook al dat wij er naar alle waarschijnlijkheid geld voor zullen krijgen.  
 
De heer LANGENKAMP: De woorden "naar alle waarschijnlijkheid" moet de heer Bats weglaten.  
 
De heer BATS: Met betrekking tot de vraag van de SP naar gratis OV vraag ik de staten te wachten op 
de uitkomst van landelijke pilots die op dit moment aan de gang zijn. Gratis OV is op dit moment een 
populaire discussie, maar het is ook een riskante discussie. Als de pilots zijn afgerond kunnen wij op 
basis van concrete cijfers en objectieve gegevens opnieuw over dit punt discussiëren. Het lijkt mij niet 
goed dit hier en nu te doen.  
Het staat de SP uiteraard vrij om een mening over de privatisering te hebben, maar het college denkt 
daar echt anders over en wij hebben de afgelopen jaren gezien dat privatisering vruchten afwerpt.  
Voorzitter. Ik kom op de moties en ik begin met motie M2. 
In de commissie heb ik uiteengezet dat het OV-bureau een aantal opdrachten heeft. De opdrachten zijn: 
zorgen voor een goede exploitatie van het OV en zorgen voor een goede innovatie in het OV in Drenthe 
en Groningen; het is immers een gemeenschappelijke regeling. De regio waarvan in motie M2 sprake is, 
valt onder het nationaal stedelijk netwerk Groningen-Assen.  
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Het college kan de motie accepteren en zal bij het uitvoeren ervan ook kijken naar een mogelijk ander-
soortige financiering.  
Ik kom op motie M11, de motie van de VVD over beveiligde parkeerplaatsen langs de A37.  
Ook mij is ter ore gekomen dat de EU geschrokken is van de vervoerscriminaliteit in de lidstaten. Er 
schijnt een rapport te zijn waarin die criminaliteit is beschreven. Ik heb inmiddels ook vernomen dat  
Nederland de poll position van Italië heeft overgenomen als het om vervoerscriminaliteit gaat, want de 
afgelopen jaren is die criminaliteit explosief, namelijk met 300%, gestegen.  
In die zin is de motie een steun in de rug van het college als het in gesprek gaat met de partners in 
Drenthe maar ook bij zijn gesprekken met de minister over zijn opdracht van de commissie verkeer en 
vervoer om een twintigtal hotspots in Nederlands te zoeken die voor een dergelijke parkeerplaatscon-
structie in aanmerking komen. Het college staat dus positief tegenover de motie.  
 
De heer KLAVER: Deelt de gedeputeerde onze mening dat het misschien verstandiger is om, voordat 
wij geld gaan steken in parkeerplaatsen, ons in de commissie eerst bij te praten over de werkelijke  
narigheid in Drenthe? Wij hebben tussen de middag van de politie gehoord dat het allemaal wel wat 
meevalt en wij willen voorkomen dat een probleem op tafel wordt gelegd dat helemaal geen probleem is. 
Wil de gedeputeerde, voordat hij op zoek gaat naar geld, de problematiek eerst eens in de commissie 
bespreken?  
 
De heer BATS: Ik heb het woord “geld” niet gebruikt. Ik denk de opdracht die mij in de motie wordt  
gegeven, budgettair neutraal uit te kunnen voeren. Het lijkt mij ook logisch dat ik met deze motie in de 
hand op onderzoek uitga en in de commissie bespreek wat op dit moment het probleem is, hoe zich dit 
op langere termijn kan ontwikkelen en wat onze visie hierop is in het kader van de economische ontwik-
keling en de slagkracht voor Drenthe. Ik kom daarmee graag bij de commissie terug.  
Voorzitter. De volgende motie die ik wil bespreken is M12.  
Ik kan de strekking van de motie onderschrijven, maar ik vind het lastig aan het in die motie van de 
ChristenUnie opgenomen verzoek te voldoen. Ik ben sowieso voornemens om op korte termijn een  
notitie Buitenland uit te brengen, naar aanleiding waarvan een wat bredere discussie gevoerd kan wor-
den over de ins en outs van ons buitenlandbeleid. Bij de bespreking van die notitie kan de motie ook 
betrokken worden. Het lastige onderdeel van de motie, namelijk het bedrag van € 1,-- per inwoner kan 
dan ook aan de orde komen. Het lijkt op het eerste gezicht heel sympathiek om per inwoner € 1,-- be-
schikbaar te stellen, maar op de begroting gaat het om € 2 miljoen voor buitenlands beleid. Ik vind dat 
een fors bedrag, vooral om het voorstel in de motie niet heel concreet is.  
Daarom stel ik voor deze motie vandaag niet in behandeling te nemen, maar deze te betrekken bij de 
bespreking van de notitie buitenland.  
De laatste motie waarover ik iets wil zeggen is motie M15 van GroenLinks. In de commissievergadering 
heb ik beargumenteerd waarom ik van mening ben dat de staten het in de motie gevraagde onderzoek 
niet moeten willen. Ik zal de argumenten nogmaals de revue laten passeren en ik zal daarbij ook ingaan 
op de vraag waarom Groningen wél en Drenthe niet.  
Studies uit het verleden hebben aangetoond dat de verkeersstromen van Emmen via Stadskanaal naar 
Veendam en vervolgens naar Groningen niet substantieel zullen zijn en ook de verkeersdruk op de N34 
niet zullen doen afnemen. Dus dat argument is hiermee meteen ontkracht. Daarnaast heb ik in de com-
missie gemeld dat de best renderende OV-lijn juist die van Emmen naar Groningen met de Qliner is. Dat 
is een efficiënte, snelle en vooral relatief goedkope OV-verbinding, goedkoop zeker in verhouding tot 
een nog aan te leggen spoorverbinding. In de afgelopen week hebben met name de bedragen de hoofd-
toon gevoerd, terwijl in de commissie de bedragen bij mij constant als laatste op het lijstje stonden.  
Ik wil nog even ingaan op de bereikbaarheid van de Veenkoloniën, een wezenlijk argument in de dis-
cussie. Mijn Groningse collega Bleker heeft vooral dat argument opgepakt.  
Drenthe wil groei en uitbreiding van de economische kernzones. De Veenkoloniën zijn daarbij op dit 
moment niet aan de orde. Collega Bleker spreekt ook niet alleen vanuit de Veenkoloniën, hij doelt ook 
op het stedelijk netwerk Groningen-Assen, waarvan de spoorlijn naar Veendam deel uitmaakt.  
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Drenthe ziet al met al niets in die verbinding en dan vooral niet gelet op de bedragen die ermee gemoeid 
zullen zijn. Bij het noemen van de reactie van de hoogleraar van de Rijksuniversiteit Groningen heb ik 
een fout gemaakt; ik sprak over 20 km en het gaat om 30 km. Maar daarmee komen de uiteindelijke 
kosten steeds meer in de richting van het door mij genoemde bedrag, sterker nog, de heer Oosterhaven 
zei dat wanneer een partij goedkope bielzen en spoorstaven op de kop kan worden getikt het wellicht 
voor het genoemde bedrag kan, maar dat grond moet worden gekocht en stations en kunstwerken  
moeten worden gebouwd. “Het zou dan best kunnen zijn,” – dit waren zijn letterlijke woorden – “dat de 
heer Bats in de buurt van de vierhonderd miljoen komt.”  
Het bedrag is voor mij in de discussie in de commissie niet maatgevend geweest. Het heeft in het  
vervolg wel de toon gezet, maar de argumenten waarom wij het niet moeten doen, heb ik als eerste 
genoemd.  
 
De heer LANGENKAMP: Ik dank de heer Bats voor zijn uitvoerige reactie, maar ik ben toch nog steeds 
geneigd te zeggen dat uit het onderzoek moet blijken of het bedrag € 100 miljoen of € 500 miljoen zal 
zijn. De heer Bats begint aan de achterkant van het probleem en dat vind ik jammer. Meten is weten. De 
heer Bats noemt onderzoeken van lang geleden. We weten dat TenneT begin jaren negentig zei dat de 
lijn van Zwolle naar Hoogeveen wel kon verdwijnen omdat die niet meer nodig zou zijn, maar nu zitten 
we om de capaciteit van die lijn te springen. Het lijkt mij goed niet te veel af te gaan op oude rapporten, 
want de wereld verandert wel degelijk.  
Er zijn bovendien plannen om in de Veenkoloniën te bouwen. Zo is er het plan Drentse Horn en ook 
voor dergelijke plannen is ontsluiting van het gebied nodig en het hangt er dan vanaf aan welke kant 
Stadskanaal gepasseerd wordt hoe lang die spoorlijn moet worden.  
 
De heer BATS: Voorzitter. Volgens mij begin ik bij het begin en niet aan het eind. Ik begin met de  
vraag: welk probleem hebben we en welk probleem willen we oplossen. Zelfs met de door de heer  
Langenkamp genoemde beperkte groei, zie ik nog geen probleem. Ik heb in de commissievergadering 
gezegd niet de suggestie te willen wekken dat wij die spoorverbinding ergens in de toekomst als optie 
zien. Ik denk dat we voldoende argumenten hebben om die spoorlijn vooral niet aan te leggen.  
 
De heer VAN DER TUUK: Het mooie van het draadloze netwerk in deze zaal is dat ik even heb kunnen 
googlen en heb kunnen vinden dat eind jaren tachtig al een onderzoek is gedaan naar die spoorlijn. 
Verder heb ik geen enkel ander onderzoek kunnen vinden. Ik heb wel een heel korte zin kunnen vinden 
in dat onderzoek die luidt dat de maatschappelijk relevantie voor het gebied heel groot is, maar dat het-
zelfde voor de financiële problemen geldt. Kan de gedeputeerde daar nog wat meer over zeggen? 
 
De heer BATS: Niet vreselijk veel. Het onderzoek waarover ik beschik, dateert van 1995. Het is een 
corridorstudie, waarin de vervoersbewegingen in verschillende modellen met elkaar zijn vergeleken. 
 
De heer VAN DER TUUK: Maar de gedeputeerde trekt de maatschappelijke relevantie wat in twijfel, 
terwijl uit het door mij genoemde onderzoek blijkt dat die verbinding een voordelige impact heeft voor 
het gebied. Mijn vraag is of dit nog steeds zo is. 
 
De heer BATS: Dat is niet meer zo. De innovatieve kracht van het OV-bureau is juist geweest dat het 
met een slimmer en goedkoper alternatief is gekomen. Er is, met andere woorden, ook op langere ter-
mijn simpelweg geen behoefte aan die verbinding.  
 
De heer LANGENKAMP: Ik beschik over het rapport Railvisie 2020 Zwolle-Emmen, dat in juli 2000 is 
uitgebracht, in welk rapport wordt aanbevolen de planologische reservering tussen Emmen en  
Groningen in ieder geval wel mogelijk te maken. Dat moet als eerste worden gedaan om later niet klem 
te komen zitten en nog meer kosten te moeten maken.  
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De VOORZITTER: We zijn hiermee gekomen aan het eind van de eerste termijn.  
De heer Langenkamp bracht de voorganger van de heer Bats, de heer Swierstra ter sprake. Ik kan hem 
verzekeren dat de heer Bats dagelijks geconfronteerd wordt met zijn voorganger, want zijn hond, een 
jack russell heet namelijk Sipke. 
Ik schors de vergadering. 
 
(Schorsing van 15.09 tot 15.31 uur.)  
 
De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering.  
 
TWEEDE TERMIJN  
 
De heer VEENSTRA: Mijnheer de voorzitter. Ik wil in deze tweede termijn kort ingaan op het antwoord 
van het college en daarna ons standpunt over de moties kenbaar maken.  
Hoe rijk is de provincie, is de vraag die een beetje boven dit debat hangt. Wij kunnen leven met de Voor-
jaarsnota PLUS en de daarin aangegeven financiering en wij zijn optimistisch over de komende periode. 
Wij zijn daar heel transparant over en als er afwijkingen optreden, dan worden die meteen duidelijk.  
Toerisme en recreatie is een belangrijk terrein, waarop wij voor de komende periode nog heel wat kan-
sen voor Drenthe zien. In september moet het geharrewar over de URL’s en daarmee het over straat 
rollebollen afgelopen zijn en wij gaan er dan ook daadwerkelijk vanuit dat het op 1 oktober allemaal 
geregeld is en dat wij hierover in de loop van september nadere berichten krijgen.  
Het verhaal over de ruimtelijke ordening en over de relatie tussen de provincie en het Rijk op dit punt 
vonden wij niet zo duidelijk. Wij willen hierover in de commissie graag nog eens verder spreken. Het 
gaat dan om de vraag hoe het college de rol van de provincie ziet en wat er van het Rijk gemist wordt, 
om hoeveel geld het daarbij gaat en wat er gedaan wordt om deze kwestie op te lossen.  
Wij zijn blij dat wij van tevoren de criteria krijgen op grond waarvan wijken subsidie van de provincie 
kunnen krijgen. Wij kunnen dan ook meekijken welke wijken het worden, of het tot drie wijken beperkt 
wordt of dat er nog andere mogelijkheden zijn. De discussie hierover zien wij graag tegemoet.  
Ik kom op de moties.  
Wij handhaven de door ons ingediende moties, behalve motie M4, de motie over duurzaamheid. Wij 
trekken die motie in en vervangen haar door een nieuwe motie, een motie die wij samen met de fractie 
van de VVD hebben gemaakt. Dit zal ook consequenties hebben voor motie M10, maar dat zal de VVD 
zelf wel aangeven. 
 
De VOORZITTER: Aangezien motie M4 is ingetrokken, wordt zij van de agenda afgevoerd.  
 
De heer VEENSTRA: Voorzitter. Ik wil dan nu de nieuwe motie indienen. 
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Motie M17 
 
PS van Drenthe in vergadering bijeen op 4 en 5 juli 2007  
 
overwegende dat: 
- in de Nota energiebeleid Energiek Drenthe doelstellingen zijn geformuleerd om in 2010 de 

CO2-emissie terug te dringen (200 kTon in 2007; 800Kton in 2010) en het Drentse aandeel van 
duurzame energie te brengen op 5%; 

- er sprake is van vertraging bij de realisering van windmolens (Coevorden), van een tekortschie-
tende capaciteit van het noordelijk stroomnet (verhindert levering van duurzaam opgewekte ener-
gie) en van een niet voorziene extra CO2-emissie door inklinkende veengronden; 

- ernstig gevreesd moet worden, dat door voornoemde ontwikkelingen de provincie Drenthe in 
2010 haar energiedoelstellingen niet zal halen; 

- het daarom noodzakelijk is om extra in te zetten op energiebesparing en wel door met financiële 
bijdragen initiatieven bij gemeenten en particulieren te stimuleren;  

- hierbij met name gedacht wordt aan het ontwikkelen van gemeentelijke energievisies (bespa-
ringsmogelijkheden door duurzaam te bouwen), van gemeentelijke energiebesparingsprogram-
ma’s (energiereductie van gebouwen van de overheid en maatschappelijke instellingen) en van 
energiebesparingsprojecten bij woningcorporaties en de bouwsector (K/W-opslag, gebruik aard-
warmte, zonne-energie, mini-WKK); 

- van gemeenten, woningcorporaties en provincie een extra inspanning mag worden gevraagd als 
het gaat om ruimtelijke plannen en de uitvoering van duurzaam bouwen of wel meer de integrale 
uitvoering volgens het Ground for Change-principe; 

- gedacht wordt aan een provinciale stimuleringsbijdrage van minimaal € 1 miljoen per jaar. 
 
Dragen het college van GS op: 
- om aan PS bij de najaarsbegroting een plan van aanpak met een financiële onderbouwing voor te 

leggen voor de realisering van onder meer bovengenoemde initiatieven; 
- voor de financiële dekking van deze bijdragen gebruik te maken van het Stimuleringsfonds Grote 

Projecten 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen.  
 
De heer VEENSTRA: Voorzitter. Motie M1, de motie over taken, positie, prioriteiten en taakopvatting 
van de provincies handhaven wij. 
Motie M2 over het OV handhaven wij.  
Motie M3, die handelt over subsidiëring van de breedtesport in relatie tot topsportevenementen hand-
haven wij, want wij vinden het belangrijk dat de verhouding tussen topsport en breedtesport en wel in de 
verhouding 1 : 2 blijft bestaan.  
Wij vonden het belangrijk motie M5 nu al in te dienen. Het is van belang dat met name natuurorganisa-
ties en milieuorganisaties een plek in de waterschapsbesturen krijgen. Het staat PS op elk moment ge-
heel vrij om een politiek signaal af te geven, te meer daar PS aan het eind van dit jaar uiteindelijk in 
moeten stemmen met de waterschapsreglementen. Het is een onderwerp dat PS aan het hart gaat en 
het zou jammer zijn wanneer GS met een andere uitkomst bij PS terug kwamen dan PS op dit moment 
wensen. Wij vinden het echt belangrijk bij de samenstelling van de waterschapsbesturen te streven naar 
een maximale democratische invloed van de burger. Wij vinden het ook belangrijk omdat de burger  
onder de nieuwe Waterschapswet veel meer gaat betalen dan nu. Dit rechtvaardigt dat er iets wordt 
gedaan aan de positie van de burger en in het verlengde daarvan aan die van natuur- en milieuorgani-
saties.  
Wij vonden het dus belangrijk met het afgeven van dit signaal niet te wachten tot het eind van het jaar.  
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Wij zullen motie M6 niet en de moties M7, M8 – met name omdat daarin staat dat de oplossing binnen 
de bestaande formatie moet worden gezocht - en M9 wel steunen. In de fractie is wel een hele discussie 
gevoerd over motie M9, waarin de vraag naar voren kwam of ook niet andere startende ondernemers 
zouden moeten worden gesteund en waarom de steun beperkt zou moeten worden tot de jonge agra-
riërs en niet ook de wat oudere agrariër hiervan zou mogen profiteren.  
Op motie M10 zal de VVD nog terugkomen.  
Verder zullen wij motie M11 wel, de moties M12, M13 en M14 niet en motie M15 wel steunen. Over 
motie M12 is in mijn fractie lang gesproken. Inhoudelijk zijn wij het wel met de motie eens, maar zij komt 
voor ons toch wat uit de lucht vallen. Wij willen eerst wel eens discussiëren over hoe wij met dit vraag-
stuk om moeten gaan. Daarom verzoeken wij de ChristenUnie dit punt in een van de vergaderingen na 
de zomer te agenderen of eens met ons te bekijken hoe wij er samen een goed verhaal onder kunnen 
leggen. Het is ons nu een stap te ver daar meteen € 2 miljoen voor beschikbaar te stellen.  
Van de moties M13 en M14 zit volgens ons al voldoende in de Voorjaarsnota PLUS.  
Over motie M15 is in mijn fractie gestemd en de uitkomst van die stemming is dat wij die motie zullen 
steunen. Wij willen wel een onderzoek naar een spoorlijn Groningen-Emmen.  
Ik wil daar wel iets bij zeggen. Degenen die voor de motie waren, waren dit vooral vanuit het belang 
voor de Veenkoloniën. Zij vinden dat duidelijk aangegeven moet worden waarom het wel of niet lukt een 
spoorverbinding aan te leggen en dat de onduidelijkheid niet langer moet voortbestaan. Het onderzoek 
zou ook breder getrokken moeten worden, bijvoorbeeld door de optie van een lightrail te bekijken.  
Motie M16 zullen wij niet steunen. Voor onze mening verwijzen wij naar hetgeen in de vorige staten- 
periode is gebeurd.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. De fractie van het CDA wil de leden van het college danken 
voor de correcte beantwoording van de vele vragen die zijn gesteld. Het is goed opnieuw te kunnen 
constateren als oppositiepartij serieus te worden genomen en dat er over je ideeën goed wordt  
nagedacht. Wij zien dit als een soort van zoektocht naar hetgeen ons allen ten gunste van de Drentse 
samenleving bindt. Het pad dat nu is ingeslagen, is wat ons betreft zeker geen doodlopende weg. Wij 
hebben daar waardering voor.  
Over wegen gesproken: ik zou de heer Veenstra verrassen, maar ik ga hem teleurstellen en ik geef hem 
een punt, want het is mij tussen de middag niet gelukt een weg te vinden die niet zou moeten worden 
aangelegd of verbreed. Ik ben vanochtend wat uit de bocht gevlogen; het zij zo en ik geef dit graag toe.  
Wat wel overeind blijft, is – en ik hoop dat de heer Veenstra die intentie van mijn wil aannemen; de heer 
Bats verwoordde het uitstekend –  dat wij toch aankoersen op temporiseren van aanleggen bij het ver-
keers- en vervoersdossier. In de commissie komen wij hierover nog weer ruimschoots met elkaar te 
spreken.  
Terug naar de algemene beschouwingen in eerste termijn.  
De fractie van het CDA is tevreden. De uitvoering van de energieplannen zullen voor wellicht een groot 
deel worden gefinancierd uit het Essent-dividend. En nu ook motie M17 is ingediend, gaat het niet meer 
om € 1 miljoen van het Essent-dividend naar de Drent naar om € 3 miljoen. Je vraagt er een en je krijgt 
er drie! Tenminste, ik kan het niet anders uitleggen.  
Ik dank de gedeputeerde Looman voor zijn toezegging dat in het najaar de prioritering en de plannen 
voor besteding van het Stimuleringsfonds met de staten zullen worden besproken. 
Wij hebben er alle vertrouwen in dat ook op ons idee van een kansenfonds bij het MKB-plannenfonds 
zal worden teruggekomen. Wij geven de gedeputeerde graag de ruimte om met goede plannen te  
komen en te zoeken naar middelen om het voor elkaar te krijgen.  
Ik dank de gedeputeerde Haarsma dat de evaluatie van de Ruimte voor ruimte-regeling in oktober zal 
plaatsvinden. Wij zullen graag met haar de tussenstand opnemen.  
Gedeputeerde Baas heeft een consultatieronde over de “beginspraak” toegezegd en ook daar zijn wij 
ontzettend blij mee.  
Ik heb begrepen dat er in deze staten weinig Drents wordt gesproken, maar ik ben er hartstikke bliede 
met dat het Huus van de Taol ook op de agenda komp.  
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Ik wil van de gedeputeerde toch wel graag iets meer horen dan de mededeling dat ook hij het tafelzilver 
belangrijk vindt. Wij vroegen hem juist om nog iets van de synergie tussen de verschillende erfgoed-
spelers te maken. Misschien wil de gedeputeerde nog een poging wagen om het allemaal nog eens uit 
te leggen.  
Wij handhaven onze motie M6, de motie over investeringssteun voor jonge agrariërs, want onze motie 
heeft betrekking op 2007. Wij hebben wel waardering voor de monitoring van de gedeputeerde, maar wij 
willen toch graag een uitspraak van de staten over die investeringssteun.  
Met betrekking tot het Recreatieschap dring ik erop aan met de andere gedeputeerden in overleg te 
gaan om tot komen tot FKPP’s, want na realisering daarvan is het voor fietsend Nederland extra mooi 
om naar Drenthe te komen.  
Mijnheer de voorzitter. Ik kom op de moties.  
Wij zullen motie M1 steunen. Het daarin gevraagde past in het beleid en past ook in het verhaal van de 
heer Baas over het consultatiedebat.  
Motie M2 zullen wij niet steunen. Wij zijn van mening dat eerst duidelijk moet zijn hoe de hele infrastruc-
tuur rond Roden-Leek wordt. Als het daarna nog nodig is, kan altijd nog het in de motie gevraagde wor-
den gedaan.  
Motie M3 lijkt heel aardig, maar is wat ons betreft te veel toegespitst op sportverenigingen, terwijl breed-
tesport meer is dan alleen maar sportverenigingen. Verdubbeling van het bedrag kan bij binnenhalen 
van een heel duur topsportevenement wel eens zo duur uitvallen dat het resultaat is dat uiteindelijk  
minder topevenementen naar Drenthe worden gehaald. Wij zijn daarom niet voor die motie.  
Wij vinden motie M5 niet verstandig. Wij zijn met de gedeputeerde van mening dat het verstandiger is 
hierover eind dit jaar in de commissie te spreken. Overigens willen wij artikel 4-overleggen zeker niet 
voor de voeten lopen. De verantwoordelijkheden moeten daar neergelegd worden waar ze horen te zijn. 
Het zal geen verbazing wekken dat wij voor onze eigen motie M6 zijn.  
Wij trekken motie M7 in, nu hetgeen daarin wordt gevraagd door de heer Looman is overgenomen. 
Handhaving van de motie wekt dan alleen maar wantrouwen en dat is, gezien de correcte beantwoor-
ding en de toegankelijkheid over en weer, het laatste wat wij willen.  
 
De VOORZITTER: Aangezien motie M7 is ingetrokken, maakt zij geen onderwerp van beraadslaging 
meer uit.  
 
De heer BERENDS: Voorzitter. Ik wijs erop dat motie M2 ook door het college wordt overgenomen. Ik 
heb de heer Bats dat horen zeggen. Waarom is het CDA daar dan tegen?  
 
De heer KLAVER: Maar komt die motie alsnog in stemming?  
 
De VOORZITTER: In het dualistische systeem is het niet meer zo dat wanneer het college een motie 
heeft overgenomen, die daarna niet meer in stemming kan komen. Het staat de staten nog altijd vrij het 
oordeel van het college wel of niet te volgen. M2 blijft op de agenda staan en zal straks in stemming 
komen.  
 
De heer KLAVER: Voorzitter. Ik dank u vriendelijk voor uw hulp. 
Het in motie M8 voorgestelde, namelijk het aanstellen van een subsidiemakelaar, vinden wij geen goed 
idee en daarom zullen wij niet voor die motie stemmen. Wij zijn wel van mening dat de mensen goed 
geholpen moeten worden, maar wij zien dan liever dat de mensen in dit huis – en dat zijn ontzettend 
goede medewerkers – dat beetje extra kunnen om mensen met vragen goed te helpen.  
Motie M9, die voorzien is van het nieuwe logo van de ChristenUnie, zullen wij steunen.  
Ik neem aan dat motie M10 wordt ingetrokken – ik zie de heer Van de Boer instemmend knikken – en bij 
de bespreking van motie M17 kom ik er dan wel weer op terug. 
Op dit moment zijn wij niet voor motie M11, de motie over de parkeerplaatsbeveiliging. Met de gede-
puteerde willen wij graag discussiëren over de feiten en aan de hand van die feiten een mening vormen.  
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Hetzelfde geldt voor motie M12. De toezegging van de heer Bats om te komen met een Notitie buiten-
land vinden wij waardevol. Wij wachten die notitie, waarin hij zijn visie kenbaar maakt af, en daarna zul-
len wij die notitie bespreken.  
Wij denken dat de ambities van het college met betrekking tot het onderwijskansenbeleid uitstekend zijn 
en dat die prima in allerlei notities zijn verwoord. Wij willen het college daarom het groene licht geven en 
zullen niet voor motie M13 stemmen.  
Wij zijn van mening dat het college met de jeugdsportpas op de goede weg is en dat daaraan op dit 
moment niets behoeft te worden toegevoegd.  
Wij zijn voor een onderzoek naar de spoorlijn (motie M15). Meten is weten, dus wij zullen die motie 
steunen.  
Een werkgroep uit de staten met betrekking tot het behoud van de landschappelijke en cultuurhis-
torische waarden (motie M16) voegt naar onze beleving niets toe. 
Met motie M17 kunnen wij heel goed leven. Wij hadden haar zelfs graag mede willen ondertekenen.  
 
De heer VAN DE BOER: Mijnheer de voorzitter. Ik dank het college voor de beantwoording die plaats-
vond vanuit de dualistische gedachte dat PS en GS ieder hun eigen verantwoordelijkheid hebben. Wij 
waarderen dat.  
Ik wil nog een paar opmerkingen maken over de reactie van de gedeputeerden op onze eerste termijn.  
De heer Baas sprak over de subsidiemakelaar alsof er sprake zou zijn van een extra schakel. Onze 
bedoeling is juist het hele traject te stroomlijnen en vandaar dat wij geen extra ambtenaar willen, maar 
een al aanwezige ambtenaar de opdracht willen geven als haarlemmerolie of smeerolie te fungeren, dus 
ervoor te zorgen dat de procedures snel op elkaar aansluiten en dat de technische verwerking van het-
geen men wil geen vertraging oplevert. Misschien ben ik wat onduidelijk geweest, maar het gaat ons om 
het versnellen van het proces en het geven van gerichte informatie. Het gaat om serviceverlening aan 
degenen die een stuk innovatie willen plegen en daarmee mogelijk werkgelegenheid scheppen. Het 
gaat dus absoluut niet om een extra formatieplaats.  
Motie M10 zullen wij intrekken.  
 
De VOORZITTER: Aangezien motie M10 is ingetrokken, maakt zij geen deel meer uit van de beraad-
slaging.  
 
De heer VAN DE BOER: Voor de argumentatie sluit ik mij aan bij de heer Veenstra, die de vervangende 
motie M17 heeft ingediend.  
Wij hebben gesproken over een leerstoel zorgeconomie, dus niet alleen zorg. Wij beogen een tijdige 
discussie om ons voor te bereiden op de dingen die als gevolg van de vergrijzing komen gaan. Ik heb 
gewezen op de demografische ontwikkeling van Drenthe en op de trek van elders naar Drenthe om hier 
te gaan Drentenieren. Wij willen tijdig weten welke maatregelen in de volle breedte genomen moeten 
worden om als de vergrijzing verder om zich heen slaat, de benodigde zorg te kunnen verlenen. Het 
voorstel is dus veel breder dan alleen maar onderwijs, het is een visie op de samenleving in het per-
spectief van toekomstige ontwikkelingen. Gedurende de drie jaar dat het lectoraat zorgeconomie draait, 
kan een nadere analyse worden gemaakt en komt scherper voor de bril wat er gedaan moet worden.  
Ik dank de gedeputeerde voor het antwoord en het initiatief dat zij zal nemen in de richting van de scho-
lengemeenschappen voor havo/vwo met betrekking tot het technasium. Wij zullen met grote belangstel-
ling maar ook uitermate nauwkeurig de ontwikkelingen volgen en wij hopen van tijd tot tijd op de hoogte 
te worden gehouden.  
Met betrekking tot het microkrediet delen wij de mening van de heer Looman dat het zaak is eerst te 
evalueren en te bekijken wat het opgeleverd heeft. Wij danken hem voor zijn in beginsel positieve 
grondhouding. Het gezamenlijke doel is dat wij de zaak op gang brengen en daar waar dat nodig is er 
extra energie in stoppen.  
Voorzitter. Ik kom op de moties.  
Wij zullen motie M1 over de taken, positie, prioriteiten en taakopvatting van provincies steunen.  
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In motie M2 wordt gevraagd om een onderzoek naar een adequate OV-vervoersvorm op de verbinding 
Roden-Groningen. Wij weten wat er speelt in de kop van Drenthe en hebben daarover al diverse contac-
ten gehad. Wij zijn zeer voor zo’n onderzoek en zullen de motie steunen.  
Motie M3, de motie over de breedtesport in relatie tot topsportevenementen steunen wij niet. Wij vinden 
topsport voor het profileren van belang, maar de breedtesport vinden wij voor geheel Drenthe zeer be-
langrijk. Door de koppeling ontstaat het risico dat geen grote topsportevenementen meer plaatsvinden, 
omdat het geld voor de cofinanciering in de breedtesport niet beschikbaar is. Wij vinden het daarom 
jammer dat beide, op zich belangrijke elementen in deze motie aan elkaar gekoppeld zijn.  
Wij zullen tegen motie M5 stemmen. Voor onze argumentatie verwijzen wij naar de woorden van de 
gedeputeerde.  
Motie M6, de motie van het CDA over investeringssteun aan jonge agrariërs, is volledig complementair 
aan de door PvdA en VVD in eerste termijn ingediende motie. Gelet op het belang en omdat er geen 
sprake is van een dubbeling maar opeenvolging van gelden, zullen wij motie M6 steunen.  
Het zal wel geen verbazing wekken dat wij motie M8, de motie die door onszelf is ingediend, steunen.  
Voor de moties M9 en M11 geldt hetzelfde.  
In de fractie van de VVD is een forse discussie gevoerd over motie M12, de motie over de Drentse  
millenniumdoelstellingen. Uiteindelijk heeft de fractie besloten de motie niet te steunen, omdat de gede-
puteerde heeft aangegeven de discussie over dit probleem in een breder verband en naar aanleiding 
van zijn Notitie buitenland te willen voeren.  
Wat in motie M13 wordt gevraagd, staat in wezen al in de Voorjaarsnota PLUS en daarom zullen wij die 
motie niet steunen.  
Motie M14 zullen wij niet steunen.  
Over motie M15 is uitgebreid in mijn fractie gesproken. De op een na grootst mogelijke meerderheid zal 
tegen de motie stemmen. Dat betekent dat een lid van mijn fractie voor de motie zal stemmen.  
Wat in motie M16 wordt gevraagd, gebeurt in wezen al, want is in de vorige statenperiode door de leden 
Smidt en Hornstra ingezet. Wij willen dat op die lijn wordt doorgegaan en zullen daarom onze steun aan 
motie M16 onthouden.  
De motie M17, die twee andere moties vervangt, zullen wij uiteraard steunen.  
 
De heer OOSTERLAAK: Mijnheer de voorzitter. Ik wil beginnen met enkele opmerkingen over het OV. 
Het zal duidelijk zijn dat wij het met een groot deel van het verhaal van de gedeputeerde niet eens zijn. 
Wij denken dat een heel groot deel van de bevolking maar heel matig tevreden is over de kwaliteit van 
het OV. Regelmatig wordt erop gewezen dat er een fijnmaziger OV-net nodig is. Veel Drenten zijn van 
mening dat het OV op een andere manier aangepakt moet worden.  
Wij zijn van mening dat de gedeputeerde bij het aanbesteden van het OV wat al te gemakkelijk de ogen 
sluit voor de nadelen van privatisering. Het lijkt ons daarom voor de hand te liggen dat nog eens wordt 
bekeken hoe het in de toekomst beter aangepakt kan worden.  
Wij zijn natuurlijk voor gratis OV, maar de discussie daarover voeren wij graag op het moment dat de 
resultaten van de landelijke proeven hiermee bekend zijn.  
Wij zijn buitengewoon verheugd dat er een onderzoek lijkt te komen naar de spoorverbinding  
Emmen-Groningen.  
Voorzitter. Wij zullen in principe voor alle moties stemmen, met uitzondering van de moties M11 en M12.  
Met betrekking tot M12 lijkt het ons goed dat daarover nog eens gesproken gaat worden. Het is natuur-
lijk heel sympathiek om op deze manier iets te doen, maar wij vragen ons af of er geen betere mogelijk-
heden zijn.  
Op dit moment zijn wij er nog niet aan toe om met motie M11 in te stemmen. Wij willen hierover nog wel 
eens nader discussiëren.  
De heer Baas heeft al wel het een en ander over motie M8, de motie over de subsidiemakelaar, gezegd, 
maar wij horen nog graag welke andere oplossingen hij ziet.  
Ik heb in eerste termijn twee moties aangekondigd. Wij hebben daarbij een wat andere werkwijze ge-
volgd dan de andere fracties, maar ik ga ervan uit dat alle fracties die moties inmiddels wel onder ogen 
hebben gehad. Ik zal aan het eind van mijn tweede termijn die moties indienen.  
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Naar aanleiding van de vragen daarover lijkt het mij goed nog even in te gaan op het elektronisch  
patiëntendossier (EPD).  
Onlangs is een rapport van Ernst&Young verschenen waaruit blijkt dat het niet mogelijk zal zijn het  
landelijke EPD in 2009 in te voeren. Het is zelfs zo dat huisartsen uit Twente zich terug dreigen te trek-
ken uit het koplopersproject EPD omdat de resultaten van het LSP zeer mager zijn. Het zijn allemaal 
vaktermen, maar het komt erop neer dat het in Drenthe goed gaat en dat dit bij de rest van de projecten 
nog maar de vraag is.  
Het CDA heeft aangegeven te willen wachten op de nieuwe norm voor het uitwisselen van gegevens. 
Het antwoord hierop zou kunnen zijn dat de Centrale Huisartsendienst Drenthe (CHD) met het 
OSIS-systeem werkt, een systeem dat prima werkt, terwijl het landelijke schakelpunt werkt met HL7V3, 
welk systeem gewoon nog niet werkt. De nieuwe Europese norm is nog in ontwikkeling en het ziet er 
naar uit dat het nog jaren duurt voor men er uit is. Ons idee is daarop niet te gaan wachten.  
Op de vraag van de ChristenUnie over het opslaan van patiëntengegevens is het antwoord dat er geen 
sprake is van het opslaan van gegevens, het is het per computer opvragen en raadplegen van gege-
vens van de patiënt bij zijn of haar eigen huisarts. Het is dus niet zo dat het EPD een aparte computer is 
waarin alles wordt opgeslagen; het gaat er gewoon om dat wanneer iemand bij een huisartsenpost 
komt, zijn of haar gegevens kunnen worden opgevraagd.  
Mevrouw Haarsma zei dat er een gesprek is geweest met Achmea en dat er misschien in 2008 een 
bijdrage komt. Die kennis hebben wij in onze motie meegenomen.  
Wij willen de staten voorhouden dat het niet kiezen voor het EPD betekent dat er naar verwachting de 
eerste vijf jaar geen sprake zal zijn van het raadplegen van patiëntengegevens tijdens avond-, nacht- en 
weekenddiensten. We laten de inwoners van Drenthe dus gewoon in de steek als wij het nu laten lopen. 
Er is nu draagvlak bij de huisartsen en het is de vraag of dit bij uitstel in takt blijft en of het dan nog wel 
allemaal in stand kan komen.  
 
Mevrouw KAAL: Voorzitter. Praten we nu niet over verschillende dingen? Het gaat de heer Oosterlaak 
dus om het waarneemdossier voor huisartsen, terwijl hij over het EMD (elektronisch medicatie dossier) 
spreekt. Beide zijn onderdeel van het EPD.  
Het waarneemdossier loopt wel goed.  
 
De heer OOSTERLAAK: Dat er een waarneemdossier zal zijn, neem ik meteen aan. 
 
Mevrouw KAAL: Dat loopt hier in Drenthe goed en daar vraagt de SP geld voor.  
 
De heer BEERDA: Ik vind dat de heer Oosterlaak dit allemaal wel wat gemakkelijk af doet. Hij heeft nog 
geen minuut geleden gezegd dat als wij nu niet akkoord gaan, wij alle Drenten in de steek laten, terwijl 
er op zijn opmerkingen toch wel het een en ander valt af te dingen. Er zijn twee mogelijkheden: of de 
heer Oosterlaak zegt niet dat wij alle Drenten in de steek laten – als hij dit zegt, voel ik mij in de kuif 
gepikt en bovendien vind ik het een onterechte opmerking – of hij doet het dossier goed. Het is van 
tweeën een.  
 
De heer OOSTERLAAK: Ik neem aan dat de heer Beerda bij de presentaties van het EPD is geweest. Ik 
ben bij de pilot in Hoogeveen geweest en ik heb in grote lijnen in het hoofd hoe het allemaal in elkaar zit. 
Mijn mening is dat het EPD voor heel veel Drenten van groot belang is. De meeste Drenten denken 
overigens dat het EPD al in werking is. Dat is helaas nog niet geval. Als je nu bij een huisartsenpost 
komt dan is het zo dat de arts die daar zit niet bij de gegevens van de eigen huisarts van de patiënt kan 
komen. Ik denk dat het zonneklaar is dat dit systeem voor iedereen van groot belang is. Als wij er niet in 
slagen de invoering van dit systeem voor elkaar te krijgen dan zullen een hoop mensen in Drenthe daar 
de dupe van zijn.  
 



  
4 en 5 juli 2007 69 

 

De heer BEERDA: De heer Oosterlaak zei het zonet toch een tikkeltje anders. Hij zei dat wij mensen in 
de steek zouden laten en dat vind ik nogal wat. Bovendien, wij hebben al een traject dat aanstaande is 
en verder is het nog maar de vraag of de provincie het geld moet aanvullen of dat de zorgverzekeraars 
dat moeten doen. Ik heb in eerste termijn al gevraagd of de provincie dan het vangnet moet zijn voor 
alles wat in deze provincie niet goed gaat. Wij hebben daar  redelijk heldere opvattingen over en boven-
dien krijgen wij nog een discussie over de kerntaken.  
Ik vind dat de heer Oosterlaak wel gemakkelijk over al die zaken heen walst. Nogmaals, een goede 
discussie op basis van een goed dossier heeft nog niet plaatsgevonden en dan vind ik de uitspraak dat 
wij alle Drenten in de steek laten, wel erg zwaar.  
 
De heer WESTERHOF: Voorzitter. Ik wil mijn fractievoorzitter een beetje steunen.  
 
De VOORZITTER: Van harte gelukgewenst. 
 
De heer WESTERHOF: Dank u wel.  
Het gaat erom dat op dit moment alle huisartsen bereid zijn – het gaat in Drenthe om 220 huisartsen – 
te participeren in dit project. Dus wat dat betreft is de bereidheid bij de huisartsen volledig aanwezig. Als 
het nu niet doorgaat, zal het nog een hele tijd duren voor het wel doorgaat en tegen die tijd is de aan-
hang van de huisartsen volledig verdampt. We weten dat iedere huisarts ongeveer € 2.000,-- moet  
investeren. Het gaat dus uiteindelijk om € 440.000,-- dat de huisartsen nu aanbieden. Als wij nu niet 
willen dan moeten wij straks dokken. Het is dus ook een financieringsvraagstuk. 
 
De heer BEERDA: Kan de heer Westerhof uitleggen waarom de provincie dan zou moeten dokken? Ik 
ken nog wel een aantal beroepsgroepen waarbinnen allerlei zaken verbeterd kunnen worden en waar-
om zou de provincie in dit unieke geval moeten dokken? Ik zie dat niet.  
 
De heer WESTERHOF: Ik heb er een heel gemakkelijke verklaring voor. Het is van een groot maat-
schappelijk belang voor de Drentse burger. Het gaat in dit geval om alle Drenten, dus om alle mensen 
die in Drenthe wonen en eventuele vakantiegangers.  
Een aantal jaren geleden is een soortgelijk voorstel gedaan naar aanleiding van het tekort aan huisart-
sen. Toen heeft de provincie voor een onderzoek € 2,5 ton op tafel gelegd. Het voorstel daartoe is toen 
met algemene stemmen door de staten aangenomen. 
 
De heer OOSTERLAAK: Voorzitter. Ik wil mijn tweede termijn afronden met het indienen van de moties.  
 
Motie M18 
 
PS van Drenthe, in vergadering bijeen op woensdag 4 juli,  
 
van mening zijnde dat, 
- een elektronisch patiënten dossier (EPD) van groot maatschappelijk belang is voor de inwoners 

van Drenthe; 
- een EPD een grote bijdrage is aan nog betere kwaliteit van eerstelijnszorg in Drenthe; 
- een EPD innovatief project is en past binnen het innovatiebeleid van de provincie Drenthe; 
- door het uitzicht op het feit dat een landelijk EPD nog jaren op zich laat wachten nu te kiezen voor 

een provinciale uitrol; 
- een Drents EPD een opstap is en een basis legt voor het landelijk EPD; 
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hebben geconstateerd dat, 
- de vraag om een EPD bij organisaties (o.a. zorgbelang) en inwoners van Drenthe groot is; 
- de resultaten van een pilot project in Hoogeveen door de Centrale Huisartsendienst Drenthe 

(CHD) zeer goed zijn; 
- de kennis, ervaring en het draagvlak bij de CHD en de meer dan 220 aangesloten huisartsen door 

uitstel niet verloren mag gaan; 
- de zorgverzekeraar tot op heden niet bereid is om geld voor een EPD beschikbaar te stellen; 
- de huisartsen bereid zijn veel tijd te investeren in scholing, het aanpassen van de systemen, het 

beschikbaar stellen van hun dossiers en alle vervolg exploitatie kosten op zich te nemen. 
 
verzoeken het college van GS 
- samen met de CHD in gesprek te komen met de zorgverzekeraar om tot een gezamenlijke finan-

ciering van dit project (€ 350.000,--) te komen; 
- garant te staan voor financiering van de uitrol van het EPD project tot een maximum van 

€ 210.000,-- uit de algemene reserve 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Deze motie maakt deel uit van de beraadslagingen. 
 
De heer OOSTERLAAK: Voorzitter. Om gelijke kansen op onderwijs voor ieder kind te waarborgen, is 
het van belang dat kinderen die gebruik maken van het voortgezet onderwijs in staat worden gesteld het 
onderwijs te volgen waartoe zij in staat zijn. Wij pleiten er dan ook voor om te onderzoeken hoeveel 
financiële middelen nodig zijn.  
Daartoe dien ik de volgende motie in.  
 
Motie M19 
 
PS van Drenthe in vergadering bijeen op 4 juli 2007, 
 
kennisgenomen hebbende van: 
- dat kinderen die gebruikmaken van het voortgezet onderwijs dit veelal moeten doen in een plaats 

anders dan de woonplaats van het kind; 
- deze afstanden groter zijn dan 10 km; 
- dat een aantal van deze kinderen door de financiële gezinssituatie gedwongen wordt om onder-

wijs te volgen in de nabije omgeving van hun woonplaats; 
- dit onderwijs niet voldoet aan het niveau van het kind; 
- het feit dat een groep kinderen een slechtere startsituatie heeft dan kinderen die minder dan 

10 km van hun woonplaats voortgezet onderwijs volgen. 
 
overwegende dat: 
- speciaal vervoer voor kinderen in het basisonderwijs vergoed wordt op gemeentelijk niveau; 
- het openbaar vervoer voor studenten gefinancierd wordt door de studiefinanciering; 
- er geen dergelijke regeling bestaat voor kinderen in het voortgezet onderwijs; 
- het mogelijk moet zijn voor kinderen om op ieders niveau onderwijs te genieten; 
- dit niet beperkt kan worden door de financiële gezinssituatie; 
- gezinnen met kinderen die meer dan 10 km van hun woonplaats onderwijs volgen voor gemaakte 

kosten van het openbaar vervoer gecompenseerd dienen te worden. 
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verzoeken het college van GS:  
- dat er zo snel mogelijk een onderzoek komt naar het aantal kinderen in Drenthe dat meer dan 

10 km van hun woonplaats onderwijs volgt; 
- inzicht wordt verkregen in de kosten van het vergoeden van het openbaar vervoer voor deze 

groep kinderen; 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Ook deze motie maakt vanaf nu deel uit van de beraadslagingen.  
 
De heer WENDT: Mijnheer de voorzitter. Ik dank het college voor de antwoorden op de diverse  
inbrengen. Wij kunnen daar wel verder mee, maar veel van wat vandaag is besproken, zal in een later 
stadium nog terugkomen.  
Dat geldt ook voor onze motie M12 over de millenniumdoelen. We hadden in de wandelgangen al wel 
begrepen dat de een blij was met de opname van de projecten van de WMD en de ander juist niet. We 
zijn blij met de opmerking van het college dat de strekking van de motie onderschreven wordt en dat 
hetgeen wij naar voren hebben gebracht ook een plaats zal krijgt in de Notitie buitenland die op korte 
termijn zal verschijnen. Wij hebben dan ook meer tijd om met elkaar van gedachten te wisselen over de 
in de motie geformuleerde doelstellingen.  
Nog een opmerking voordat ik de motie intrek.  
Een bedrag van € 1,-- per inwoner lijkt wel veel, maar het is al met al maar 0,5% van de begroting, dus 
zoveel is het nu ook weer niet.  
Voorzitter. Ik trek de motie nu in omdat die later dit jaar in een andere vorm verder besproken zal wor-
den. 
 
De VOORZITTER: Aangezien motie M12 is ingetrokken, wordt zij van de agenda afgevoerd.  
 
De heer WENDT: Mijnheer de voorzitter. Wij kunnen instemmen met motie M1, die een opdracht aan 
onszelf is.  
Met de moties M2 en M3 hebben wij ook geen problemen. Wat betreft motie M2 zien wij uit naar de 
uitkomst van een mogelijk onderzoek en met betrekking tot motie M3 vinden wij het nu juist heel aardig 
dat niet alleen aan de topsport wordt gedacht, maar daarbij tegelijkertijd ook aan de breedtesport.  
Motie M5 betreft een lastig probleem en ik begrijp dat velen nieuwsgierig zijn naar hoe onze fractie hier-
over gaat stemmen.  
In IPO-verband is besproken dat met name de economische waarde van belang is. In de motie wordt 
om een uitbreiding van het algemeen bestuur gevraagd, terwijl er overal sprake is van inkrimping. Over 
vier jaar zal er een andere vorm van verkiezingen zijn en zal het bestuur anders worden samengesteld. 
De procedure is in de artikelen 3 en 4 van het overleg vastgesteld en eigenlijk vinden wij dat wij ons niet 
meer moeten mengen in wat GS en waterschapsbesturen met elkaar afspreken. Laten zij het overleg-
traject in alle rust afmaken. Mogelijk kan het college het signaal dat uit de bespreking van vandaag naar 
voren komt, nog meenemen, maar misschien is het ook daar al wel te laat voor.  
 
De heer VAN DER TUUK: Is het signaal waarover de heer Wendt nu spreekt de motie? Zo ja, steunt hij 
die motie dan feitelijk?  
 
De heer WENDT: Men zal straks wel merken hoe wij over de motie denken. 
 
De heer VAN DER TUUK: De heer Wendt vraagt het college het signaal uit dit huis mee te nemen.  
 
De heer WENDT: Ja. Er is vandaag een discussie geweest. 
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De heer VAN DER TUUK: Maar als de heer Wendt of het college dat signaal wil meenemen, zegt hij in 
feite dat hij de motie steunt.  
 
De heer WENDT: Nou, ik was nog niet uitgesproken. Ik begrijp dat de heer Van der Tuuk mijn woorden 
in die richting wil vertalen, maar mijn slotzin is dat wij uiteindelijk deze motie niet zullen steunen. Dit 
uiteraard tot verdriet van de heer Van der Tuuk en anderen en misschien ook wel tot verdriet van ons-
zelf want het plezierige van de motie is dat natuurorganisaties misschien een extra zetel kunnen krijgen. 
Maar ja, als je de een wat geeft, zal de ander ook wel komen vragen.  
Helaas dus. Het bepalen van ons standpunt over motie M5 is een zware bevalling geweest, maar uit-
eindelijk zullen wij deze motie dus niet steunen.  
Motie M6 steunen wij ook niet, omdat er een andere motie over hetzelfde onderwerp is.  
 
De heer WIJBENGA: Voorzitter. De heer Wendt zegt dat er over dit onderwerp nog een andere motie 
voorligt. Dat klopt, maar de moties vullen elkaar aan. Is dat de heer Wendt ontgaan? Als dit niet zo is, 
begrijp ik de opmerking van de heer Wendt niet.  
Motie M6 gaat over het jaar 2007 en de door de fractie van de ChristenUnie mede ondertekende motie 
M9 gaat over de jaren 2008 en verder.  
 
De heer WENDT: Wij sluiten ons op dit punt aan bij de opmerkingen van het college en het college heeft 
zich voor motie M9 uitgesproken.  
Voorzitter. Als ik de heer Baas hoor dan lijkt motie M8 over de subsidiemakelaar wat overbodig omdat 
het college in de nieuwe structuur een directere weg wil aanwijzen. Ik hoor nog graag een nadere ver-
klaring van het college, want op zich staan wij wel sympathiek tegenover het doel van deze motie.  
Ik kom op motie M11. Wij hebben ons afgevraagd of het beveiligen van parkeerplaatsen langs rijks-
wegen geen taak van de rijksoverheid is. Maar wij zijn zo enthousiast over de motie dat wij haar zullen 
steunen.  
Wat in motie M13 wordt gevraagd, gebeurt al en daarmee is deze motie misschien overbodig, al is het 
signaal niet verkeerd. Daarom steunen wij motie M13. 
Wij zullen tegen motie M14 stemmen.  
Het onderzoek naar de spoorlijn Groningen-Emmen (motie M15) komt er, maar wij zitten daar niet direct 
op te wachten, te meer niet daar in de Regiovisie Groningen-Assen al diverse plannen ontwikkeld wor-
den.  
Met wat in motie M16 wordt gevraagd, is men in dit huis al bezig. 
 
De heer KLAVER: Ik snap het even niet. De heer Wendt spreekt over de Regiovisie Groningen-Assen 
en hij legt een verband met Emmen. 
 
De heer WENDT: Emmen valt daarbuiten, dat geef ik toe, maar het spoor naar Veendam valt daar wel 
onder.  
Met betrekking tot motie M18 – ik heb de letterlijke tekst nog niet onder ogen gehad – vraag ik mij af of 
Drenthe voorop moet lopen. Wat gebeurt er met patiënten die buiten Drenthe behandeld worden en wat 
gebeurt er als er straks landelijk een geheel ander systeem komt dan in Drenthe wordt ingevoerd?  
Misschien hebben we dan wel te vroeg een paar ton over de balk gegooid.  
 
De heer WESTERHOF: Ik wil nog enige correctie aanbrengen. Het lijkt er niet op dat er de komende 
jaren een landelijk systeem komt. Het kan in ieder geval nog wel vijf jaar duren en dan is het vervolgens 
de vraag hoelang het nog duurt voor Drenthe zover is. Dus al die tijd blijven de patiënten verstoken van 
een stukje persoonlijke bescherming bij bijvoorbeeld ongevallen. Het kan nu voorkomen dat een kind op 
weg naar school een ongevalletje krijgt, bij een huisarts belandt, daar medicijnen krijgt voorgeschreven, 
waarvoor het allergisch is, als gevolg waarvan het overlijdt. Voor dat soort situaties is het EPD van  
elementair belang; daar praten we over!  
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De heer WENDT: Het lijkt mij goed hierover nog eens nader met elkaar te spreken voordat we een  
besluit nemen.  
 
De heer LANGENKAMP: Mijnheer de voorzitter. Ik wil beginnen met mijn dank uit te spreken – zo  
beginnen ook gedeputeerden hun antwoord heel vaak - voor de vele aanmoedigingen om door te gaan 
om de Tour de France naar Drenthe te halen. Het doet mij deugd dat dit zo gewaardeerd wordt; ik zal 
het persoonlijk oppakken en het wordt dus geen GroenLinks-actie.  
Na deze inleiding kom ik gelijk bij motie M3, de motie over subsidiëring van de breedtesport. Mijn fractie 
zal daarover verdeeld stemmen. Dat heb je bij zo’n grote fractie! Wat in de motie wordt voorgesteld, lijkt 
heel sympathiek, maar de verhouding 1:2 kan ongelooflijk veel problemen opleveren. Ik ben benieuwd 
hoe deze motie gaat uitpakken, want het is allemaal ook nog eens heel moeilijk meetbaar. Maar daar 
komen we vanzelf wel eens op terug.  
De Tour is niet duurder dan de Vuelta, want de Tour kostte Valkenburg verleden jaar maar zeven ton en 
leverde meer dan € 12 miljoen op. Van het tekort waar Groningen na de Giro mee geconfronteerd werd, 
was in Valkenburg dus geen sprake en dat tekort hoeft dus ook in Drenthe niet te ontstaan.  
Voorzitter. Er zijn in het eerste uur van deze vergadering veel lovende woorden gesproken en omdat er 
desondanks toch nog zoveel moties zijn ingediend, lijkt het alsof we het niet eens zijn. Het lijkt erop 
alsof, als het erop aankomt, iedereen toch weer wat anders wil.  
Ik wil benadrukken dat wij eigenlijk alle moties heel sympathiek vinden, al hebben wij bij sommige  
moties wel wat vragen en twijfels. Zo hoopte ik over motie M8, de motie over de subsidiemakelaar,  
morgen bij de behandeling van de wijziging van de ASV verder te kunnen spreken, want die motie is 
vandaag eigenlijk een beetje een vreemde eend in de bijt. Ik snap ook niet goed wat die makelaar moet 
doen. De nieuwe ASV moest duidelijker, transparanter en gemakkelijker bruikbaar worden, maar als 
daarna nog een makelaar nodig is, is de opdracht voor een aanpassing van de ASV mislukt. De VVD 
heeft denk ik een heel andere insteek met deze makelaar en dan vind ik het jammer dat daarover van-
daag beslist moet worden. Als de clou van de motie is dat er meer gebruik gemaakt gaat worden van de 
ASV dan ben ik het wel met de motie eens. Maar dat zien we morgenvroeg dan wel.  
 
De heer VAN DE BOER: De bedoeling is dat er meer en beter gebruik van wordt gemaakt. 
 
De heer LANGENKAMP: Meer en beter, het is geweldig.  
Ik wil nog even terugkomen op de moties die ik, zo heb ik de indruk, niet helemaal goed heb uitgelegd.  
Hetgeen in motie M13 wordt voorgesteld, wordt door de gedeputeerde fantastisch genoemd en juist 
daarom willen wij het onderwijskansenbeleid een preprioriteit geven. Wij willen het college meegeven 
dat het bij het opstellen van de begroting voor dit onderwerp een bedrag van € 1 miljoen reserveert. Wij 
willen met deze motie dit geld vast claimen. 
Hetzelfde geldt voor het jeugdsportfonds (motie M14). De kortingspas geldt voor alle inwoners en die 
pas geldt ook voor cultuur, terwijl het ons gaat om de kinderen die anders niet aan sport kunnen doen 
omdat hun ouders onder het minimabeleid vallen. De door ons gevraagde pas is veel gerichter dan de 
algemene kortingspas en daarom kunnen beide passen naar mijn mening wel degelijk naast elkaar be-
staan. 
 
Mevrouw MASTWIJK: De heer Langenkamp zegt dat de sportpas speciaal bedoeld is voor kinderen die 
onder het minimabeleid vallen. Ik weet dat in Hoogeveen in het minimabeleid geld wordt uitgetrokken 
om die kinderen te laten sporten. Zij kunnen zowel voor de sportclub als voor hun sportkleding geld 
krijgen. Heeft de heer Langenkamp onderzocht hoe dit bij andere gemeenten zit?  
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De heer LANGENKAMP: Dat hebben wij onderzocht. In onze motie staat dat de twaalf Drentse gemeen-
ten hierin voor 50% bijdragen. Maar daarna ontbreekt er nog een bedrag. Wij vragen de provincie dat 
bedrag – het gaat om 25% van het totaal – drie jaar lang bij te passen. Dat is omdat de gemeenten het 
niet rond krijgen, ook niet met de bijdragen van de door hen aangeschreven bedrijven. Dát is het ver-
haal. Misschien stemt dit het CDA nog even tot nadenken.  
Ik kom op motie M16. Ik vind het jammer dat een aantal fracties zeggen dat GS het maar moeten doen. 
Dat GS zelf zeggen de werkgroep te zijn waarom in de motie wordt gevraagd, vind ik een prachtige 
vondst, maar ik heb het idee dat de staten deze zaak veel meer naar zich toe moeten trekken. De staten 
zijn de volksvertegenwoordigers en zij moeten daarom in een vroeg stadium de burgers vragen wat zij 
willen. De werkgroep die uit leden van PS, burgers en instellingen moet worden gevormd, moet met een 
standpunt komen en met dit standpunt kunnen GS bij het schrijven van hun notitie rekening houden. De 
werkgroep kan GS dus ondersteunen.  
Ik heb de indruk dat de heer Baas mijn opmerking over de site www.drenthe.nl niet goed begrepen 
heeft. Mijn vraag is waarom het allemaal niet eerder geregeld kan worden. Het geld is er en er is een 
systeem. Als dat er allemaal is en er zijn bovendien mensen die ermee kunnen werken, waarom moet 
het dan nog een halfjaar duren? Ik snap dat echt niet. Volgens ons moet het direct ingevoerd kunnen 
worden. Ik kan mij nog herinneren dat de heer Weggemans hierover zei dat dit wel het meest gemak-
kelijke onderdeel van recreatie en toerisme was en dat dit morgen al zou kunnen worden ingevoerd. 
Maar onderhand is het wel zo’n twee jaar geleden dat dit gezegd werd. Overigens hoop ik dat de heer 
Weggemans aan de beterende hand is.  
De heer Bats wil wat aan zijn imago doen. Dat is natuurlijk prima. Ik hoop dat Sipke goed naar hem  
luistert en ik heb het nu natuurlijk over de hond.  
Ik ben blij dat het college motie M2 van de PvdA overneemt. GroenLinks is altijd blij als welke motie over 
het OV dan ook wordt aangenomen, want wij omarmen elke poging om het OV te verbeteren. Op ons 
verzoek vindt vandaag een expert meeting plaats, georganiseerd door Bügel Hajema, waarin een aantal 
instanties, bedrijfsleven en overheden samen praten over hoe het gratis OV betaalbaar kan worden 
gehouden, want "gratis OV" bestaat niet, zoals de heer Bats terecht opmerkte. Na de zomer zal ik staten 
en college berichten over wat er uit dit overleg gekomen is.  
 
De heer LOOMAN: Mijnheer de voorzitter. Wat mij betreft wordt dit een heel korte tweede termijn.  
Ik hoop dat de volgende keer wanneer wordt gesproken over marketing en promotie, gezegd kan  
worden dat we alle ellende achter ons hebben gelaten en dat vanaf nu alleen nog vooruit gekeken zal 
worden.  
Ik weet niet of motie M9 wordt aangenomen, maar ik verzoek de indieners alvast wel om in ieder geval 
punt 3 van het verzoek aan GS te schrappen. De staten hebben vanochtend veel vertrouwen in mijn 
financiële beleid uitgesproken, maar de in punt 3 voorgestelde financiering is ondeugdelijk. Ik wil een-
malig met de staten afspreken dat ik ermee in kan stemmen dat een voorstel wordt gedaan waarvoor 
geen dekking is aangegeven, mits de staten de dekking aan het college overlaten.  
 
Mevrouw HAARSMA: Mijnheer de voorzitter. Motie M3 gaat over de breedtesport in relatie tot de top-
sport. Het college vindt de strekking van de motie uitstekend, maar verzoekt de indieners van de motie 
wel om uit het verzoek te schrappen dat voor iedere subsidie aan topsport het dubbele bedrag aan de 
breedtesport moet worden uitgegeven. Als dit niet gebeurt, ontraadt het college aanvaarding van de 
motie. Wordt deze zinsnede niet geschrapt dan zal de heer Langenkamp de Tour nooit naar Drenthe 
kunnen halen.  
Met betrekking tot motie M13 heb ik al gezegd dat wij op de steigers staan om daarvoor een plan te 
maken. De systematiek is bekend: eerst de plannen en dan het geld. De fractie van GroenLinks is dit 
helemaal met ons eens en op grond van deze systematiek ontraad ik aanvaarding van de motie.  
Ik kom op motie M14, de motie over het jeugdsportfonds. Wij zijn het erover eens dat de jeugd moet 
kunnen sporten, ook de jeugd met een smalle beurs. Het college probeert in Drenthe een jeugdsportpas 
te krijgen. In de motie wordt ingezet op twee sporen en op grond daarvan ontraad ik aanvaarding van de 
motie.  
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De heer LANGENKAMP: Mevrouw Haarsma noemt het nu een jeugdsportpas. Dat is iets geheel 
nieuws.  
 
Mevrouw HAARSMA: De heer Langenkamp weet waarover ik spreek. De motie van GroenLinks heeft 
betrekking op de jeugd en ons plan ook. Het gaat over een sportpas. 
 
De heer LANGENKAMP: Ja, maar die geldt voor iedereen tot en met 80 jaar.  
 
Mevrouw HAARSMA: Dat moet nog maar blijken. Het gaat om jongeren die aan sport willen doen en die 
dat op dit moment niet kunnen betalen. Daar gaan wij nu mee aan de slag en dat is dezelfde sportpas 
waarmee ook Jeugdzorg Drenthe bezig is.  
 
Mevrouw SMITH: Heeft het college daar dan ook de financiering voor? 
 
Mevrouw HAARSMA: Ja, anders gaan wij er natuurlijk niet mee aan de slag. Wij gaan bekijken hoe wij 
dat tot een goede oplossing kunnen brengen en dan staat er financiering naast.  
Voorzitter. Ik ontraad de staten ten sterkste aanvaarding van motie M18 de motie over het EPD. Over dit 
onderwerp is al het een en ander over tafel gegaan en ik heb al aangegeven een gesprek met de zorg-
verzekeraar te hebben gehad.  
In de motie wordt mij gevraagd een gesprek aan te gaan met de CHD. Ik kan meedelen dat ik regelma-
tig in gesprek ben met de directeur van de CHD. Het lijkt mij verstandig dat ik rechtstreeks met de direc-
teur van de CHD in gesprek ga en dat ik dat niet via de fractie van de SP doe.  
De motie over het onderwijskansbeleid heeft betrekking op de bijzondere bijstand, die allerlei mogelijk-
heden biedt. Ook aanvaarding van deze motie wordt door het college ontraden.  
 
Mevrouw PANNEKOEK: Voorzitter. Ik wil nog even terugkomen op het waarneemdossier. De gedepu-
teerde kent ongetwijfeld de pilot-Hoogeveen?  
 
Mevrouw HAARSMA: Die ken ik. 
 
Mevrouw PANNEKOEK: En die loopt goed?  
 
Mevrouw HAARSMA: Die loopt goed, daar is men enthousiast over.  
 
Mevrouw PANNEKOEK: Het is de bedoeling wat daar gebeurt ook in andere plaatsen te realiseren?  
 
Mevrouw HAARSMA: Ik weet waar het over gaat. Misschien moet ik ook nog even aangeven dat wij als 
provincie altijd hebben gezegd dat dit een innovatief project is. Wij hebben daar middels een tender 
verleden jaar ook € 25.000,-- voor uitgetrokken. Wij zeggen dus niet dat het geen goed plan is, maar het 
is mij al te gemakkelijk om plotseling, omdat er een behoorlijk gat is, het gat door de provincie te laten 
dichten. Daar ben ik vooralsnog nog niet aan toe en ik vind het wel heel simpel om het op deze manier 
zo even te regelen. Er zijn nog andere mogelijkheden, zo hoor ik ook van andere provincies en ik ben 
van mening dat de zorgverzekeraar op dit punt een heel belangrijke taak heeft.  
 
Mevrouw PANNEKOEK: Maar mevrouw Haarsma heeft al met de zorgverzekeraar gesproken.  
 
Mevrouw HAARSMA: Dat heb ik en ik heb zojuist aangegeven hoe de zorgverzekeraar tegen deze 
kwestie aan kijkt.  
 
Mevrouw PANNEKOEK: Maar het idee dat Drenthe hierin een voorloperspositie heeft en dat het een 
goed plan is, onderschrijft de gedeputeerde? 
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Mevrouw HAARSMA: Mevrouw Pannekoek weet ongetwijfeld dat ik graag koploper wil zijn, maar dan 
wel op een goede, verantwoorde manier. De wijze waarop het in de motie wordt voorgesteld, gaat mij 
iets te kort door de bocht.  
 
De heer LANGENKAMP: Mijnheer de voorzitter. Na dit antwoord van de gedeputeerde trekken wij de 
moties M13 en M14 in.  
 
De VOORZITTER: Aangezien de moties M13 en M14 zijn ingetrokken, worden zij van de agenda  
afgevoerd. 
 
Mevrouw KLIP: Mijnheer de voorzitter. Ik kan redelijk kort zijn, want ik moet nog slechts twee moties 
bespreken.  
Ik wil beginnen met motie M17 van de VVD en de PvdA, welke motie door het CDA wordt gesteund, 
althans zo meen ik te kunnen constateren. Ik omarm deze motie. In de Nota energiebeleid is de ambitie 
nog wat ambitieuzer geformuleerd, namelijk 30% CO2-reductie in 2020, wat inmiddels neerkomt op 
2.200 kTon. Met de 900 kTon van de veenbodems erbij, komt het totaal op 3.100 kTon. Er moeten dus 
heel wat tandjes bijgezet worden. We zijn er al mee aan de slag en daarbij ervaren wij de motie als een 
steun in de rug. Ik kom sowieso bij de staten terug met een startnotitie.  
De heer Veenstra zei – het staat overigens niet in de motie - graag in het najaar het programma te ont-
vangen. Ik kan nu wel “ja” zeggen, maar de eerlijkheid gebiedt mij te zeggen dat dit niet gaat lukken. We 
gaan hierover met externe partijen en vooral met de gemeenten praten, want de gemeenten moeten het 
doen en ook meebetalen. Maar begin 2008 gaat wel lukken.    
 
De heer WESTERHOF: Mij liggen de nieuwe kolencentrales in Delfzijl zwaar op de maag, want bij  
noordenwind gaat dan onze hele reductie teniet.  
 
Mevrouw KLIP: Ik ben blij dat de heer Westerhof mij niet vraagt hoe we dat berekenen. Er is een buiten-
gewoon ingewikkeld computerprogramma voor nodig om de uitstoot van CO2 en de effecten van de 
reductie te berekenen. Wij kunnen overigens inmiddels beide. Er wordt gelet op wat de provincie zelf 
uitstoot, dus ook bij noordenwind.  
Natuurlijk heeft de CO2-uitstoot gevolgen voor het broeikaseffect, maar CO2 is iets anders dan fijnstof, 
dat met oostenwind vanuit het Ruhrgebied naar ons toekomt. CO2 is niet gezond als een hoge concen-
tratie ervan wordt ingeademd, maar de mens ademt zelf CO2 uit. Wij houden vast aan de berekeningen 
van onze eigen uitstoot, want zo is het afgesproken. 
 
De heer WESTERHOF: Ik vind dat prima, maar ik bedoelde mijn opmerking meer in de geest van dat 
het Drenthe nu gelukt is om te voorkomen dat Essent een vergunning krijgt, in ieder geval in eerste aan-
leg, en dat het nu wellicht tijd is de gedeputeerden van Groningen zover te krijgen dat er geen kolencen-
trale in Delfzijl komt.  
 
Mevrouw KLIP: De heer Westerhof maakt het met zijn opmerking heel gemakkelijk om een bruggetje 
naar de volgende motie die ik wil bespreken.  
Het is ons gelukt om met de Groninger gedeputeerde op een lijn te komen wat betreft de waterschap-
pen, maar ik ga er niet vanuit dat mij dit als het om de kolencentrale gaat, heel gemakkelijk lukt. Boven-
dien is het ook zijn eigen verantwoordelijkheid en die van de staten van Groningen. Maar de vakbroe-
ders van de heer Westerhof in Groningen hebben hierin natuurlijk ook nog een rol.  
Ik kom op motie M5, de motie over de waterschapsbesturen.  
Als ik de indruk heb gewekt dat het de staten niet vrij zou staan om meningen, gevoelens en overtuigin-
gen naar voren te brengen dan heb ik mij verkeerd uitgedrukt, omdat dat niet vanzelfsprekend niet  
alleen het volste recht van de staten maar dat het college ook naar de staten zal luisteren.  
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De waterschappen hebben zich de afgelopen jaren ontwikkeld tot heel professioneel opererende vol-
wassen organisaties, die het waterbeheer, zowel qua kwantiteit als kwaliteit voor alle doelgroepen uit-
stekend regelen en ook zeer betrouwbare partners zijn voor de provincies als het gaat om het water-
beheer in het stedelijk of landelijk gebied.  
Zowel de Waterschapswet als in de Waterwet beschrijven uitvoerig dat bij zulke professioneel opere-
rende organisaties besturen van beperkte omvang horen. Dit even als start.  
De ontwerpafspraken die inmiddels in de artikel 4-overleggen zijn gemaakt, zijn natuurlijk op basis van 
geven en nemen tot stand gekomen. Maar hiermee wordt de staten natuurlijk absoluut niet het recht 
ontzegd om daar wat dan ook maar van te vinden, maar GS van Drenthe blijven tot nu toe bij hun 
standpunt dat zij zich houden aan de ontwerpafspraken.  
In het eerste deel van het verzoek aan het college wordt eigenlijk van het college gevraagd terug te 
gaan naar de waterschapsbesturen. Ik heb namens GS de artikel 4-overleggen afgerond en ik wil het 
daar vooralsnog bij laten. Ik begrijp overigens de in de motie verwoorde oproep wel, want de achterlig-
gende gedachte van de indieners van de motie is dat in het waterschapsbestuur de via de algemene 
democratie gekozen vertegenwoordigers een zo groot mogelijke plaats moeten krijgen.  
De fase waarin wij nu verkeren is een tussenfase tussen alleen maar via de functionele democratie en 
alleen maar via de algemene democratie over vijf jaar, dus in 2012. Op basis daarvan is dit compromis 
tot stand gekomen. Als dan wordt gezegd dat, omdat de burgers veel meer gaan betalen, zij een grotere 
plek in het bestuur moeten krijgen, ondergraven de indieners van de motie hun opmerking dat bos en 
natuur een extra zetel moeten krijgen want bos en natuur gaan aanzienlijk minder betalen.  
 
De heer VAN DER TUUK: Ik zie de gedeputeerde bewegen en ik zie in de literatuur dat iedereen be-
weegt. Het punt is dat iedereen nu zegt dat het een functionele democratie is, terwijl op basis van de 
Grondwet voor een algemeen vertegenwoordigend lichaam algemene verkiezingen moeten worden 
gehouden. Dat is in dit geval een probleem, want iedereen ziet dat de waterschappen het beheer van de 
hele keten op zich nemen. De waterschappen komen veel breder in de samenleving te staan, ook finan-
cieel, maar op de een of andere manier wordt nu nog niet de stap gezet dat het bestuur van de water-
schappen gewoon via directe verkiezingen met een evenredige vertegenwoordiging worden gekozen, 
waarmee de burger eerlijk en open invloed wordt gegeven. Nee, het is nog steeds zo dat de kwaliteits-
zetels worden gehandhaafd en dat een aantal groepen een voorkeursstemrecht krijgt.  
Als het over vijf jaar waarschijnlijk toch allemaal anders is, en als wij nu al zien dat zoals het nu in de 
praktijk is in feite al geen functionele democratie meer is, waardoor in de Grondwet naar een artikel 
moet worden gezocht om niet meteen naar algemene verkiezingen over te gaan, dan is het toch veel 
beter om nu al gewoon de stap te zetten en nu te doen waartoe de wet nu al de mogelijkheden biedt en 
nu al gewoon open en eerlijke verkiezingen in te voeren?  
 
Mevrouw KLIP: Maar die mogelijkheid biedt de wet nog maar ten dele, omdat de Waterschapswet na 
eindeloos heen en weer praten tussen onder andere de VNG, het IPO en de Unie van Waterschappen 
tot stand is gekomen en bovendien de Tweede Kamer ervoor gezorgd heeft dat de oorspronkelijk zes 
geborgde zetels zijn uitgebreid tot negen. Dat is het kader waarbinnen wij opereren. 
Natuurlijk is er een spanningsveld, want ook al nemen de staten in december een beslissing, wij kunnen 
de waterschapsbesturen natuurlijk niet van alles door de strot duwen, om het onparlementair te zeggen. 
Het compromis waarop wij nu uitgekomen zijn, is volgens mij een goed compromis. De worsteling tus-
sen algemene democratie en functionele democratie onderken ik.  
Ik kan nu van alles gaan roepen en het kan er dan op lijken dat ik de staten onder druk zet om vooral 
geen eigen visie te hebben, maar op het moment dat we gaan morrelen aan de omvang, komen alle 
belangengroeperingen weer in actie. Dan gaan we naar negen geborgde zetels en grotere waterschap-
pen, omdat de verhoudingen toch wel een beetje in stand moeten worden gehouden.  
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De heer VAN DER TUUK: Dat laatste gaan we niet. De inzet van de motie is heel duidelijk: het aantal 
kwaliteitszetels bepalen tot het wettelijk toegestane minimum. Het was mij een lief ding waard geweest 
als was gekozen voor 23 direct gekozen zetels. Maar ik probeer in de politiek het haalbare te krijgen.  
Wat ik nu zie – laat ik dan maar man en paard noemen – is dat bij de kwaliteitszetels een aantal groe-
pen zonder verkiezingen een zetel krijgen toegewezen, dus een stem krijgen in het waterschap en dat 
de invloed van de andere opvattingen in de samenleving dus op achterstand staan, doordat het aantal 
direct gekozen zetels wordt beperkt.  
Voor de direct gekozen zetels maakt de economische waarde niet uit; dat aspect wordt ingebracht bij de 
toewijzing van de kwaliteitszetels. De kwaliteitszetels worden toegewezen aan de boerenorganisaties en 
de bestuurders komen dan veelal direct vanuit de LTO. Daarnaast krijgen de Kamers van Koophandel 
twee zetels en de natuurorganisaties maar één. Ik vind dat vanuit een oogpunt van democratie heel 
oneerlijk. 
 
Mevrouw KLIP: In het landelijk IPO is het volgende overeengekomen. Ik zal het even voorlezen. 
Volgens de wet moet je als het om de geborgde zetels gaat, kijken naar de aard en de omvang van het 
belang van de categorie. Elke categorie moet in ieder geval een zetel hebben en de rest wordt dan ver-
deeld op basis van dat criterium.  
In IPO-verband is afgesproken – wij komen elkaar natuurlijk voortdurend tegen omdat veel waterschap-
pen grensoverschrijdend zijn – dat voor het bepalen van het belang zal worden uitgegaan van de  
economische waarde van de onroerende zaak, omdat dat een zo objectief mogelijke weergave is van de 
aard en omvang van de door het waterschap te beschermen belang. Dat bos en natuur ook nog heel 
andere waarden hebben, daar ben ik het helemaal mee eens. Dat is overigens precies het punt waarom 
in de VJN staat dat wij met betrekking tot de Kaderrichtlijn Water een maatschappelijke kosten-baten-
analyse – bijna net zo’n eng woord als fietsknooppuntenplan – toepassen. Bij de Kaderrichtlijn Water 
moet namelijk niet alleen gekeken worden naar de relatie tussen de inspanningen en de kwaliteit van 
het water, want als er gehermeanderd gaat worden, zijn er bijvoorbeeld in de sfeer van toerisme en 
recreatie veel meer baten te verdienen.  
Ik ben het met de heer Van der Tuuk eens dat bos en natuur meer waarde hebben dan alleen een  
economische, maar uiteindelijk is gezocht naar een zo objectief mogelijk criterium om uit de discussie 
over de geborgde zetels te komen. Na een lange discussie in het IPO zijn hierover afspraken gemaakt 
en ik vind dat Drenthe zich aan die afspraken moet houden, want anders komen we er niet uit.  
Nogmaals, ik denk dat wij elkaar een heel eind kunnen vinden en aan de koffietafel of de borrel waar-
schijnlijk helemaal, maar vanaf deze plaats ontraad ik aanvaarding van de motie, omdat er een zorgvul-
dig geformuleerde afspraak is en ik het niet verstandig vind om, nu ook de artikel 4-overleggen zijn afge-
rond, opnieuw naar de waterschappen te gaan. Bovendien staat het bijvoorbeeld vertegenwoordigers 
van natuur en landschap volledig vrij om zich te organiseren en via een lijst alsnog te proberen een aan-
tal zetels te bemachtigen. Ik weet dat dit landelijk inmiddels ook in gang is gezet. 
 
De heer VAN DER TUUK: Natuurlijk gebeurt dat, maar ze worden op achterstand gezet. Als ze direct  
al twee zetels krijgen, kunnen ze de rest van hun zetels via lijstverbindingen binnenhalen.  
Waarschijnlijk zijn wij het over veel punten wel eens, maar onze inzet is dat een waterschap, een  
lichaam dat steeds meer midden in de samenleving komt te staan, zo democratisch mogelijk wordt inge-
richt. Daar moeten wij in dit democratische huis allemaal aan meewerken.  
 
De VOORZITTER: Het lijkt mij dat de argumenten met betrekking tot dit onderwerp nu wel voldoende 
gewissseld zijn.  
Ik verzoek mevrouw Klip haar betoog af te ronden. 
 
Mevrouw KLIP: Ik denk dat ik dat inmiddels heb gedaan.  
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De heer BAAS: Mijnheer de voorzitter. Mij rest nog slechts het bespreken van twee punten: Motie M8, 
de motie over de subsidiemakelaar en de opmerking van de heer Langenkamp over de website.  
De heer Langenkamp vraagt zich af waarom het allemaal niet sneller kan. Het systeem is er en nu kan 
met de bouw van de website begonnen worden. Het geld daarvoor is er ook. De website zal in de loop 
van 2007, dus voor 2008, klaar zijn en daarin worden alle noodzakelijke functionaliteiten opgenomen.  
Mijn probleem is niet zozeer de doelstelling van motie M8. Ik heb al gezegd dat ik het daar van harte 
mee eens ben. Het lijkt mij echter nog mooier een heel klantvriendelijke wegwijzer te hebben, die recht-
streeks naar de goede ambtenaar verwijst, die vervolgens heel klantvriendelijk met de cliënt over een 
subsidieaanvraag in gesprek gaat. Ik vraag mij af of daarvoor binnen de organisatie wel een persoon 
moet worden vrijgemaakt die de functie van subsidiemakelaar krijgt. Ik denk dat dit misschien wel hele-
maal niet nodig is, maar ik beloof de staten dat ik ze van de ontwikkelingen op dit punt op de hoogte zal 
houden.   
Als de staten ermee akkoord gaan dat het nog mooier kan dan in de motie wordt voorgesteld, heb ik met 
de motie op zich niet zoveel moeite.  
 
De heer VAN DE BOER: Het gaat niet alleen om de klantvriendelijkheid, het gaat om het achter het 
loket stroomlijnen van processen.  
Het is vandaag heel bijzonder: ik kreeg net al informatie over hekwerken voor beveiligde parkeerplaat-
sen en ik krijg net toegeschoven een folder over het subsidieadviesloket van de provincie Groningen. 
Misschien kan de heer Baas in een volgend overleg nog eens bij zijn collega informeren hoe het daar is 
geregeld, maar het zal hem wel duidelijk zijn dat het om meer gaat dan alleen de klantvriendelijkheid.   
 
De heer BAAS: Dat stroomlijnen hoort er uiteraard ook bij. Maar, nogmaals, ik heb met de motie niet 
zoveel moeite als mij wordt toegestaan het nóg beter, nóg gestroomlijnder en nóg klantvriendelijker te 
doen dan met een subsidiemakelaar. Daar zijn binnen onze organisatie zeker mogelijkheden voor.  
 
De heer MUNNIKSMA: Mijnheer de voorzitter. Ik wil nog terugkomen op de moties M6 en M9.  
In eerste termijn heb ik al aangegeven dat de voorkeur van het college uitgaat naar motie M9. Gelukkig 
heeft de gedeputeerde van financiën aangegeven dat de in motie M9 voorgestelde financiering wat  
anders moet. Het is altijd beter dat een collega het zegt dan dat de portefeuillehouder zelf moet meede-
len dat de pot al leeg is.  
Maar het zal duidelijk zijn dat de voorkeur van het college naar motie M9 uitgaat. Het college zal ook 
bekijken in hoeverre de uitvoering van die motie nog in de tijd naar voren kan worden gehaald.  
Met betrekking tot het proeven van elkaars nieren als het om het erfgoed gaat, ga ik ervan uit dat wij de 
komende maanden voldoende tijd krijgen om aan te geven wat het erfgoed van Drenthe eigenlijk is. Het 
is namelijk heel veel en er valt dus nog veel op te poetsen.  
 
De heer BATS: Mijnheer de voorzitter. Ik wil nog een korte reactie geven op motie M15.  
Ik heb mijn knopen geteld en ik zie aankomen dat de motie wordt aangenomen. Ik zal de motie loyaal 
uitvoeren, maar ik zie methodologisch nog een paar kleine problemen. Mijn voorstel is – en ik hoop dat 
ik die ruimte krijg – dat we in een volgende commissievergadering doorpraten over een heldere pro-
bleemstelling, doordachte onderzoeksvragen en de te bereiken doelen en effecten, want op grond van 
de huidige formulering van de motie kan ik met het onderzoek nog alle kanten op.  
 
De VOORZITTER: Wij zijn hiermee gekomen aan het eind van de beraadslagingen in tweede termijn.  
 
De heer VEENSTRA :Ik verzoek u de vergadering voor een korte tijd te schorsen, want vooral de moties 
van de SP hebben wij nog niet kunnen bekijken. 
 
De VOORZITTER: Ik schors de vergadering.  
 
(Schorsing van 16.58 tot 17.08 uur.)  
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De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering.  
Naar mij blijkt is er behoefte aan een derde termijn. 
 
De heer VEENSTRA: Mijnheer de voorzitter. Wij hebben nog even van gedachten gewisseld over  
motie M19.  
Wij zijn bereid deze motie te steunen, maar zeggen daarbij dat de probleemstelling en de onderzoeks-
vragen voor ons nog niet helder zijn. Wij stellen voor de motie in de eerstvolgende Statencommissie CW 
aan de orde te stellen om die zaken nog even goed met elkaar te bespreken.  
Onder die conditie zijn wij bereid de motie te steunen. 
 
De heer VAN DE BOER: Mijnheer de voorzitter. Met betrekking tot motie M9 heeft de gedeputeerde 
Looman het verzoek gedaan punt 3 van ons verzoek te schrappen. Daartoe zijn wij bereid. Op een dag 
als vandaag waarop er vele leermomenten zijn, is mij gebleken dat dit de te bewandelen weg is om dit 
mee te delen. 
 
De VOORZITTER: Dit betekent dat motie M9 gewijzigd wordt. Punt 3 van het dictum dient geschrapt te 
worden.  
Ik neem aan dat iedereen die wijziging zelf heeft kunnen aanbrengen. Er zal geen nieuwe motie van 
worden gemaakt.  
 
De heer VAN DE BOER: Wij zullen motie M19 van de fractie van de SP steunen, juist om inzicht te krij-
gen in de problematiek en de mogelijkheden.  
Over motie M18 hebben wij wat langer moeten spreken.  
Wij zijn er allen van overtuigd zijn dat de ontwikkelingen in de richting van een EPD gaan, zeker in dit 
digitale tijdperk. Wij hebben kennisgenomen van waar de gedeputeerde mee bezig is en hoe hard zij 
daarop wil inzetten. 
Het heeft ons wel buitengewoon verbaasd dat een medewerker van de CHD, ook zijnde statenlid, de 
motie mede heeft ondertekend. Dat is voor mijn fractie de reden om onze steun aan deze motie te ont-
houden. Wij hebben in dit huis geen behoefte aan Amsterdamse toestanden.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Wij zullen motie M18 niet steunen.  
Met betrekking tot motie M19 volgen wij de redenering van de PvdA en wij zullen dus voor die motie 
stemmen.  
 
De heer WENDT: Mijnheer de voorzitter. Over motie M18 hebben wij ons al uitgelaten.  
Wij zullen motie M19 steunen.  
 
De heer OOSTERLAAK: Mijnheer de voorzitter. Ik wil nog even terugkomen op de motie over het EPD. 
Wij waren ervan overtuigd het allemaal heel netjes gespeeld te hebben, vooral wat betreft de rol van 
onze fractiegenoot die ook werkzaam is bij de CHD. Ik neem aan dat iedereen weet om wie het gaat.  
In principe had hij natuurlijk ook veel beter het woord hierover kunnen voeren, maar goed, op onze  
manier hebben wij geprobeerd het zo netjes mogelijk te doen. Dat er dan om deze reden tegen de motie 
wordt gestemd, valt mij buitengewoon tegen.  
 
De heer VAN DE BOER: Voorzitter. Het gaat erom dat de heer Vester de motie ook heeft ondertekend. 
Het was zuiverder geweest wanneer hij dit niet had gedaan en zich van stemming zou onthouden.  
 
De heer OOSTERLAAK: Dat mag de heer Van de Boer allemaal zeggen, maar ik snap niet dat dit voor 
hem reden is om tegen de motie te stemmen.  
 
De heer VAN DE BOER: Het gaat om de integriteit en zuiverheid in de besluitvorming.  
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De heer VESTER: We hadden natuurlijk gewoon een andere naam onder de motie kunnen zetten. Dat 
mijn naam eronder staat, was een slippertje, een onzorgvuldigheid. Ook wij hadden hierover graag een 
leerschool gevolgd.  
Ik maak er wel bezwaar tegen dat de suggestie wordt gedaan van Amsterdamse toestanden. Ik houd mij 
daar verre van. Ik ben ik alle openheid bezig.  
Ik voel mij persoonlijk aangevallen door die opmerking.  
 
De VOORZITTER: Ik wil er als voorzitter van de staten ook graag iets over zeggen. 
Het is ook mij bekend dat de heer Vester werkzaam is bij de CHD. Dat betekent dus niet dat alleen al 
om die reden de SP niet het dossier EPD niet aan de orde mag stellen. Uiteraard niet.  
Voorafgaande aan niet alleen de behandeling in de staten maar eerder al in de commissie hebben de 
heren Oosterlaak en Vester op mijn initiatief met mij een gesprek gehad en daarbij heb ik erop gewezen 
dat het verstandiger zou zijn de heer Vester niet als woordvoerder te laten optreden, maar iemand  
anders van de fractie.  
Zo is het ook vandaag gebeurd. Het viel mij zelfs op dat ten tijde van de behandeling van dit onderwerp 
de heer Vester op de publieke tribune ging zitten.  
Maar dat de naam van de heer Vester onder de motie staat, vind ik niet verstandig. Maar oké, de heer 
Vester geeft dit zelf ook aan.  
Ik wil hiermee maar aangeven dat dit punt ook de aandacht van uw voorzitter heeft gehad. Wat mij  
betreft is het nu verder aan de staten.  
 
De heer LANGENKAMP: Mijnheer de voorzitter. Wij zullen motie M18 steunen.  
Wij steunen motie M19 niet. Wij zijn verbaasd over de inleiding op de motie waarin sprake is van gelijke 
kansen voor ieder kind waarborgen. Wij denken dan dat het ook gaat om kinderen van ouders die onder 
het minimumbeleid vallen, maar dat blijkt niet zo te zijn.  
Als het echt om álle kinderen gaat, gaat het ongelooflijk veel geld kosten, geld dat wij op een andere 
manier willen besteden.  
 
De VOORZITTER: Ik sluit de beraadslaging.  
Aan de orde zijn de stemmingen. 
 
De statenstukken 285 en 297 en de daarbij behorende begrotingswijzigingen worden met algemene 
stemmen aangenomen. 
 
Motie M1 wordt algemene stemmen aangenomen.  
 
Motie M2 wordt met handopsteken aangenomen. 
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fractie van het CDA tegen aanvaarding van de motie heeft  
gestemd.  
 
Motie M3 wordt met handopsteken (22 tegen 19 stemmen) aangenomen. 
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fracties van PvdA, SP, ChristenUnie en de heer Langenkamp 
voor aanvaarding van de motie hebben gestemd, doch de fracties van CDA, VVD en mevrouw Smith 
daartegen.  
 
Motie M5 wordt met handopsteken verworpen.  
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De VOORZITTER: Ik constateer dat de fracties van PvdA, SP en GroenLinks voor aanvaarding van de 
motie hebben gestemd, doch de overige fracties daartegen.  
 
Motie M6 wordt met handopsteken (23 tegen 18 stemmen) aangenomen. 
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fracties van GroenLinks, CDA, VVD en SP voor aanvaarding 
van de motie hebben gestemd, doch de overige fracties daartegen.  
 
Motie M8 wordt met handopsteken aangenomen. 
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fracties van PvdA, SP, VVD en ChristenUnie voor aanvaarding 
van de motie hebben gestemd, doch de overige fracties daartegen.  
 
De gewijzigde motie M9 wordt met algemene stemmen aangenomen. 
 
Motie M11 wordt met handopsteken (23 tegen 18 stemmen) aangenomen. 
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fracties van PvdA, VVD en GroenLinks voor aanvaarding van de 
motie hebben gestemd doch de overige fracties daartegen.  
 
Motie M15 wordt met handopsteken aangenomen. 
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fracties van de VVD, minus de heer Bomhof en de ChristenUnie 
tegen aanvaarding van de motie hebben gestemd, doch de overige fracties daarvoor.  
 
Motie M16 wordt met handopsteken verworpen. 
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fracties van GroenLinks en de SP voor aanvaarding van de  
motie hebben gestemd, doch de overige fracties daartegen.  
 
Motie M17 wordt met algemene stemmen aangenomen. 
 
Motie M18 wordt met handopsteken verworpen.  
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fracties van GroenLinks en de SP, minus de heer Vester, en 
mevrouw Stijkel van de ChristenUnie voor aanvaarding van de motie hebben gestemd, doch de overige 
fracties plus de heren Wendt en Medemblik van de ChristenUnie en de heer Vester van de SP daar-
tegen.  
 
Motie M19 wordt met handopsteken aangenomen. 
 
De VOORZITTER: Ik constateer dat alle fracties met uitzondering van die van GroenLinks voor aan-
vaarding van de motie hebben gestemd.  
 
Wij zijn hiermee gekomen aan het eind van onze beraadslaging.  
We zien elkaar morgen weer; ik verheug mij erop. 
Ik schors de vergadering tot morgenvroeg, half tien. 
 
(De vergadering wordt om 17.23 uur geschorst.)  
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Tegenwoordig zijn op 5 juli: 
 
A.L. ter Beek, Commissaris van de Koningin, voorzitter 
 
De leden (41 in getal):  
 
J.J. Baltes (VVD) 
H. Beerda (PvdA) 
M.A.M. Berends (PvdA) 
H.H. van de Boer (VVD) 
L. Bomhof (VVD) 
mevrouw K.J. Datema-Klöpping (SP) 
D.B. Dijkstra (CDA) 
K.R. Dijkstra (PvdA) 
A.H.J. Dohle (VVD) 
mevrouw A.H. Fronczek (SP) 
mevrouw W.G. Goudriaan-Visser (PvdA) 
E. Hemsteede (PvdA) 
H.R. Hornstra (PvdA) 
A. Huizing (PvdA) 
S. de Jong (CDA) 
mevrouw M.J. Kaal (CDA) 
A. Kerstholt (VVD)  
H. Klaver (CDA) 
J.H. Lammers (CDA) 
J. Langenkamp (GroenLinks) 
mevrouw W.L.M. Mastwijk-Beekhuijzen (CDA) 
T.S. Medemblik (ChristenUnie) 
mevrouw A.H. Mulder (CDA) 
mevrouw J.H. Mustamu (PvdA) 
P.H. Oosterlaak (SP) 
mevrouw J.M. Pannekoek-van Toor (VVD) 
A.G.H. Peters (CDA) 
mevrouw G. Seinen (CDA) 
J. Slagter (PvdA) 
mevrouw G.H. Smith (GroenLinks) 
mevrouw M. Stijkel-Kuijpers (ChristenUnie) 
mevrouw H.G. Stoel-Snater (PvdA) 
A.Timmerman (VVD) 
A. van der Tuuk (PvdA) 
G.J. Udding (VVD) 
E.R. Veenstra (PvdA) 
J. Vester (SP) 
mevrouw S. van de Vijver-Geitz (PvdA) 
A. Wendt (ChristenUnie) 
R. Westerhof (SP) 
Th.J. Wijbenga (CDA) 
 
mevrouw I.M. Rozema, griffier der staten van Drenthe  
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Verder aanwezig:  
 
H. Baas (gedeputeerde) 
J.H. Bats (gedeputeerde) 
mevrouw A. Haarsma (gedeputeerde) 
mevrouw T. Klip-Martin (gedeputeerde) 
H.P.K.M. Looman (gedeputeerde) 
R.W. Munniksma (gedeputeerde) 
 
I. Heropening 
 
De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering (9.33 uur.)  
 
J. Mededelingen  
 
De VOORZITTER: Ik maak de staten een compliment, want in tegenstelling tot eerdere berichten is 
iedereen aanwezig. Er zijn dus geen berichten van verhindering en dat vind ik getuigen van toewijding 
en discipline.  
 
K. Voorstellen  
 
De VOORZITTER : Zoals gisteren bij de vaststelling van de agenda is afgesproken, komt als eerste 
punt aan de orde statenstuk 2007-295: het voorstel met betrekking tot de vaarweg Erica-Ter Apel. 
 
3. Het voorstel van gedeputeerde staten van 30 mei 2007, kenmerk 21/5.5/2007006132, Vaar-

weg Erica-Ter Apel 
 
 

(statenstuk 2007-295) 
 
met het op dit punt betrekking hebbende verslag van de vergadering van de Statencommissie  
Omgevingsbeleid van 13 juni 2007. 
 
Mevrouw VAN DE VIJVER: Mijnheer de voorzitter. Wij hebben gisteravond op de mail nog een hoeveel-
heid aanvullende informatie gekregen, dit geheel in lijn met afspraken die in de bespreking in de  
commissie met de gedeputeerde zijn gemaakt. Die informatie, die ons het vertrouwen geeft dat voordat 
de schop de grond ingaat, er zekerheid is over de begroting en over de manier waarop een en ander 
uiteindelijk betaald zal worden, is voor ons de reden om met het voorstel in te stemmen.  
 
De heer PETERS: Voorzitter. Mevrouw Van de Vijver spreekt over de financiën die op de een of andere 
manier afgedekt zijn, maar in het memo van gisteren lees ik dat in vergelijking met de toestand ten tijde 
van de commissievergadering, het financiële risico voor de provincie groter is geworden.  
 
Mevrouw VAN DE VIJVER: En wat is dan de vraag? 
 
De heer PETERS: Geeft dit hogere risico voor de provincie mevrouw Van de Vijver het vertrouwen dat 
het goed komt in de toekomst?  
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Mevrouw VAN DE VIJVER: Dat vertrouwen komt niet voort uit het hogere financiële risico voor de pro-
vincie. Wat ons vertrouwen geeft voor de toekomst is de manier waarop de gedeputeerde op dit moment 
bezig is om de begroting sluitend en de onderbouwing goed te krijgen. In overleg met alle partijen die 
een bijdrage zullen moeten leveren, probeert hij hierover helderheid te krijgen. Wij gaan er daarom van-
uit dat voor de eerste schep de grond ingaat, ook helemaal duidelijk is hoe het zal gaan. Bovendien 
gaan wij ervan uit dat in de commissievergadering in september de gedeputeerde ons helemaal op de 
hoogte gaat stellen van elke cent die met dit project gemoeid is.  
Onze instemming met dit voorstel is gebaseerd op onze verwachting dat in september duidelijk is dat zal 
worden voldaan aan alle financiële eisen. Mocht in de commissievergadering van september blijken dat 
dit niet het geval is dan zal er opnieuw gesproken moeten worden. Wij gaan er dan ook van uit dat voor 
de eerste schep de grond ingaat, alles duidelijk is. Maar wij geven de gedeputeerde nu de zekerheid dat 
hij door kan gaan met waarmee hij bezig is en wij gaan er daarbij vanuit dat hij met alle betrokkenen een 
stevig gesprek aan zal gaan. Het moet iedereen duidelijk zijn dat de provincie niet in haar eentje het 
laatste gat gaat dichten. De andere partijen zullen daaraan zeker ook een bijdrage moeten leveren.  
Dat is de reden waarom wij nu met het voorstel in kunnen stemmen.  
 
De heer PETERS: Mijnheer de voorzitter. Het CDA vindt aanleg van de vaarverbinding Erica-Ter Apel 
belangrijk, niet alleen belangrijk voor de recreatievaart maar nog veel belangrijker voor de ontwikkeling 
van het hele gebied. Over het belang bestaat bij ons dus geen enkele twijfel.  
De waardering die mevrouw Van de Vijver net uitsprak voor het college, in casu de gedeputeerde, is ook 
bij ons volop aanwezig. Ook daarover geen misverstand. 
Het heikele punt blijft de financiering. Het risico voor de provincie als verantwoordelijke voor het project, 
is gewoon groot. De gedeputeerde zei in de commissievergadering zelf al dat er aan dit zware stuk 
nogal wat losse eindjes zitten, maar zo zei hij: "Beter een half ei dan een lege dop".  
De gedeputeerde heeft de deelnemende partijen gevraagd actief bij te dragen en waarschijnlijk is het 
optimisme van de PvdA op die vraag gestoeld. Ik ben echter niet zo gauw geneigd mensen op hun 
blauwe ogen te geloven.  
Het financiële risico voor de provincie, dat in de laatste commissievergadering nog op € 3,8 miljoen werd 
becijferd, is in de memo van gisteren becijferd op € 3,9 miljoen. Het kan dus snel veranderen. Een van 
de partners, namelijk de provincie Groningen, is akkoord met het aan haar toegerekende bedrag van 
€ 1,9 miljoen en stemt in met beginnen met de eerste fase, maar daarbij wordt wel de voorwaarde ge-
steld dat de financiering van het hele project rond moet zijn. En dat is voor ons nu juist de vraag.  
De hele procedure is ook wat vreemd. Gisteren kregen wij een memo van een ambtenaar aan de gede-
puteerde doorgestuurd, in welk memo staat dat wanneer de staten vandaag met het voorliggende voor-
stel instemmen, in de commissievergadering van september alsnog kan worden besloten het allemaal 
niet door te laten gaan. Hoe dat dan kan, weet ik niet.  
In de statenvergadering van januari jl. heeft de gedeputeerde gezegd dat het college bij de staten terug-
komt als het bedrag van € 5 miljoen waarvoor de andere partijen garant moeten staan, er niet is. Vol-
gens mij moet het college daarom met het hele voorstel terugkomen en niet alleen met de eerste fase. 
Ik hoor graag van de gedeputeerde hoe het nu precies zit.  
Ik hoor ook graag van de gedeputeerde hoe op dit moment de financiële dekking van het hele project is 
geregeld en welk risico de provincie Drenthe daarbij loopt.  
Wij hebben de afgelopen jaren in andere delen van Nederland gezien dat bij de start van grote projecten 
de financiële gevolgen niet te overzien zijn. Hoe groot is het bedrag onvoorzien dat in dit project is op-
genomen en hoe groot is de kans dat het project financieel uit de hand gaat lopen?  
Voorzitter. Dit zijn vooralsnog onze vragen.  
Nogmaals, wat ons betreft had gisteren de schop de grond in gemogen, want wij vinden het een heel 
belangrijk project, maar zoals de gedeputeerde gisteren al zei: er moeten eerst plannen zijn en als het 
geld er dan is, wordt pas met de uitvoering begonnen. Daar wil ik het college graag aan houden.  
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De heer TIMMERMAN: Mijnheer de voorzitter. Gisteren hebben wij nog wat stukken gekregen, dit ge-
heel conform de afspraak die daarover in de commissievergadering met de heer Munniksma was ge-
maakt.  
In de statenvergadering van 31 januari 2007 is besloten over te gaan tot de gefaseerde aanleg van de 
vaarverbinding Erica-Ter Apel, waarmee een totale investering van € 32 miljoen is gemoeid.  
De provincie heeft een bedrag van € 10 miljoen opgenomen in de bestemmingsreserve Erica-Ter Apel: 
€ 5 miljoen als investeringsvolume en € 5 miljoen als garantiestelling. Er waren slechts drie voorwaar-
den:  
- de overige partijen stellen hun bijdrage versneld vast 
- voor 01-01-2010 moet er dekking zijn voor het tekort van € 10 miljoen voor de tweede fase, na-

melijk het stuk Klazienaveen-Erica 
- op het moment dat alle toegezegde bijdragen zijn vastgelegd in de bestemmingsreserve, kan met 

de uitvoering worden begonnen  
Na de historische dag voor Noordoost-Drenthe die 31 januari 2007 was, was er alom euforie over het 
doorgaan van die project. Ook de VVD heeft hieraan deelgenomen, want elke in dit project geïnvesteer-
de euro rendeert, zo blijkt uit het rapport van bureau Pau, opgesteld in opdracht van de gemeente  
Emmen en deels van de provincie. Het project zorgt voor 255 banen en ruim € 15 miljoen aan bestedin-
gen. Maar deze revenuen komen alleen bij de gemeenten, recreatieschappen, eventuele projectontwik-
kelaars en bij het bedrijfsleven in de dorpskernen terecht. Op zich is daar niets mis mee. 
Maar de provincie is opdrachtgever, projectleider en daarmee ook financieel verantwoordelijk en tevens 
grootste risicodrager. Wij zijn dan ook teleurgesteld dat sommige partijen hun bijdrage nog steeds niet 
hebben toegezegd.  
Heeft de gedeputeerde nieuwe toezeggingen gekregen van de overige partijen en hoe hard zijn die 
toezeggingen, nu er met sommige partijen nog overleg gaande is?  
De VVD is van mening dat wanneer niet aan de basistoezeggingen is voldaan en het subsidie van 
EFRO van € 2,4 miljoen of iets minder niet wordt uitgekeerd als het project niet voltooid wordt of te grote 
wijzigingen bevat, het risico voor de provincie wel erg groot wordt. Als dan ook nog het bedrag van 
€ 4,8 miljoen van de Stichting Recreatietoervaart Nederland niet zeker is, wordt het risico nog veel  
groter.  
Het gehele programma voor de Veenkoloniën komt hiermee op de tocht te staan. Ook de partners zijn 
verantwoordelijk voor het welslagen van dit project en dienen dus hun verantwoordelijkheid te nemen.  
De VVD heeft op 31 januari ook al aangegeven dat wat nu wordt voorgesteld de maximale inspanning is 
die men van de provincie kan en mag verwachten. De VVD vraagt de gedeputeerde dan ook de tijd te 
nemen om tot een betere oplossing te komen in plaats van het zelf maar te betalen. De risico’s moeten 
verkleind en de basisafspraken met de partners moeten gehandhaafd worden, want daarmee kan wor-
den voorkomen dat de gedeputeerde bij elke sluis en brug van het project met een hengel met een 
klompje eraan moet gaan staan voor de centen.  
 
De VOORZITTER: Ik wens de heer Timmerman van harte geluk met zijn maidenspeech.  
 
Mevrouw DATEMA: Mijnheer de voorzitter. Ik wil beginnen met een vraag. Ook ik heb de memo van 
27 juni gisteren in de mailbox gekregen. In de memo wordt een bedrag genoemd van in totaal 
€ 19.200.000,-- als bijdrage van het waterschap. Klopt dit wel?  
Volgens de SP is toerisme een van de belangrijkste pijlers van de Drentse economie. Hoewel het moei-
lijk is exacte cijfers te noemen, zal de vaarverbinding Erica-Ter Apel beslist een positieve invloed heb-
ben op het vaartoerisme in de provincie. Wij zijn dan ook van mening dat het een goede zaak is dat die 
vaarverbinding er komt. Daarom stemmen wij in met het voorgestelde besluit, zodat een begin kan wor-
den gemaakt met fase 1a: Ter Apel - Emmer-Compascuum. Want wat is er mooier dan fietsen in  
Drenthe, uitrusten op een bankje aan het water en bootjes voorbij zien komen?  
 
De VOORZITTER: Ik wens ook u geluk van harte geluk met uw maidenspeech.  
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De heer LANGENKAMP: Mijnheer de voorzitter. Ik ben een beetje verbaasd over de inbreng van de 
staten tot nu toe. Op 31 januari was GroenLinks volgens mij de enige partij die grote twijfels uitte over 
de financiering en ik hoor nu van de andere partijen allerlei argumenten die mijn fractie toen al inbracht.  
Toen ik de inhoud van de memo gisteravond had gelezen, was mijn conclusie dat wij vandaag vlot klaar 
zouden zijn met dit stuk, omdat er op 12 september verder over gesproken zal worden. Ik wil er vandaag 
dan ook verder geen woorden aan besteden. Ik vind het prima geregeld en op 12 september praten wij 
verder.  
 
De heer PETERS: Voorzitter. Als er over het voorliggende stuk gestemd moet worden, wat is dan het 
standpunt van GroenLinks?  
 
De heer LANGENKAMP: Dat is een vreemde vraag.  
 
De heer PETERS: Het stuk staat nu op de agenda en er zal straks een besluit genomen moeten wor-
den.  
 
De heer LANGENKAMP: GroenLinks staat achter het besluit dat de staten op 31 januari 2007 hebben 
genomen. Het was de bedoeling dat het college op pad ging om te zorgen voor een beter draagvlak en 
om de financiering rond te krijgen. De gedeputeerde is daarmee bezig en het is allemaal nog net niet 
helemaal rond. Het waterschap vergadert nog deze maand en zal waarschijnlijk – zo bleek althans uit 
de discussie op Cassata – wel meegaan, maar dat is dus nog niet zeker.  Maar ik heb, net als de gede-
puteerde straks waarschijnlijk wel zal zeggen, een groot vertrouwen dat het allemaal wel rond komt.  
 
De heer PETERS: GroenLinks stemt dus in met dit statenstuk waarin wordt voorgesteld met fase 1 te 
beginnen. 
 
De heer LANGENKAMP: Als aan de voorwaarden die in het stuk zijn opgenomen wordt voldaan, stem-
men wij daarmee in. Een van die voorwaarden is dat wij er op 12 september op terug kunnen komen.  
 
De heer PETERS: Maakt het memo dan nu deel uit van de beraadslagingen?  
 
De heer LANGENKAMP: Allicht.  
 
De VOORZITTER: De memo maakt inderdaad deel uit van de beraadslagingen, maar wat voorligt is het 
ontwerpbesluit van statenstuk 295. Daarover moeten de staten vandaag hun mening uitspreken. 
 
De heer KLAVER: Voorzitter. Verdient het besluit dan eventueel een amendement? 
 
De VOORZITTER: Dat is aan u om te bepalen. Wat hier voorligt, ligt hier voor en daarover moet een 
besluit genomen worden. Maar het is aan de staten om het ontwerpbesluit eventueel te veranderen.  
 
De heer MUNNIKSMA: Mijnheer de voorzitter. Ik denk dat het niet zinvol is de discussie van 31 januari 
te herhalen, want toen is een besluit genomen en op dit moment gaat het erom dat besluit uitgevoerd te 
krijgen.  
Tegelijkertijd worden wij, mede omdat wij extra subsidie binnen kunnen krijgen, in een tijdklem ge-
plaatst, terwijl het besluit van 31 januari nog geruime tijd bood om voldoende zekerheid te krijgen over 
het bedrag van € 10 miljoen voor tot uitvoering van het project zou worden overgegaan. Op dit moment 
is het probleem dat wij een bedrag van bijna € 2,5 miljoen aan subsidie kunnen krijgen als enkele partij-
en die nog enige aarzeling hadden, nu snel een besluit nemen over het beschikbaar stellen van hun 
bijdrage. Ikzelf heb hierbij het beeld dat zolang die partijen nog niet definitief hebben toegezegd voor 
hun bijdrage te staan, het verstandig is de beslissing van go or no go door te schuiven naar de volgende 
vergadering van de Statencommissie Omgevingsbeleid.  
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Die commissie moet dan gemandateerd worden om na overleg met het college te besluiten al dan niet 
door te gaan. Als de staten vandaag besluiten om ongeacht het besluit van andere partijen, door te 
gaan, manoeuvreren zij zich in een positie waarin anderen minder geprikkeld worden om snel een be-
sluit te nemen. Ik prikkel graag en ik prikkel andere partijen ook graag om te gaan betalen.  
Voorzitter. Ik denk met deze woorden het grootste deel van mijn bijdrage aan de discussie van vandaag 
al geleverd te hebben.  
Ik heb het originele statenstuk er nog even bijgepakt en mijn conclusie is dat in de afgelopen tijd sommi-
ge bedragen misschien wel wat zijn verhoogd, maar dat stap voor stap toch wel een enkele zekerheden 
zijn binnengehaald. Maar we zijn er nog niet.  
Uit het staatje dat de staten gisteren hebben ontvangen blijkt dat een bedrag van bijna € 4 miljoen nog 
onzeker is. Op 31 januari was dat nog € 10 miljoen en mijn conclusie is dan ook dat al veel slagen zijn 
binnengehaald.  
In mijn stukken wordt als bijdrage van het waterschap € 1,9 miljoen genoemd. 
 
Mevrouw DATEMA: Bij het tweede puntje onder bestuurlijk overleg staat dat de bijdrage van het water-
schap € 1.9200.000,-- is.  
 
De heer MUNNIKSMA: Ik zie het nu ook. De laatste nul moet worden geschrapt.  
Ik hoop op 12 september te kunnen zeggen dat het brugwachterschap – in de zomer lijkt mij dat overi-
gens een plezierige bezigheid – ook nog wat heeft opgeleverd.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Ik heb een staatsrechtelijke vraag en ik hoop dat u die kunt 
beantwoorden.  
Kan, als de staten akkoord gaan met het voorliggende ontwerpbesluit, dit besluit in de commissiever-
gadering van 12 september nog overruled worden? Is dat staatsrechtelijk mogelijk, of moeten wij het 
ontwerpbesluit nu toch aanpassen?  
 
De VOORZITTER: Ik geef geen antwoord vanuit het staatsrecht maar gewoon vanuit mijn gezond ver-
stand.  
Ik raad de staten aan zich aan de letterlijke tekst van het ontwerpbesluit te houden, waarin wordt voor-
gesteld in te stemmen met de voorgestelde cofinanciering, het provinciale aandeel vast te stellen en te 
starten met de uitvoering van de fase als alle betrokken deelnemers hun deel beschikbaar hebben ge-
steld. En dat allemaal onder het beslag van de gevraagde EFRO-bijdrage. Op dit moment is nog niet 
duidelijk of alle betrokken deelnemers de bijdrage die het college van ze verlangt, ook daadwerkelijk op 
tafel zullen leggen. Op 12 september kan daarover waarschijnlijk meer duidelijkheid worden verschaft.  
Het besluit dat nu voorligt, is toegesneden op de huidige situatie en op 12 september zal hopelijk duide-
lijker zijn of aan alle voorwaarden is voldaan.  
Dit is mijn antwoord als voorzitter van het college. 
 
De heer KLAVER: Ik dank u hartelijk. 
 
De heer PETERS: Mijnheer de voorzitter. Ik verzoek u de vergadering te schorsen. 
 
De VOORZITTER: Ik schors de vergadering voor een kwartier, want we moeten de lunch wel halen.  
 
De heer MUNNIKSMA: Voorzitter. Ik verzoek u de schorsing zo kort mogelijk te houden, want ik sta 
onder enorme tijdsdruk. De heer Looman en ik moeten naar het Plopsa-gebeuren.  
 
De VOORZITTER: Maar er is altijd wel een collega-gedeputeerde die de honneurs kan waarnemen en 
anders doe ik het wel. 
De vergadering is geschorst. 
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(Schorsing van 9.55 tot 10.15 uur.)  
 
De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering. 
 
TWEEDE TERMIJN 
 
De heer PETERS: Mijnheer de voorzitter. Naar aanleiding van de eerste termijn van staten en college 
wil ik mede namens de fracties van de PvdA en de VVD het volgende amendement indienen. 
 
Amendement A1 
 
PS, in vergadering bijeen op 5 juli 2007, 
Ter behandeling van statenstuk 2007-205 inzake de vaarweg Erica-Ter Apel, 
 
Besluiten:  
In het besluit wordt onderdeel c gewijzigd, zodat daar gelezen wordt:  
te starten met de uitvoering van fase 1a wanneer alle betrokken deelnemers hun deel van de gereser-
veerde middelen voor fase 1a beschikbaar hebben gesteld en waarover in de statencommissievergade-
ring van OGB (aangevuld met de leden van de commissie BFE) op 12 september 2007 een positief 
advies wordt uitgebracht.  
 
De VOORZITTER: Dit amendement wordt in meer dan voldoende mate ondersteund en maakt dus deel 
uit van de beraadslagingen.  
 
De heer PETERS: Voorzitter. Ik heb nog geen antwoord gekregen op mijn vraag hoe groot de kans is 
dat ook de post Onvoorzien uit de pas gaat lopen.  
 
De heer LANGENKAMP: Voorzitter. Wat wordt in het amendement verstaan onder “hun deel” dat alle 
betrokken deelnemers beschikbaar moeten hebben gesteld? Dat deel is toch juist de clou van de  
onderhandelingen die gaande zijn? 
 
De heer PETERS: Daarom is het ook zo opgeschreven. 
 
De heer LANGENKAMP: Het kan dus wat de indieners van het amendement betreft ook veel minder zijn 
dan het bedrag dat nodig is?  
 
De heer PETERS: Nee. Een paar deelnemers hebben gezegd hun deel van het bedrag pas beschikbaar 
te stellen als de hele financiering rond is. Als die financiering niet rond is, zullen zij ook hun deel voor 
fase 1a niet leveren. Als die deelnemers hun deel niet hebben geleverd, zullen wij in de Statencommis-
sie Omgevingsbeleid hierover opnieuw van gedachten kunnen wisselen en daarover een advies kunnen 
uitbrengen, zoals in het amendement staat. 
 
De heer LANGENKAMP: Dat klopt, maar dat is maar een deel van het probleem. 
 
De heer PETERS: Dat zal in september dan wel blijken.  
 
De heer LANGENKAMP: Ik vind het amendement erg vaag.  
 
De heer PETERS: Dat is de mening van de heer Langenkamp. Ik heb het idee dat de meerderheid van 
de staten daar anders over denkt.  
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Mevrouw VAN DE VIJVER: Misschien kan ik enige verheldering brengen. Wat in het amendement staat 
is precies dezelfde tekst als die van het oorspronkelijke besluit. In het oorspronkelijke besluit is ook 
sprake van het beschikbaar stellen door alle betrokken deelnemers van hun deel voor fase 1a. Ik heb 
begrepen dat GroenLinks daarmee in principe al akkoord was.  
 
De heer MUNNIKSMA: Mijnheer de voorzitter. Na overleg met de overige collegeleden kan ik meedelen, 
dat het college instemt met het amendement.  
De vraag over onvoorzien is op 31 januari al aan de orde geweest. Er is een ruime post onvoorzien 
opgenomen. Het lijkt mij niet verstandig de bedragen in het openbaar te noemen, maar informeel wil ik 
ze wel meedelen.  
 
De beraadslaging wordt gesloten. 
 
In stemming komt amendement A1. 
Amendement A1 wordt met algemene stemmen aangenomen.  
 
Vervolgens besluiten de staten zonder hoofdelijke stemming overeenkomstig het na amendering  
gewijzigde voorstel van het college.  
 
(De heren Looman en Munniksma verlaten de vergadering.) 
 
1. Het voorstel van gedeputeerde staten van 8 mei 2007, kenmerk 19/5.1/2007004497, Museum De 

Buitenplaats: voorstel voor subsidie per boekjaar voor 2008  
 

(statenstuk 2007-292 herzien ontwerpbesluit) 
 
met het op dit punt betrekking hebbende verslag van de vergadering van de Statencommissie Cultuur 
en Welzijn van 20 juni 2007.  
 
De heer VESTER: Mijnheer de voorzitter. Het bericht dat mevrouw Van Groeningen de mede-oprichtster 
en de drijvende kracht van De Buitenplaats is overleden, heeft ook de SP geraakt.  
Wij vinden het nu niet de tijd om onze kritiek over De Buitenplaats te uiten. Wij wachten hiermee tot de 
nieuwe museumnota wordt besproken. 
Ik volsta op dit moment met te verwijzen naar het standpunt dat wij in de Statencommissie CW naar 
voren hebben gebracht. Wij zullen dit voorstel niet steunen. 
 
De VOORZITTER: Hoewel de heer Vester gisteren ook al even het woord voerde, was dit toch zijn ech-
te maidenspeech. Ik wens hem daarmee van harte geluk.  
 
Mevrouw KLIP: Mijnheer de voorzitter. Ik zou alleen maar kunnen herhalen wat ik in de commissie heb 
gezegd. Ik denk dat de standpunten wel duidelijk zijn.  
 
Vervolgens besluiten de staten overeenkomstig het voorstel van het college.  
 
De VOORZITTER: De fractie van de SP zal aantekening worden verleend dat zij geacht wenst te wor-
den tegen het voorstel te hebben gestemd.  
 
2. Het voorstel van gedeputeerde staten van 23 mei 2007, kenmerk 21/5.2/2007006350, Definitief 

ontwerp-Provinciaal verkeers- en vervoersplan Drenthe 2007-2020  
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(statenstuk 2007-293) 
 
met het op dit punt betrekking hebbende verslag van de vergadering van de Statencommissie  
Omgevingsbeleid van 13 juni 2007. 
 
De heer LANGENKAMP: Mijnheer de voorzitter. Dit voorstel heeft de B-status behouden voor de be-
handeling in de staten om het mogelijk te maken het te amenderen. Ik wil een amendement indienen om 
te waarborgen dat de burgerraadplegingen die er eind september/begin oktober komen, kunnen leiden 
tot eventuele veranderingen in de uitvoeringsagenda. 
Ik zal het amendement dat door alle fracties in de staten is ondertekend, nu indienen.  
 
Amendement A2 
 
PS van Drenthe; 
in vergadering bijeen op donderdag 5 juli 2007; 
 
gelezen statenstuk 2007-293, Definitief ontwerp-Provinciaal verkeers- en vervoersplan Drenthe 
2007-2020. 
 
overwegende dat provinciale staten in haar rol als volksvertegenwoordiger de uitvoeringsagenda 
2007-2012, behorende bij het ontwerp-Provinciaal verkeers- en vervoersplan Drenthe 2007-2020, voor 
wil leggen aan de inwoners van Drenthe. Deze consultatie kan leiden tot het stellen van andere prioritei-
ten binnen deze uitvoeringsagenda; 
 
besluiten: 
het ontwerpbesluit als volgt te amenderen: 
 
II.  het ontwerp-Provinciaal verkeers- en vervoersplan Drenthe, Uitvoeringsagenda 2007-2012 onder 

voorbehoud van een mogelijke herschikking van de prioritering voor 1 januari 2008 vast te stellen 
 
en gaan over tot de orde van de dag.  
 
De VOORZITTER: Dit amendement maakt deel uit van de beraadslagingen.  
 
De beraadslaging wordt gesloten. 
 
In stemming komt amendement A2. 
Amendement A2 wordt met algemene stemmen aangenomen.  
 
Vervolgens wordt het na amendering gewijzigde voorstel van het college met algemene stemmen aan-
genomen.  
 
4. Het voorstel van gedeputeerde staten van 23 mei 2007, kenmerk 20/5.0/2007006134, Wijzigings-

verordening Algemene subsidieverordening Drenthe 2004  
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(statenstuk 2007-294, herzien) 
 
met het op dit punt betrekking hebbende verslag van de vergadering van de Statencommissie Bestuur, 
Financiën en Economie van 27 juni 2007. 
 
Mevrouw PANNEKOEK: Mijnheer de voorzitter. De wijziging is een verwerking van de adviezen naar 
aanleiding van de evaluatie. De ASV wordt na deze wijziging gemakkelijker te hanteren en verschaft 
meer duidelijkheid over de bevoegdheden van GS en PS.  
De fractie van de VVD is daar tevreden over.  
Hetzelfde geldt voor de nieuwe indeling, die het allemaal beter hanteerbaar maakt.  
Een aantal van de door onze fractie bij de evaluatie in januari ingebrachte punten – met name de ver-
eenvoudiging van de toegankelijkheid van waarderingssubsidies – is in dit stuk verwerkt. Daarnaast 
heeft de gedeputeerde toegezegd het werken met A-, B- en C-klanten nog eens uit te zoeken. Het 
amendement over de subsidiemakelaar is in de vergadering van gisteren aangenomen en GS hebben 
beloofd erop toe te zien dat bij activiteiten die met subsidie van de provincie georganiseerd worden de 
organisatoren worden gewezen op het toegankelijk maken van de activiteit voor mensen met een handi-
cap.  
Daar zijn wij allemaal tevreden over en nu resten ons nog slechts twee punten. Over die punten zal ik 
amendementen indienen. 
Het eerste amendement heeft betrekking op de eenmalige prestatiesubsidies. Het heeft ons enigermate 
geïrriteerd in de krant te moeten lezen dat grote bedragen waren uitgedeeld. Aan de actieve informatie-
plicht die GS na invoering van de dualisering hebben, is nu achteraf voldaan, terwijl wij het allemaal 
graag van tevoren hadden willen horen. De gedeputeerde heeft ook toegegeven dat het zo had gemoe-
ten en heeft gezegd dat het niet weer zal gebeuren, maar het lijkt mij verstandig om dit ook officieel in 
onze Algemene subsidieverordening Drenthe 2004 op te nemen. Daartoe dien het volgende amende-
ment in. 
 
Amendement A3 
 
PS in vergadering bijeen op 5 juli 2007, 
ter behandeling van statenstuk 2007-294, inzake de Wijzigingsverordening Algemene subsidieverorde-
ning Drenthe 2004; 
 
Besluiten in vorengenoemde verordening:  
aan het nieuwe derde lid van artikel 3 de volgende zinsnede toe te voegen: 
(...gereserveerd), ..., met dien verstande dat gedeputeerde staten over toekenning van incidentele pres-
tatiesubsidies hoger dan € 150.000,- geen besluit nemen dan nadat provinciale staten hun wensen en 
bedenkingen terzake ter kennis van gedeputeerde staten hebben kunnen brengen.  
 
Toelichting 
Sinds de Wet dualisering provinciebestuur geldt voor GS een actieve informatieplicht (artikel 167 van de 
Provinciewet). Bij vaststelling van de nieuwe Algemene subsidieverordening in 2004 is in dat kader aan 
GS een relatief ruim mandaat verleend voor toekenning van subsidies. Om provinciale staten in de ge-
legenheid te stellen met betrekking tot omvangrijke incidentele prestatiesubsidies toch op voorhand een 
oordeel uit te kunnen spreken, wordt voor dergelijke subsidies boven de € 150.000 een voorhangproce-
dure geïntroduceerd.  
 
De VOORZITTER: Dit amendement kan bij de beraadslaging worden betrokken. 
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Mevrouw PANNEKOEK: Een voorhangprocedure betekent, dat wij daar eerst over kunnen spreken.  
Wij hebben ook nog iets over artikel 21, waarin het gaat om de meerjarige subsidies, vroeger structurele 
subsidies genoemd. Het gaat daarbij vaak om grote bedragen die preferente instellingen ontvangen.  
Wij hebben het volste vertrouwen dat het allemaal goed loopt, maar in lid 2 van artikel 21 staat dat GS 
voorschotten kunnen verlenen tot maximaal 100% van het verleende subsidiebedrag. Het kan dus in 
een klap om heel grote bedragen gaan. Ik kan mij voorstellen dat het handiger is aan dat artikel toe te 
voegen dat het bedrag in tranches wordt verstrekt. Wij hebben met het NNBT ervaringen opgedaan – 
degenen die er toen ook al bij waren, zullen het zich herinneren – die ons hebben doen besluiten het 
volgende amendement in te dienen. 
 
Amendement A4 
 
PS in vergadering bijeen op 5 juli 2007, 
ter behandeling van statenstuk 2007-294, inzake de Wijzigingsverordening Algemene subsidieverorde-
ning Drenthe 2004; 
 
Besluiten in bovengenoemde verordening: 
Artikel 21, tweede lid, als volgt te wijzigen: Voorschotten worden verleend in tranches (van bijvoorbeeld 
een kwartaal). 
 
Toelichting 
Het risico wordt vermeden dat bij verlening van een voorschot van een hoog bedrag in één keer bij fail-
lissement of het anderszins in gebreke blijven dan de organisatie aan wie het voorschot is verleend, de 
provincie het totale bedrag kwijt is.  
 
De VOORZITTER: Ook dit amendement maakt deel uit van de beraadslagingen. 
 
Mevrouw PANNEKOEK: Voor incidentele prestatiesubsidies, waarbij het vaak om heel lage bedragen 
gaat, is in de verordening een aparte regeling opgenomen.  
 
De heer VAN DER TUUK: In de toelichting op artikel 21, tweede lid, van de subsidieverordening staat 
dat juist de woorden “kunnen voorschotten verlenen” zijn opgenomen, omdat GS daarmee de mogelijk-
heid krijgen de bevoorschotting af te stemmen op de aard van de activiteiten en de aanvragen. Daar-
mee is dus lering getrokken uit het verleden, want GS kunnen hiermee maatwerk maken richting de 
organisaties.  
Wij moeten ook het vertrouwen hebben dat onze gedeputeerden lessen trekken uit het verleden en in de 
toekomst handelen zoals zij dat op dat moment opportuun achten. Wat is dan de reden voor mevrouw 
Pannekoek om toch te willen ingrijpen in de bedrijfsvoering van GS?  
 
Mevrouw PANNEKOEK: Ook de lessen uit het verleden hebben ons hiertoe gebracht. Natuurlijk kunnen 
de staten zeggen dat zij dat vertrouwen wel hebben in GS, maar als zij het echt goed willen regelen, 
kunnen zij het op dit moment bij de wijziging van de ASV doen.  
 
De heer VAN DER TUUK: Mijnheer de voorzitter. Ik verzoek u de vergadering voor vijf minuten te 
schorsen. 
 
De VOORZITTER: Ik zal de vergadering schorsen na de eerste termijn van de zijde van de staten. 
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De heer LANGENKAMP: Mijnheer de voorzitter. Dat de ASV nog steeds veel bureaucratie oplevert, 
hebben wij van veel kleine maar ook grote instellingen gehoord. De gedeputeerde heeft in de commissie 
toegezegd dat na een jaar bekeken zal worden of de wijziging van de ASV tot het gewenste resultaat 
heeft geleid. Ik hoop echt dat dit het geval zal zijn.  
De grote instellingen hebben nog een ander probleem, in de commissie heb ik hier ook al op gewezen. 
Zij moeten namelijk bij verschillende overheden jaarverslagen, rekeningen en begrotingen indienen. 
Voor die instellingen is het nog steeds een zoektocht hoe met de ASV moet worden omgegaan. Waar-
om is bijvoorbeeld het CBF-keur voor de provincie niet voldoende?  
De gedeputeerde draaide het in de commissievergadering om. Hij stelde voor dat de instellingen een 
verantwoording zouden maken die voldoet aan de eisen van alle subsidiegevers. Dat willen die instellin-
gen wel, maar het lukt ze niet, want iedere subsidiegever stelt zijn eigen eisen. Het lijkt mij goed dat 
hierover nu eindelijk overeenstemming wordt bereikt. Ik had ook de indruk dat na het evaluatieonder-
zoek hierover met de grote instellingen gesproken zou worden. Ik heb hiernaar navraag gedaan en mij 
is gebleken dat niet met alle instellingen over de aanbevelingen is gesproken. Er is dus wel een evalua-
tie geweest, maar er was geen beginspraak.  
Ik heb gehoord dat de heer Munniksma vorige week nog contact heeft gehad met Het Drents Landschap 
over dit probleem. Weet de gedeputeerde wat toen is besproken?   
Wij zullen met de amendementen instemmen. Ook wij hebben in de commissie vragen gesteld over 
allerlei persberichten waarin bedragen werden genoemd. In reactie daarop heeft de gedeputeerde een 
boetekleedje aangetrokken, maar wat ons betreft wordt het een echt kleed.  
Het voorstel van de VVD om alles nu eens goed vast te leggen, lijkt ons goed.  
 
De VOORZITTER: Ik schors de vergadering. Het college heeft dan ook even tijd om de amendementen 
te bekijken.  
 
(Schorsing van 10.37 tot 10.52 uur.)  
 
De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering.  
 
De heer BAAS: Mijnheer de voorzitter. Ik wil beginnen met de amendementen die zijn ingediend door de 
fractie van de VVD.  
De VVD heeft er heel veel vertrouwen in dat het college het geld goed uitgeeft en daar ben ik heel blij 
mee. Maar met de amendementen ben ik iets minder blij.  
Ik begin met amendement A3, het amendement over het autorisatieniveau. 
Gisteren is besloten de Werkgroep Programmabegroting de opdracht te geven nog eens naar het auto-
risatieniveau te kijken. Mijn voorstel aan de staten is amendement A3 niet aan te nemen, maar de 
Werkgroep Programmabegroting het daarin gevraagde ook te laten bekijken, een integraal autorisatie-
niveau te bepalen, dat daarna ook voor de ASV geldt en daarmee bij de staten terug te komen. Het is 
dus beter het amendement niet aan te nemen, want daarmee wordt vooruitgelopen op de discussie. 
Ik wil er daarnaast op wijzen – dit is een praktisch argument - dat is afgesproken dat er binnen acht  
weken een besluit genomen moet zijn. Als dan ook de staten nog ingeschakeld moeten worden, wordt 
het nog lastiger die termijn te halen. 
Het college zal het amendement in ieder geval niet overnemen. 
In amendement A4 wordt voorgesteld heel grote bedragen in tranches uit te keren. Het argument is dat 
wanneer zo’n bedrag in zijn geheel wordt uitgekeerd, wanneer het fout gaat – als voorbeeld is het NNBT 
genoemd – het geld weg is.  
Ik kan mevrouw Pannekoek geruststellen, want het is nu ook al zo dat de grote instellingen in januari 
een voorschot van 25% krijgen en dat de rest van het bedrag in 11 tranches wordt overgemaakt. Alleen 
als het om heel kleine bedragen gaat, wordt het bedrag in een keer als voorschot uitgekeerd; dat heeft 
te maken met de zowel door het college als door de staten fel begeerde vermindering van de admini-
stratieve druk. Dus amendement A4 is niet nodig en aanvaarding ervan verhoogt de administratieve 
lastendruk.  
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GroenLinks heeft er moeite mee dat de grote instellingen bij de provincie meer moeten inleveren dan bij 
de andere subsidiegevers. Met de grote instellingen is de afspraak gemaakt dat zij de jaarrekening en 
de productrekening sturen. Ik heb begrepen dat zij daar geen moeite mee hebben. De ASV schrijft voor 
dat de productrekening moet worden ingeleverd. Als GroenLinks daarvan af wil zien, dan moet de ASV  
gewijzigd worden. Die productrekening is bedoeld om duidelijk te krijgen wat de instellingen doen met 
het geld dat zij krijgen. Het geld is immers niet voor de instellingen zelf maar voor hun activiteiten be-
doeld. De Milieufederatie is zelfs blij op deze manier te kunnen werken, want die instelling vindt deze 
manier van werken ook voor de eigen organisatie een grote vooruitgang. Ik vraag GroenLinks zijn be-
zwaren in te trekken, want de instellingen zelf blijken er dus niet zo mee te zitten én omdat de ASV 
voorschrijft dat deze extra slag richting provincie moet worden gemaakt.  
 
De heer LANGENKAMP: Ik heb de gedeputeerde gevraagd of hij weet wat de heer Munniksma met Het 
Drents Landschap heeft besproken.  
 
De heer BAAS: Dat weet ik niet. 
 
De heer LANGENKAMP: Dat is mij inmiddels uit het antwoord wel duidelijk geworden, want anders had 
de heer Baas nooit kunnen zeggen dat de instellingen er blij mee zijn. Ik zal Het Drents Landschap  
adviseren om hun bezwaren bij de gedeputeerde kenbaar te maken; dat lijkt mij de kortste klap. 
 
De heer VAN DER TUUK: Mijnheer de voorzitter. Ik dank de gedeputeerde voor zijn antwoord, dat heel 
verhelderend was. Eigenlijk heeft de gedeputeerde het al gezegd, maar voor alle zekerheid vraag ik het 
nog maar eens.  
De gedeputeerde voert dus een actief beleid richting de instellingen en maakt maatwerk bij de subsidie-
verstrekking. Dit maatwerk is eerder bedoeld om in beperkende dan in verruimende zin greep op de 
zaak te houden. Heb ik het zo goed begrepen? 
 
De heer BAAS: Wat de heer Van der Tuuk zegt, is juist.  
 
TWEEDE TERMIJN  
 
Mevrouw PANNEKOEK: Mijnheer de voorzitter. Er moet geen verschil van mening over bestaan dat het 
vertrouwen in het college er is. De amendementen zijn ook eigenlijk alleen maar een bevestiging van 
wat de gedeputeerde zelf zegt.  
Met betrekking tot artikel 21, tweede lid, zegt de gedeputeerde dat met de grote organisaties al op de 
door ons voorgestelde wijze wordt gewerkt. Natuurlijk gebeurt het zo, want anders werken zou heel 
schadelijk zijn. Maar begrijp ik niet waarom er in dat artikel sprake is van een bevoorschotting tot  
maximaal 100%. Als dan toch al op de door ons voorgestelde manier wordt gewerkt, kan dat ook heel 
goed in de ASV worden vastgelegd.  
Op dit moment – en dat is het punt waar ik mee zit – behandelen wij de wijziging van de ASV. Dat is 
volgens mij dan ook het moment waarop de staten moeten uitspreken hoe zij in de toekomst de sub-
sidieverstrekkingen wensen te regelen. Als het toch al op de door ons gewenste manier gebeurt, zie ik 
geen enkele reden om dit niet gewoon in de ASV op te nemen. 
Hetzelfde geldt voor het in amendement A3 gevraagde. 
Als dit amendement, dat heel subtiel is geformuleerd, wordt aangenomen dan behouden GS in principe 
hun duale vrijheid, want PS adviseren GS alleen om als het om heel grote bedragen gaat eerst de  
mening van de statencommissie te horen voordat aan andere partijen toezeggingen worden gedaan. Als 
de statencommissie iets dan geen goed idee vindt dan moet een gedeputeerde wel van heel goeden 
huize komen om zijn zin door te zetten en daar wordt hij dan wel op afgerekend, maar als de staten-
commissie het allemaal perfect vindt dan kan de gedeputeerde naar de organisatie gaan met de mede-
deling dat het allemaal prima is. En dit dat geval weet hij ook dat hij de steun van de staten heeft.  
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Nogmaals, onze ideeën zijn gebaseerd op onze ervaringen en wij denken met dit amendement niets 
aan de vrijheid van het college af te doen; de manier van werken wordt nu alleen officieel vastgelegd. 
De leden van dit college zeggen con amore volgens deze lijn te werken, maar over vier jaar zit er weer 
een ander college.  
Bij de discussie over de autorisatie gaat het over hoe wij met de controlcyclus willen omgaan. Nu gaat 
het om de ASV die de ASV gaat over subsidies voor clubs en organisaties in Drenthe. 
Voorzitter. Ik handhaaf beide amendementen.  
 
De heer VAN DER TUUK: Het zijn kennelijk de dagen van de leermomenten.  
De heer Baas bracht naar mijn gevoel een heel sterk punt in toen hij zei dat toch over de programma-
begroting zal worden gesproken. Vindt mevrouw Pannekoek het niet een heel sterk argument dat het 
wellicht beter is het allemaal eens integraal te bekijken?  
 
Mevrouw PANNEKOEK: Mijn argument blijft dat we op dit moment de ASV behandelen.  
Als het voorstel van de heer Baas wordt gevolgd, moet de Werkgroep Programmabegroting dit hele 
verhaal ook meenemen. Maar dan moet de ASV vervolgens weer gewijzigd worden.  
Mijn argument is dat mijn voorstel in lijn is met hoe het college wil werken. De wijziging van de ASV is 
nú aan de orde en daarom wil ik er op dit moment over beslissen.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Ik ben het met de heer Van der Tuuk eens, dat we binnenkort 
– de heer Looman zei het gisteren al en de heer Baas herhaalde het zojuist – een goede discussie kun-
nen voeren over de autorisatie, welke discussie duidelijkheid moet geven over waar PS over gaan en 
waarover GS kunnen beslissen. Ik ben er voor dat wij hierover in november met het college gaan dis-
cussiëren en in die discussie tot klip en klare afspraken komen.  
 
Mevrouw SMITH: Voorzitter. Ik ben het met mevrouw Pannekoek eens, want we stellen nu de wijziging 
van de ASV vast en dit nu niet regelen, zou een gemiste kans zijn. Het kan natuurlijk wel in de Werk-
groep Programmabegroting aan de orde komen, maar we kunnen de ASV niet blijven wijzigen.  
 
De heer VAN DER TUUK: Met de kans dat ik weer te vroeg ben, maar voordat er besloten moet wor-
den, wil ik graag nog de gelegenheid hebben om even met mijn fractie te overleggen.  
 
De VOORZITTER: Ik zal de vergadering schorsen na de tweede termijn van de gedeputeerde. 
 
De heer BAAS: Mijnheer de voorzitter. Met betrekking tot het amendement over het autorisatieniveau 
voel ik mij gesterkt door de woorden van de heer Van der Tuuk. Ik denk dat deze kwestie integraal door 
de Werkgroep Programmabegroting moet worden bekeken. Als het nu bij voorbaat al in de ASV op een 
bepaalde manier wordt opgenomen en uit de besprekingen in de werkgroep komt een andere mening 
naar voren, dan moet de ASV ook weer aangepast worden.  
Mijn reactie op amendement A4 is dat er nu ook als sprake kan zijn van maatwerk. Het lijkt ons niet 
goed in artikel 21 voor elke instelling te regelen hoe de bevoorschotting zal zijn. De woorden "tot maxi-
maal 100% geven het college enige vrijheid. Ik blijf dus bij mijn eerder ingenomen standpunt.  
 
De VOORZITTER: Ik schors de vergadering. 
 
(Schorsing van 11.05 tot 11.07 uur.)  
 
De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering en ik geef de staten de gelegenheid voor een derde ter-
mijn.  
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De heer VAN DER TUUK: Mijnheer de voorzitter. Het lijkt mij goed dat ik even toelicht hoe mijn fractie 
zal stemmen.  
Wij zijn van mening dat de heer Baas goede woorden heeft gesproken.  
Wij zullen instemmen met amendement A3.  
Wij zullen amendement A4 niet steunen. Wij zijn van mening dat wij GS een bepaalde vrijheid moeten 
blijven geven en het antwoord van de heer Baas heeft ons in onze mening gesterkt dat die vrijheid op 
een juiste wijze wordt gebruikt.  
 
De heer OOSTERLAAK: Mijnheer de voorzitter. Met betrekking tot amendement A4 zijn wij van mening 
dat er weinig verschil is tussen wat er in de verordening staat en wat in het amendement wordt voorge-
steld. Daarom denken wij dat het amendement overbodig is.  
Omdat de Werkgroep Programmabegroting zich nog moet uitspreken over het autorisatieniveau, zullen 
wij niet met amendement A3 instemmen.  
 
De heer KLAVER: Mijnheer de voorzitter. Ik constateer dat met betrekking tot het autorisatieniveau de 
oppositiepartijen CDA en SP meer vertrouwen in het college hebben dan de coalitiepartijen.  
 
Mevrouw PANNEKOEK: Die constatering is volslagen ongegrond, want GS behouden nog steeds hun 
vrijheid. Wij stellen het wel op prijs van bepaalde zaken – en ik heb expres een hoog bedrag in het 
amendement opgenomen – van tevoren op de hoogte te worden gesteld.  
 
De heer KLAVER: De fractie van de VVD heeft de motie over het autorisatieniveau die gisteren bij de 
algemene beschouwingen is ingediend, mede ondertekend. Die motie is aangenomen.  
Vanochtend heef de gedeputeerde heel duidelijk gezegd wat hij gaat doen en de heer Looman heeft dat 
bij eerdere gelegenheden al gedaan. Ik denk daarom dat wij het college het voordeel van de twijfel, nee 
het vertrouwen moet geven. Mevrouw Pannekoek doet dat op dit moment gewoon niet. Die mening kan 
zij mij niet ontnemen.  
 
De beraadslaging wordt gesloten.  
 
In stemming komt amendement A3. 
 
Amendement A3 wordt met handopsteken aangenomen.  
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fracties van de PvdA, de VVD en GroenLinks voor aanvaarding 
van dit amendement hebben gestemd, doch de overige fracties daartegen.  
 
In stemming komt amendement A4. 
 
Amendement A4 wordt met handopsteken verworpen. 
De VOORZITTER: Ik constateer dat de fractie van de VVD voor aanvaarding van het amendement heeft 
gestemd, doch dat de overige fractie daartegen waren.  
 
Vervolgens besluiten de staten zonder hoofdelijke stemming overeenkomstig het na aanvaarding van 
amendement A3 gewijzigde voorstel van het college.  
 
5. Het voorstel van gedeputeerde staten van 24 april 2007, kenmerk 17/5.2/2007005144, Intrekking 

Regeling erkenning plaatsende instanties Drenthe en Inspraakverordening jeugdhulpverlening  
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(statenstuk 2007-286) 
 
6. Het voorstel van gedeputeerde staten van 16 mei 2007, kenmerk 20/5.7/2007001582, Statuten-

wijziging Stichting Drents Museum  
 

(statenstuk 2007-289) 
 
7. Het voorstel van gedeputeerde staten van 16 mei 2007, kenmerk 20/5.13/2007006340, Uitwer-

king statenmotie M1 d.d. 20 december 2007  
 

(statenstuk 2007-290) 
 
8. Het voorstel van gedeputeerde staten van 16 mei 2007, kenmerk 20/5.12/2007006138,  
 6e wijziging Begroting 2007  
 

(statenstuk 2007-291) 
 
9. Het voorstel van gedeputeerde staten van 6 juni 2007, kenmerk 23/5.2/2007006903, Bestuurs-

rapportage I 2007 (inclusief 7e wijziging Begroting 2007)  
 

(statenstuk 2007-296) 
 
met de op deze punten betrekking hebbende verslagen van de Statencommissies Omgevingsbeleid, 
Cultuur en Welzijn en Bestuur, Financiën en Economie van respectievelijk 13, 20 en 27 juni 2007  
 
10. Het voorstel van gedeputeerde staten van 16 mei 2007, kenmerk 20/5.11/2007006137,  
 Jaarstukken 2006 Samenwerkingsverband Noord-Nederland  
 
en het op dit punt betrekking hebbende extract uit het conceptverslag van de vergadering van het alge-
meen bestuur van het Samenwerkingsverband Noord-Nederland van 15 mei 2007  
 
Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming besluiten de staten telkens overeenkomstig het 
voorstel van het college.  
 
11. Brief van de Programmaraad Noordelijke Rekenkamer van 26 juni 2007, kenmerk 2007008166, 

over werving en selectie bestuurslid Noordelijke Rekenkamer. 
 
Zonder beraadslaging of hoofdelijke stemming besluiten de staten overeenkomstig het verzoek van de 
programmaraad.  
 
L. Sluiting 
 
De VOORZITTER: Wij zijn hiermee gekomen aan het eind van onze beraadslagingen. 
Ik wens u allen een buitengewoon fijne vakantie toe. Geniet ervan en kom uitgerust weer terug.  
Ik nodig u nu uit, niet voor een lunch maar voor een laatste kopje koffie. 
Ik sluit de vergadering. 
 
(De vergadering wordt om 11.11 uur gesloten.)  
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Vastgesteld in de vergadering van provinciale staten van 10 oktober 2007. 
 
            
          , voorzitter 
          
          , griffier
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TOEZEGGINGEN, gedaan in de vergadering van provinciale staten, gehouden op 4 en 5 juli in het pro-
vinciehuis te Assen. 
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van de autorisatie, over welk voorstel overleg zal worden gevoerd met de werkgroep uit de staten, 
waarna uiterlijk medio september afspraken gemaakt moeten zijn. 
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aanwijzen van de wijken en buurten die de provincie een extra sociale impuls wil geven.   
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basisonderwijs. 

 
51 Mevrouw HAARSMA zegt toe het idee van een leerstoel zorgeconomie in haar gesprekken met 
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rekening zal worden gehouden met de inhoud van de moties die de staten op dit punt hebben in-
gediend.  
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58 De heer BATS zegt toe dat de staten nog dit jaar een uiteenzetting zullen krijgen over hoe vol-

gens het college op een verstandige manier de openbare verlichting gereduceerd kan worden; in 
die uiteenzetting zal worden getracht aan de wensen van de staten om verlichting en energiebe-
leid te koppelen, tegemoet te komen.  

 
76 Mevrouw KLIP zegt toe dat de staten sowieso een startnotitie krijgen over het energiebeleid. 
 
76 Mevrouw KLIP zegt toe dat de staten begin 2008 het programma met betrekking tot het energie-
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